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امیر سرلشکر سیّد عبدالرحیم موسوی فرمانده محترم کل ارتش جمهوری اسلامی ایران
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طیبه سیاوشی
متاســفانه در این چهار یا پنج دوره انتخابات ریاست 
جمهوری، روندی شکل گرفته که از ارزش های اول 

انقلاب فاصله گرفته است.
کشــور وارد یک عرصه سیاسی شده است که برخی 
آن را واقع گرایانــه و برخــی دیگــر آن را به دور از 
ارزش های انقــلاب می دانند. دوقطبی شــدن چند 
دوره اخیر انتخابات ریاســت جمهوری، بســیار قابل 
توجه است. متاسفانه نخســتین امری که در جامعه 
و در پــی دوقطبی کردن پیش آمد، حامی محرومین 
و حامی  اقشــار بــی درد و مرفه جامعــه بود که بر 
روی آن ارزش گذاری شــد. البته این دوقطب حامی 
مستضعفین و حامی مســتکبرین برای کشور هزینه 
ساز و آسیب زا اســت و باید با آگاهی دادن به مردم 

خطر آن ها را کاهش داد. 
 با این وجود، دوقطبی سازی صرفا در دوران انتخابات 
صورت نمی گیرد؛ بلکه  همیشــه بخشی از جامعه به 
دنبال تلاش برای حذف گروهی و باقی ماندن گروه 
دیگری از مردم برای رای دادن در انتخابات و بقای 
شان هســتند. در انتخابات ۱۴۰۰ نیز موضوع مهمی 
چون رفرانــدوم دچار همان پدیــده دو قطبی و بی 
ارزشی رای گروهی از مردم شده است که در نهایت، 

این گروه از حضور در انتخابات محروم اند. 
جمهوری اســلامی دارای دو قطب سیاســی به نام 
اصلاح طلبان و اصولگرایان اســت که همیشــه در 
انتخابات مشــارکت داشــته و مانند کشورهایی که 
دارای دو حزب سیاسی هستند؛ انتخابات را مدیریت 

کردند.  
اگرچه این دوقطب سیاســی کشور، با تبلیغات، شور 
و هیجان انتخابــات را در بین مردم ایجاد می کنند، 
امــا عدم کمپین های حزبی و ادامه دار بودن تبلغیات 
سیاسی سبب می شود که مردم در عرض چند روز با 

چهره های جدید این دو جناح آشنا شوند. 
همچنین انتخابات با حضور پرشور مردم مشروعیت 
پیدا می کند و گاها هیجانات مردم دائمی نیست. در 
همین راســتا، باید جناح ها و کاندیداها تبلیغات خود 
را حداقــل از دو ماه قبل آغــاز کنند و آن را تا زمان 
اعلام نتایج تایید صلاحیت های شــورای نگهبان به 

تعویق نی اندازند. 
اصــلاح طلبان و اصولگرایان، با شــعارهایی که می 
دهنــد مردم را برای آمدن به پای صندوق های رای 
تحریک می کنند اما اگر برای حذف یکدیگر تلاش 
کنند، به کشور آســیب های فراوانی وارد می کند و 

سرمایه مردمی نظام از دست خواهد رفت. 
پیش از این نیز، شاهد گسست جامعه در انتخابات های 
پیشــین بوده  که پس لرزه هایش بــه انتخابات بعدی 
ریاست جمهوری هم رسیده است. همچنین با توجه 
به شرایط امروز کشور، شاهد دوقطبی شدن به نوعی 

جدید خواهیم بود که امری بسیار خطرناک است. 
عموما با ورود رهبر معظم انقلاب و عقلای کشور به 
مسائل انتخاباتی، دوقطبی سازی تا حدودی کاهش 
پیدا می کند؛ اما صدا و ســیما و فضای مجازی باید 
تلاش کرده تا مردم را نســبت به این فضاها آشنا و 
آگاه ســازند. بنابراین باید سخنانی از جنس مردم اگر 
رای ندهند، انتخابات به نفع گروهی مصادره می شود 
و این همان دوقطبی سازی است، جلوگیری شود تا 

بیش از این منافع ملی مردم ضربه نخورد. 
* نماینده مردم تهران در مجلس دهم

ارتش در استحکام بخشی دفاعی 
کشور نقش راهبردی داشته است

وزیر دفاع در پیامی با گرامیداشــت روز ارتش تأکید کرد: 
ارتش نقش راهبردی خود را در استحکام بخشی به بنیان 

دفاعی کشور به بهترین نحو ایفا کرده است.
به گزارش خبرگزاری مهر، امیر ســرتیپ امیر حاتمی وزیر 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در پیامی به امیر سرلشکر 
»ســید عبدالرحیم موسوی« فرمانده کل ارتش جمهوری 

اسلامی ایران، ۲۹ فروردین روز ارتش را تبریک گفت.
متن این پیام بدین شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی

فرمانده محترم کل ارتش جمهوری اسلامی ایران
سلام علیکم

۲۹ فروردین مــاه روز ارتــش جمهــوری اســلامی و 
حماســه آفرینی های نیــروی زمینی قهرمــان را خدمت 
جنابعالی، فرماندهان، مدیران و آحاد کارکنان و خانواده های 
جان برکف و ولایت مدار ارتش جمهوری اســلامی ایران 

تبریک و تهنیت عرض می کنم.
ارتش سرافراز و مقتدر جمهوری اسلامی ایران در طول ۴۲ 
سال عمر پر برکت انقلاب اسلامی در تمامی عرصه های پر 
فراز و نشیب ایران اسلامی و آوردگاه های خطیر، فداکارانه 
و مجاهدانه همچون ســتاره ای نورانی در ســپهر انقلاب 

اسلامی درخشیده است.
همراهی با بنیان گذار کبیر انقلاب اســلامی حضرت امام 
خمینی )ره( در سرنگونی رژیم منحوس پهلوی، همراهی با 
ملت بزرگ ایران اسلامی در استقرار و تثبیت نظام مقدس 
و الهی جمهوری اسلامی، حضور پر قدرت و تمام عیار در 
جنگ تحمیلی و هشت سال دفاع مقدس و تقدیم ۴۸ هزار 
شهید گلگون کفن، حفظ و حراست بی نظیر از حدود و ثغور 
ایران اسلامی و دفع هرگونه تهدید و نقش آفرینی مسئولانه 
در تمامی عرصه های خدمت به ملت بزرگ ایران اسلامی 
نظیر سیل، زلزله و شیوع و فراگیری ویروس منحوس کرونا 
همه و همه جلوه هایی از ایثار جانفشانی و خدمت صادقانه 

به آرمان های والای انقلاب اسلامی بوده است.
بی تردید اقتدار، پیشــرفت، توانمندی، سرآمدی و آمادگی 
بالای رزمی امروز ارتش جمهوری اســلامی ایران حاصل 
تفکر و اندیشه انقلابی، جهادی و استکبارستیزی فرماندهان 
و آحاد رزمندگان مؤمن، شجاع و ولایتمداری است که نظام 
مقدس جمهوری اسلامی تحت پرچم مقدس ایران عزیز را 
هدف والای خود قرار داده اند و آماده اند تا با نثار جان خویش 
از اســتقلال و تمامیت ارضی کشور و انقلاب اسلامی که 
ودیعه خداوند متعال در عصر غیبت کبرا است، محافظت 
کنند.امروز وحدت بی نظیر ارتش جمهوری اسلامی ایران 
و ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی همچون ید واحد، پیوند 
عمیق و ناگسســتنی با ملت بصیر و بزرگ ایران و تبعیت 
کامل از ولایت مطلقه فقیه، ارتش سرافراز ایران اسلامی 
را همچون حصنی حصین در برابر نظام ســلطه به کوهی 
اســتوار تبدیل کرده است که هیچ بد اندیش متجاوزی را 

جرأت تجاوز به این آب و خاک مقدس نیست.

یک دوقطبی جدید اما خطرناک!

قیمت  کالاهای اساسی 
 بی توجه به وعده ها، 

تا 11۳ درصد افزایش یافت

کرمانشاه به قطب بزرگ 
 پتروشیمی کشور
 تبدیل می شود

تکلیف سرمایه 
غیرمستقیم های سهام 

عدالت چه می شود؟

برپایی نقاهتگاه های هلال 
احمر درصورت اعلام نیاز 

وزارت بهداشت
بررســی قیمت کالاهای اساســی مانند برنج، 
گوشت قرمز، شــکر و مرغ نشان می دهد که 
قیمت این کالاها در اسفند ماه سال ۹۹ نسبت 
به مدت مشابه سال ۹۸ بین ۴۰ تا ۱۱۳ درصد...

 استاندار کرمانشاه با اشاره به اقدامات در حال 
انجام برای حرکت به ســمت توســعه صنعتی 
اســتان، گفت: بدون شک استان کرمانشاه در 

چند سال آینده به قطب اول صنعت...

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت اقتصاد با اشاره 
به برگزاری مجامع الکترونیک شرکت های استانی 
سهام عدالت در بازه زمانی نیمه اردیبهشت تا نیمه 

خرداد ماه سال ۱۴۰۰ توضیحاتی را ...

دبیرکل جمعیت هــلال احمر گفت: در صورت 
اعلام نیاز وزارت بهداشت یا دانشگاه های علوم 
پزشکی اســتان ها، هلال احمر آمادگی برپایی 

بیمارستان های صحرایی و ...
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استفاده از زنان در 
عرصه های مدیریتی همواره 
مورد تاکید دولت بوده است

تهران-ایرنا- رییس جمهوری با تاکید بر اینکه استفاده 
از زنان در عرصه های مدیریتی همواره مورد تاکید این 
دولت بوده است، گفت: خانم ها اگر اراده کنند می توانند 

فرد یا جناحی را که مورد تایید آنها است در...

2

نوروز پر سفر، واکسیناسیون لاک پشتی و تصمیم گیری های غیر قاطع

مردم مقصر موج چهارم کرونا هستند؟

 رئیسی از کروبی درس بگیرد، ظریف مجبور شود می آید
تحلیل عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران درباره بازیگران اصلی انتخابات 1400

 خانه های خالی ایران 10 برابر انگلیس است!
8 کارشناسان از تاثیر مثبت اخذ مالیات بر اجاره و قیمت مسکن می گویند
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پس از تعطیلات عید نــوروز موج چهارم کرونا در 
حالی از راه رســید که متخصصان هشدار داده اند 
این موج از موج های قبلی بسیار خطرناک تر است 

و تعداد قربانیان روزانه به ۵۰۰ نفر خواهد رسید.
چند ماه از موج ســوم کرونا گذشت و در حالی که 
علی رغــم هشــدارهای متخصصان نســبت به 
شــکننده بودن وضعیت و خطر وقوع موج چهارم 
کرونا، خیال مردم کمی از این بابت راحت شده بود، 
موج چهارم بدتر از همیشه از راه رسید و ترس ها را 

تبدیل به واقعیت کرد.
در این بین مانند همیشــه عمده تقصیر به گردن 
مردم انداخته شــد که با رفتارهــای پرخطر خود 
در عیــد نوروز مانند رعایت نکــردن پروتکل های 
بهداشتی، دیدوبازدید نوروز، سفر و خریدهای عید 
این موج خطرناک را رقم زده اند ولی این در حالی 

اســت که پیش از تعطیلات نــوروز هیچ مقررات 
جدی برای محدودیت ســفرها و... وضع نشــد و 
مســئولان مربوطه تنها بــه توصیه هایی که الزام 
آوری خاصی نداشــتند، اکتفا کردند. همین مسئله 
باعث شــد تا عموم جامعه انداخته شدن تقصیر به 
گردن مردم را تحمل نکرده و نسبت به این رویکرد 
همیشگی مســئولان انتقاداتی جدی داشته باشند. 
دکتر سیمین کاظمی پزشــک و جامعه شناس به 

برخی از این سوالات پاسخ داده است.
بیش از یک سال است که با کرونا زندگی می کنیم 
و این دومین نوروزی اســت که بــا حضور کرونا 
گذشته است اما ســال گذشته رفتار مردم در قبال 
ایــن همه گیری متفاوت تر بود و امســال با وجود 
اینکه شرایط تفاوتی نداشت، مردم مانند سال های 

قبل رفتار کردند. همین باعث...

 مذاکرات برای احیــای برجام در حالی حدود ۱۵ روز 
اســت که آغاز شــده که تهران خواسته های بدیهی 
و روشــنی از این مذاکــرات دارد؛ رفــع تحریم ها و 

راستی آزمایی و پرهیز از فرسایشی شدن مذاکرات.
هجدهمین نشست کمیســیون مشترک برجام از روز 
۱۳ فروردین ماه به صــورت برخط با حضور معاونان 
سیاســی وزیران امور خارجه ایران، آلمان، فرانســه، 
انگلیس، روســیه و چین و نماینده اتحادیه اروپا آغاز 
شده است. در نشست برخط روز ۱۳ فروردین شرکت 
کنندگان تصمیــم گرفتند ادامه نشســت به صورت 

حضوری در وین برگزار شود.
 روز شمار هجدهمین نشست کمیسیون مشترک

با توجه به اینکــه آمریکا از برجام خارج شــده، این 
نشســت بدون حضور نماینده آمریــکا در مذاکرات 
برگزار می شــود و ایران تاکید داشته که تا قبل از رفع 
تحریم ها، ایران در نشســت با آمریکا حضور نخواهد 
یافت. ادامه نشســت روز سه شنبه ۱۷ فروردین ماه با 
حضور نمایندگان کشورهای عضو در وین برگزار شد.

در این دور نشست کمیسیون مشترک نمایندگانی از 
سایر دستگاه ها از جمله بانک مرکزی، وزارت نفت و 
ســازمان انرژی اتمی، وی  را در این نشست همراهی 
می کننــد. رایزنی هــای فنی در قالب نشســت های 
کارشناســی در دو حــوزه رفع تحریم ها و مســائل 
هسته ای از جمله مهمترین موضوعات در دستور کار 

این نشست است.
دومین جلسه حضوری هجدهمین نشست کمیسیون 
مشــترک برجام که از روز ســه شــنبه در وین از سر 
گرفته شده بود، در روز جمعه برگزار شد. ارائه گزارش 
رایزنی های فنی صورت گرفته در جلسات گروه های 
کارشناســی “لغو تحریم“ و “هســته ای” مهمترین 
دستورکار این نشست بود و نمایندگان اتحادیه اروپا به 
عنوان هماهنگ کننده های جلسات کارشناسی، نتیجه 
رایزنی های کارشناسان ایران و کشورهای ۴+۱ را به 

اعضای کمیسیون مشترک گزارش کردند.
این نشســت تا روز جمعــه ۲۰ فروردین ادامه یافت. 
عراقچی در این نشست ضمن تاکید بر اراده جمهوری 
اســلامی ایران جهت ادامه تعامــلات جدی، گفت 
این امر منوط به مشــاهده اراده سیاسی و جدیت در 
طرف های مقابل اســت و در غیر این صورت، دلیلی 

برای ادامه مذاکرات وجود نخواهد داشت.
عراقچــی در این نشســت تاکید کرد کــه لغو کلیه 
تحریم های آمریکا که در دوران رئیس جمهور گذشته 
آن کشــور وضع شــده اند، گام ضروری  برای احیای 
برجام بــوده و تنها پــس از راســتی آزمایی لغو این 
تحریم ها، ایران آمادگی دارد تا اقدامات جبرانی خود را 

متوقف نموده و به اجرای کامل برجام بازگردد.
در پایان این جلســه، تصمیم گرفته شد جلسه بعدی 
کمیســیون در ســطح معاونین در روز چهارشنبه ۲۵ 
فروردین در وین برگزار شود و بلافاصله در چارچوب 
گروه های کارشناسی، رایزنی های فنی و تخصصی به 
صورت فشــرده جهت تهیه وارائه فهرست اقداماتی 
که باید از ســوی  همه طرف ها در حوزه رفع تحریم 

و اقدامات هســته ای برای احیای برجام صورت گیرد، 
ادامه یابد.

 در ادامه نمایندگان کشــورها بــه پایتخت های خود 
بازگشــتند و بعد از مشــورت بــا پایتخت های خود، 
روز چهارشــنبه با وین بازگشــتند. دور بعدی نشست 
کمیسیون مشترک برجام روز پنج شنبه ۲۶ فروردین 
در وین از ســرگرفته شــد. البته در این دور از گفت و 
گوهــا با اتفاقاتی که رخ داد مســیر گفت و گوها را با 
چالش هایی مواجه کرد. روز یکشنبه ۲۲ فروردین ماه 
در پی اقدام خرابکارانه و تروریســم هسته ای بخشی 

از شبکه برق سایت هسته ای نطنز دچار اختلال شد.
رسانه های غربی به موازات این اقدام خرابکارانه خط 
تحلیلی و تبلیغاتی را در پیش گرفتند که بر اساس آن 
برنامه غنی سازی ایران ۹ ماه با عقب افتاد. موضوعی 
که با واکنش ســریع و قاطع تهران روبرو شــد. سید 
عباس عراقچی که برای دور جدید گفت و گوها راهی 
وین شده بود، قبل از آغاز گفت و گوها از برنامه ایران 
برای آغاز غنی ســازی ۶۰ درصدی و راه اندازی یک 

هزار سانتریفیوژ پیشرفته در سایت نطنز خبر داد.
بازی مخرب تروریستی برای اخلال در گفت و گوها

علاوه بر این اتحادیه اروپا در اقدامی مغایر با حســن 
نیــت تحریم های جدیدی علیه ایران اعمال کرد. این 
اتفاقــات فضای مذاکراتی ایــران و ۱+۴ را تبدیل به 
نشســت های چالشی کرد.در این شرایط ایران به حق 
انتظار داشت کشورهای غربی این اقدام تروریستی را 
محکــوم کنند در مقابل تروئیکای اروپایی هم از آغاز 

غنی سازی ۶۰ درصدی ایران انتقاد کرد.
بــا ایــن حال و در شــرایطی کــه یکــی از اهداف 
صهیونیســت ها همیــن اخلال در فراینــد مذاکرات 
وین بود ایران و کشــورهای برجام با در نظر گرفتن 
متغیرهای جدید تصمیم به ادامه گفت و گوها گرفتند. 
این گفت و گوها دیروز -جمعه-  ادامه داشت و امروز 
هم  این نشســت در ســطح معاونان سیاسی وزیران 
امور خارجه برگزار شــد. بدین ترتیب هجدهمین دور 
از  نشست کمیسیون مشــترک برجام حدود ۱۵ روز 

است آغاز شده است.
 رهنمودهای رهبر انقلاب؛ مذاکرات فرسایشی نشود

عصر چهارشنبه ۲۵ فروردین ماه رهبر معظم انقلاب 

در محفل مجازی انس با قرآن رهنمودهایی پیرامون 
مذاکرات ویــن مطرح کردند که این رهنمودها نصب 

العین مذاکره کنندگان کشورمان قرار گرفته است.
 ایشــان با بیان اینکه سیاست کشــور معلوم است، 
فرمودند: »سیاست کشور را در مورد برجام و تحریم ها 
اعلام کرده ایم و به مســئولین هم از نزدیک و هم با 
نوشته و هم در جلسات و هم در صحبت عمومی گفته 
ایم و سیاست کشور معلوم است. تشخیص مسئولین 
این اســت که مذاکره کنیم تا این سیاست را اعمال 
کنیم. ما بحثی در این زمینه نداریم ولی باید مراقبت 
شــود که مذاکره فرسایشی نباشد و طوری نباشد که 
طرف ها مذاکره را کش دهند چون این برای کشــور 

ضرر دارد.«
ایشــان افزودند:» تشخیص مسئولین ما این است که 
برویم مذاکره کنیم تا همین سیاســت را اعمال کنیم. 
ما بحثی نداریم در این زمینه منتها باید مراقبت بشود 
ومذاکره فرسایشــی نباید باشد. نباید جوری باشد که 
طرف ها بخواهند همین طور کش بدهند که این برای 

کشور ضرر دارد.«
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از سخنان 
خود با یادآوری رویکردهای مذاکراتی آمریکا فرمودند: 
»این کــه آمریکایی ها هی اســم مذاکــره با ایران 
می آورند، اینجور نیست که آمریکا بخواهد مذاکره کند 
تا اینکه حرف حقی را قبول کند. نه، می خواهد مذاکره 

کند تا یک حرف باطلی را تحمیل کند.«
ایشــان با عنایت به تجربه عهدشــکنی آمریکایی ها 
در ســال های اخیر افزودند: »همین سیاستی را که ما 
گفتیم که باید تحریم ها اول برداشــته بشود، چون ما 
خاطرجمع نیســتیم به وعده آنها. تا حالا ده ها بار به 
وعده شان عمل نکردند و ضد وعده عمل کردند، حالا 

هم همین کار را خواهند کرد.«
شــاید بتوان مهمترین فراز از بیانــات رهبر انقلاب 
اســلامی را جلوگیری از فرسایشــی شدن مذاکرات 
عنوان  کرد. نکته دیگر این هشــدار و انذار است که 
آمریکا واقعا بــه دنبال مذاکره نیســت و در پی این 
اســت که حرف باطلی را تحمیل کند.موضوع دیگر 
مد نظر رهبر انقلاب اســلامی یادآوری عهدشــکنی 
آمریکایی هاســت با این مضمون که آنها تا حالا ده ها 

بار به وعده شان عمل نکردند و حال هم همین کار را 
خواهند کرد.

ســید عباس عراقچی معاون وزارت امــور خارجه و 
مذاکره کننده ارشد کشورمان که دروین به سر می برد 
روز پنج شنبه در گفت و گویی تاکید کرد: »ما فرصت 
برای مذاکرات فرسایشــی نداریم و مایل به مذاکرات 
فرسایشی نیستیم و باید سریع تر به جمع بندی برسیم 
و ایــن را باید در عمل ببینیم که حرکت و شــتاب به 
سمت رسیدن به توافق در حد معقول و مقبولی وجود 
دارد در غیر این صــورت ما دلیلی برای ادامه مذاکره 

نمی بینیم.«
برخی از تحلیل گران معتقدند که فرسایشی کردن روند 
مذاکرات وین پیگیری سیاست های قبلی آمریکا است. 
در حالی که جمهوری اســلامی یک خواسته منطقی 
و روشــن دارد که لغو تمامــی تحریم های یک جانبه 
وغیرقانونی دولت آمریکا اســت. جــو بایدن، رئیس 
جمهوری آمریکا، روز جمعه ۲۷ فروردین در نخستین 
واکنش خود به مذاکرات وین، ضمن استقبال از حضور 
ایران در وین، برای احیای توافق هسته ای موسوم به 
برجام، تاکید کــرد که به نظر او آمریکا هرگز نباید از 
این توافق خارج می شد. اما گفت که من فکر می کنم 
هنوز برای قضاوت درباره )این مذاکرات( زود است، اما 

ما همچنان در حال مذاکره هستیم.
 راهی که پیش روســت؛ رفع تحریم ها و بازگشت به 

تعهدات
جن ساکی ســخنگوی کاخ ســفید نیز در خصوص 
مذاکرات وین گفت، ما می دانیم که روندی طولانی در 
پیش خواهد بود اما بی تردید آن را به عنوان یک نشانه 
مثبت می بینیم. او حضور جمهوری اسلامی ایران در 

این مذاکرات را »گامی رو به جلو« توصیف کرد.
 اینکه دولت بایدن در بازگشــت به تعهدات برجامی 
خود چه چالش هایی پیــش رو دارد موضوعی داخلی 
آمریکاســت که خود باید چاره ای برای آن بیندیشد. 
ایران خواســته های روشن و به حقی دارد و با جدیت 
پای میز مذاکره حاضر شــده است. در عین حال نباید 
فراموش کرد کــه عنصر زمان به نفــع هیچ کدام از 
طرف ها نیست. اگر دولت آمریکا و سایر شرکای برجام 
به دنبال بهره برداری از تحریمهای ترامپ علیه ملت 
ایران هســتند باید این را هم مد نظر داشته باشند که 
تهران توانسته تا حد زیادی بر فشارهای تحریمی غلبه 
کرده و با شرایط تحریمی سازگار شود. از سوی دیگر 
برنامه هســته ای ایران هم در مســیر رشد و توسعه 
پیش می رود و تهران برگ های جدیدی در مذاکرات 
می کند در این شــرایط بهترین رویکرد این است که 
آمریکا و سایر شــرکای برجامی با نگاهی ایجابی به 
تعهدات خود بازگردند و تهران هم با راستی آزمایی این 

اقدامات به تعهدات خود باز خواهد گشت.  
مذاکرات همچنان ادامــه دارد و قطعا مقامات دولت 
بایدن به خوبی می دانند که طولانی شــدن گفت و 
گوها می تواند مذاکرات را به کلافی سر در گم تبدیل 
کند. در حالی که مذاکره باید به معنای تبادل و رسیدن 

به موقعیت برد- برد باشد.

مذاکرات فرسایشی به نفع هیچ کس نیست

قانون انتخابات ریاست 
جمهوری مغایر با سیاست های 

کلی نظام است
هیات عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
در جلســه طرح اصــلاح موادی از قانــون انتخابات 
ریاســت جمهوری را بررســی کرد. بر این اساس دو 
مورد از ایرادات ســابق )مغایرت با سیاست های کلی 
نظام( همچنان باقی است و از این رو طرح به شورای 
نگهبان ارسال شــد.به گزارش ایرنا از اداره کل روابط 
عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، در جلسه روز 
شنبه هیات عالی نظارت که با حضور آیت الله صادق 
آملی لاریجانی و محسن رضایی، رییس و دبیر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و تمامی اعضای این هیات 
برگزار شد، مغایرت یا عدم مغایرت مصوبه مجلس در 
خصوص طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات ریاست 
جمهوری با سیاست های کلی نظام بررسی شد.در این 
جلسه که به منظور رعایت شیوه نامه های ابلاغی ستاد 
مبارزه با کرونا، به صورت حضوری و ارتباط تصویری با 
برخی از اعضای هیات برگزار شد، هیات عالی نظارت 
مجمع به این جمع بندی رسید که دو مورد از اشکالات 
سابق هیات عالی نظارت همچنان به قوت خود باقی 

است و اشکالات به شورای نگهبان ارسال شد.
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 شــمارش معکوس بــرای جریان های 
اصولگرا و اصلاح طلب آغاز شده است و 
هر کدام با سرعت بیشتر رکاب می زنند 
تــا در خرداد پر  حادثــه بتوانند از خط 
پایان انتخابات عبور کنند و کاپ ریاست 
جمهوری را بالای سر بلند کنند. اما  با 
توجه به تجربه انتخابات اسفند ۹۸ مسیر 
چندان هموار نیست و بار دیگر معضل 
مشارکت انتخابات بر سر زبان ها افتاده 
شورای  عطریانفر عضو  محمد  اســت. 
مرکزی حزب کارگزاران که معتقد است 
اصولگرایــی و اصلاح طلبی هیچ گاه به 
پایان نمی رسد، نگرانی ها درباره کاهش 
مشــارکت در انتخابات را یک نگرانی 
بی مورد می خواند و معتقد اســت نهایتا 
مشــارکتی بالا ۵۰ و حتــی ۶۰ درصد 
رقــم خواهد خــورد. او در گفت وگویی 
که بــا خبرآنلاین معتقد اســت ظریف 
بــه عنوان گزینه  مطرح برای ریاســت 
جمهوری می تواند مورد وفاق دو جریان 
قــرار بگیرد و اتفاق ســال ۶۸ و اجماع 
درمورد کاندیداتوری و ریاست جمهوری 
هاشمی رفسنجانی این بار درباره ظریف 

اتفاق بیفتد.
*آقای عطریانفر! ســال ۹۶ شعار عبور 
از اصلاح طلبی و اصولگرایی ســر داده 
شــد و به نظر می رسد این شعار هنوز 
هــم در بین مردم تکرا رمی شــود. به 
نظر شــما آیا در انتخابات پیش رو باید 
دو جناح دســت ها را بالا ببرند و پایان 
اصلاح طلبــی و اصولگرایــی را اعلام 

کنند؟ 
خیر. اصولگرایــی و اصلاح طلبی هیچ 
وقت تمام شــدنی نیست. قطبی بودن 
و  اجتماعی  در حرکت هــای  همــواره 
مردمی و پیشــتازی و رهبــری و اداره 
کشور همیشــه وجود دارد، نظام تقسیم 
بندی همیشــه وجــود دارد، اگر امروز 
تمامــی اصلاح طلبــان را از منتها الیه 
مثبت تا منفی در یک کشتی جمع کنید 
و آنها را در دریا غرق کنید و کشــور را 
یکپارچه نه به دست جریان اصولگرای 
معتدل  بلکه به دست محمدرضا نقدی، 
جلیلــی و الله کرم دهیــد،  فردای آن 
روزی که احساس کردند مسلط هستند 
از درون بــه دو بخش تقســیم خواهند 
شــد و این جدا شــدگی و دو پاره گی 
در سیاســت یک امر محتوم تاریخی و 
ذاتی اســت. در واقع نباید خود را تحت 
تاثیر شــعارهایی که به صورت هیجانی 
در یک اتفاق تاریخی ظاهر می شــود، 

فریب بدهیم.
* نکته ای که وجود دارد این اســت که 
آنچه مردم را پای صندوق رای می آورد 
فضای دو قطبی بود و مســلم است اگر 
شــرایط امــروز در روز انتخابات حاکم 

باشد نمی توان شاهد آن فضای دوقطبی 
و رقابتی باشیم.

این اتفاق می افتد و اصلا نگران نباشید. 
بنده بــه صراحت عرض می کنم  کف 
مشــارکت بالای ۵۵ درصد است)اگر از 

۶۰ درصد بالاتر نرود(.
* فکر می کنید چند نوع رفتار انتخاباتی 
را در انتخابات پیش رو شــاهد خواهیم 

بود؟
دو رفتــار انتخاباتی می توان در ۱۴۰۰ 
داشــت؛ یا رفتاری که در سال  ۶۸ در 
پیش گرفته شــد و یا رفتــاری که در 
سال ۷۶ ظهور و بروز کرد. در انتخابات 
ســال ۶۸ چپ و راست بر روی مرحوم 
هاشــمی رفســنجانی توافق کردند و 
از پیش هم مشــخص بــود که رأی او 
قطعی اســت. ما یا باید در این مقطع با 
این مدل پیش برویم که اتفاقا به لحاظ 
زمان و شرایط هم شباهت دارد. در آن 
مقطع جنگ تمام شــده بود و ما الان 
برجام را داریم، الان هم چنین وضعیتی 
را  شکل گرفته اســت، تجربه هایمان 
کسب کرده بودیم و وضعیت اقتصادی 
کشــور بد بود بنابراین با استفاده از آن 
تجربه امــروز هم می توان این رویکرد 
را مدیریت کرد و بر روی یک شخصیت 

توافق کرد.
*  آن زمان شــخصیتی مانند هاشمی 
وجود داشت که دو جناح بر مرجعیتش 

توافق کنند اما امروز...
الان هــم باید مشــابه او را بســازیم. 
البته قطعا هاشــمی تکرار نشدنی است. 
الان در این زمان بســیاری شاخص ها 
تنــازل پیدا کرده و همه چیز دچار تنزل 
شده و آن صداقت ســابق و آن حجم 
از اخلاصی که در ســطوح عالی قدرت 
آن زمــان بود الان وجود ندارد. ما قطعا 
هاشمی نداریم ولی می توان چهره ای 
شــبیه به او را با مدیریت بســازیم. ما 
باید این را به یک رقابت کاملا معنادار 

تبدیل کنیم.
*مصداق این شبیه سازی کیست؟

خاتمی و ناطق نــوری. یک مدل این 
گونه. از نظــر مــن الان لاریجانی و 
ظریــف، هرچند تفاوت بســیاری بین 
آنهاســت ولی چنین شــباهتی مدنظر 

است.
*ظریف بارها تاکید کرده  اســت که در 
انتخابات کاندیدا نخواهد شد، فکر می 
کنید در شــرایط خاص تن به این امر 

بدهد
جبــر زمانه و منحصرشــدن امر منافع 

ملی، او را مجبور می کند بیاید.
* شنیده می شــود که  کارگزاران ظریف 
را به عنوان کاندیــدای اول خود انتخاب 
کرده است و حالا با این صحبت های شما 

گمانه زنی ها بیشتر تقویت می شود ؟
درســت اســت. ما به صفت جبهه ای 
ظریــف و بــه صفت حزبی، محســن 

هاشمی را برگزیده ایم.
* بحث را کمــی حزبی تر کنیم؛ آقای 
عطریانفــر! کارگزاران کــدام طیف از 
مردم را نمایندگی می کند؟ میانه روها؟ 

اصلاح طلبان یا اصولگرایان؟
میانــه روی عین اصلاح طلبی اســت. 
میانه روها و اصــلاح طلبان یک گروه 
هســتند. اگر حمل بر خودستایی نباشد 
حقیقت و جوهره مرکزی نظریه اصلاح 
طلبی نوع نگاه کارگزاران اســت. بنده 
جناب آقــای محمد خاتمی را به صفت 
ذاتــی، اخلاقی و فکری در مقایســه با 
دیگر گروه های اصلاحات به کارگزاران 

نزدیک تر می بینیم.
از یک مســئله بزرگ  اصلاح طلبــی 
رنج می برد و آن اینکه یک مانیفســت 
مشــخص ندارد. کارگــزاران به صفت 
حزبی این کار را انجام داده است؛ یعنی 
اگر روزی جبهه اصلاحات به یک فهم 
مشترکی دست پیدا کند شاید مکتوبات 
و مانیفســتی که مدون شــده است را 
ارائه کنیم و از آن برای رسیدن به یک 
تعریف مشــترک کمک بگیریم و آن را 

به رسمیت بشناسیم.
ما تمایــل داریم اصــلاح طلبان، واقع 

گرا باشند و دســت از اتوپیاهای دوراز 
دســترس بردارد، آرمان هم باید روی 
زمین پیاده شــود. اگر هدف قله دماوند 
باشــد برای وصول بــه  آن ابتدا باید 
اینجا سوار ماشین شویم و مسیر چندین 
کیلومتری را طی کنیم تا به شهردماوند 
برســیم و بعد خــود را بــه دامنه کوه 
برســانیم و از آن بالا برویم؛ یعنی باید 
زحمت بکشــیم و تــلاش کنیم. اینکه 
یکبــاره تصور کنیــم راس قله دماوند 

هستیم نادرست است.
کارگــزاران می تواند نمــاد واقع بینانه 
ای  بهبودخواهی اصلاح طلبانه  اندیشه 
باشد که به اصول نظریه سیاسی حاکم 
پایبند اســت و از نظریات افراطی و تند 
رادیکالیستی فاصله جدی دارد؛ ذهنش 
معطوف به یک نوع آرمان خواهی روی 
»دنیای  جهانــی  توافق  اســت.  زمین 
عاری از خشــونت« را تعقیب می کند، 
تعامل در حوزه اقتصاد را به عنوان یک 
راهــکاری که می توانــد منجر به یک 
زندگــی رو به بهبود برای جامعه و یک 
سطح برخورداری معیشتی مناسبتر شود 

را در دستور کار قرار می دهد.
* آقای کرباسچی می گوید ما با آقای 
خاتمــی صحبــت می کنیــم و حرف 
ما را قبــول می کنند ولــی در نهایت 
حرف اتحاد ملتــی ها را اجرا می کنند. 
انتقاداتی هــم از کارگــزاران به آقای 
خاتمی وارد می شــود ایــن یعنی یا به 
حرف شما گوش نداده اند یا اتحاد ملتی 

ها تسلط بیشتری دارند.
 ایرادی که به جریان اصولگرا مبنی بر 
اینکه برخی حس فرزندخواندگی خدا را 
دارنــد، وارد بود همان ایراد به بعضی از 
آقای خاتمی  با  ارتباط  دوســتانمان در 
هم وارد می دانیم. برخی احســاس می 
کنند نســبت به ایشان فرزند خوانده تر 
هســتند. این ایراد وجود دارد و مصداق 
آن دوستان اتحادی هستند ولی شخص 

آقای خاتمی اینگونه فکر نمی کند.
البته ممکن است یک اتفاقاتی رخ دهد 
و حتــی بر آقای خاتمی تحمیل شــود؛  
البته انتظار ما این است که آقای خاتمی 
گاهی اوقات در این قضیه صراحت لهجه 
بیشتری داشته باشند و از این سوءاستفاده 
هایی که ممکن است از ناحیه امثال ما به 

ایشان  روا شود فاصله بگیرند.
همه ما اگر بخواهیم در عرصه سیاست 
، در چهارچوب نظام جمهوری اسلامی 
بمانیــم باید تلاش کنیــم و به نظریه 
سیاسی امام وفادار باشیم.  آقای خاتمی 
به نظام وفادار اســت و مــا هم وفادار 
هستیم و می توان صحبتهای مشترک 
داشــت ، تفاوت دیدگاه هم اشــکالی 
نــدارد، باید اجازه دهیــم اتحادی ها تا 

حدودی تندروتر باشند، ایرادی ندارد.
اجازه دهیم کارگزارانی ها مقداری واقع 
بینانه تر باشــند، مانعی نــدارد و اصلا 
کار حزبی بدین گونه اســت که تفاوت 
دیدگاه و ســلیقه وجود داشته باشد به 
قول ســعید حجاریان مــی گفت طیف 
العباسیون) عباس  اصلاحات طیف بین 
البته  عبدی و عباس دوزدوزانی( است. 
خدا رحمت کند آقای عباس دوزدوزانی  

و خدا حفظ کند عباس عبدی را.
*یعنــی ایــن میانــه روی کارگزاران 
باعث می شــود که اگر در دولت بعدی 
اصولگرایان بودند، ایــن میانه روی به 
دردشان بخورد و پست و سمتی بگیرند؟ 
اگر مســئولیتی عرضه کنند  شــاید به 
عهده بگیریم و اشــکالی هم ندارد. اگر 
جایی فراهم شــد ما مشــکلی نداریم. 
مگر پســت ها و مسئولیت ها، ارث پدر 

اصولگرایان است؟!
*آقــای عطریانفر! فکر مــی کنید اگر 
آقای رئیســی بیایند رقیب جدی برای 

اصلاح طلبان می شود؟
اگر آقای رئیسی بیایند باید معادلات را 
به گونه ای دیگر مطالعه کنیم. بالاخره 
تجربــه ۱۶ میلیون رای برای ایشــان 
تجربه مهمی است ولی من می خواهم 
توصیه کنم اگر چنانچه جریان اصولگرا 
به این داســتان دل بسته است، حادثه 

آقای کروبی را از نظر دور ندارد.
درواقع حتما کاندیدا شدن برای دومین 
بار به معنای بیشــتر شــدن آرا نیست؛ 
رای ۴ میلیونی آقای کروبی در ســال 
۸۴  در ســال ۸۸ تبدیــل به یک رای 
۶۰۰ الی ۷۰۰ هزاری شد. ایشان مدعی 
بودند مگر می شــود ۴ میلیون رای به 
۷۰۰هــزار رأی تقلیل پیــدا کند؟ بله 

ممکن است.
دلبســتگی جریان راست به ۱۶ میلیون 
رأی نباید آنها را اغوا کند؛ آنها باید فکر 
کنند که می خواهند از  صفر وارد عرصه 
شوند یعنی به این امید که پیروزی آنها 
نباید بیکار بنشینند، چون  قطعی است، 
ممکن است معادلات به گونه ای پیش 
برود که آقای رئیســی هم به پیروزی 

نرسد.
*پیش از آنکه آقای سید حسن خمینی 
اعــلام کنند وارد انتخابات نمی شــوند 
صحبت بر ســر این بود کــه احتمال 
حضور جهانگیری در صورتی که ســید 
حسن خمینی کاندیدا نشود وجود دارد؛ 

آیا همچنان این عقیده وجود دارد؟  
بله؛ اگر ســید حســن اقا در انتخابات 
حاضر می شد آقای جهانگیری نمی آمد. 
اصلاح طلب ها اگر در صحنه بطورجدی 
ظاهر شوند  باید فقط یک نامزد داشته 

باشند.

ملت ایران قدردان خدمات و از 
خودگذشتگی های ارتش است

 معــاون اول رییــس جمهوری با بیــان این که ارتش 
جمهوری اسلامی ایران همواره برای اقتدار ایران و نظام 
و خدمت به ملت ایران پیشــگام بوده است، گفت: ملت 
ایران قدردان خدمات و از خودگذشتگی های ارتش است.

به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس 
جمهوری، اسحاق جهانگیری با صدور پیامی خطاب به 
امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش 
جمهوری اسلامی ایران فرا رسیدن روز ارتش را به همه 
فرماندهان، افســران، درجه داران، سربازان و کارکنان 

ارتش جمهوری اسلامی ایران تبریک گفت.
در پیام جهانگیری آمده اســت: فرارسیدن ۲۹ فروردین؛ 
روز ارتــش، روز پایمردی ها و فداکاری های ارتشــیان 
ســرافراز؛ این حافظان مرزها و تمامیت ارضی کشور و 
مدافعان امنیت ایران عزیز را به همه فرماندهان، افسران، 
درجه داران، سربازان و کارکنان ارجمند ارتش جمهوری 

اسلامی ایران صمیمانه تبریک می گویم.
معاون اول رییس جمهوری اضافه کرد: ارتش جمهوری 
اســلامی ایران همیشه و در همه عرصه ها برای اقتدار 
ایــران و نظام و خدمت به ملت بزرگ ایران پیشــرو و 

پیشگام بوده است.
جهانگیــری تصریح کرد: ارتش با خلق حماســه های 
مانــدگار در دوران دفــاع مقدس، پایبنــدی به آرمان 
های انقلاب اســلامی، عمل به وصایــای امام راحل و 
رهنمودهای رهبر معظم انقلاب و عمل به مســئولیت 
های اجتماعی به ویژه خدمت رسانی به مردم در بحران 
های ســخت همچون سیل و زلزله و نمونه اخیر آن در 

مقابله با بیماری کرونا خوش درخشیده است.
وی در این پیــام افزود: بدون تردید ملت قدرشــناس 
ایــران بــه فرزندان غیــور و پرتلاش خــود در ارتش 
جمهوری اســلامی ایران می بالد و قدردان خدمات و از 

خودگذشتگی های آنان است.
معاون اول رییس جمهوری خاطر نشان کرد: از خداوند 
بزرگ ســعادت و ســربلندی و توفیق روز افزون ارتش 
جمهوری اسلامی ایران را در مسیر پرافتخار حراست و 
حفاظت از آزادی، اســتقلال و جمهوری اسلامی ایران 

مسالت دارم.

تاکید دبیرکل حزب موتلفه بر 
حمایت از رئیسی

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت:  اگر آیت الله رئیسی 
برای انتخابات حاضر شــود، وحدت جمعی حول محور 
ایشــان حفظ خواهد شــد و حزب موتلفه تیم خود را به 

ایشان عرضه می کند.
به گزارش ایسنا، اســدالله بادامچیان در اولین اجلاس 
دبیران اســتانها و شهرستان های حزب موتلفه اسلامی 
در ســال ۱۴۰۰ که به صورت مجازی برگزار شد، اظهار 
کرد:  توانایی و سابقه، دارا بودن برنامه کاربردی مشتمل 
بر کلیات و جزئیات و داشتن تیم متخصص از مهم ترین 
مولفه هــای کاندیداهای موتلفه در انتخابات ریاســت 

جمهوری است.
وی در ادامه با بیان ســابقه تشــکیل و فعالیت شورای 
وحــدت تأکید کــرد: ما در گام دوم به ســمت تجمیع 
نیروهای انقلاب و حضور سلیقه های مختلف در زیر چتر 
شــورای وحدت بوده و هستیم و نظر ما بر عدم اختلاف 

است.

احزاب باید در انتخابات سهمیه 
روشن داشته باشند

سخنگوی شورای نگهبان گفت: احزاب باید در انتخابات سهمیه 
روشــن داشته باشــند و پس از انتخابات هم نسبت به عملکرد 

نمایندگان حزبی خود پاسخگو و مسئولیت پذیر باشند.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی شورای نگهبان، عباسعلی 
کدخدایی در دیدار  جمعی از دانشجویان عضو دفتر تحکیم وحدت 
و بسیج دانشجویی دانشکده حقوق و علوم سیاسی دانشگاه تهران، 
ضمن تبریک مــاه مبارک رمضان به موضــوع بازنگری قانون 
اساسی اشــاره کرد و گفت: قانون اساســی سند حقوقی و متن 
نوشته ای است که توسط گروه کارشناسی و خبرگان قانون اساسی 
تنظیم شده و اکثریت مردم به آن رأی داده اند؛ با توجه به مسائل 
و شرایط روز، نیازهای جدیدی به وجود آمده و اقتضائات با گذشت 
زمان تغییر می کند که اگر اراده اکثریت برای اصلاح قانون اساسی 

به وجود بیاید، نفس تغییر و اصلاح قانون اساسی اشکالی ندارد.
وی افزود: زمان تغییر قانون اساســی هم قابل پیش بینی نیست 
و هر زمان شرایط ایجاب کند هیچ نگرانی برای بازنگری قانون 
اساســی وجود ندارد ضمن اینکه اگر یک زمانی قانون اساســی 
اصلاح و بازنگری شد، معتقدم نهادهای تصمیم گیر و شوراهای 
عالی که در قانون اساســی فعلی ذکر نشده اند، حدود صلاحیت 
و اختیارات شان و نحوه نظارت بر آنها، باید در قانون اساسی ذکر 
و شفاف شود.رئیس پژوهشکده شورای نگهبان با اشاره به اصل 
۱۱۳ قانون اساسی، نقش رئیس جمهور در اجرای قانون اساسی 
را اجــرای اصول مغفول مانده دانســت و افزود: اصولی در قانون 
اساسی وجود دارد مانند همین اصل ۸ قانون اساسی که مربوط به 
امر به معروف و نهی از منکر است که مدت های طولانی مغفول 
مانده بود و مصوبه ای در این خصوص وجود نداشت که بالاخره در 
سال ۱۳۹۴ این موضوع به قانون تبدیل شد.کدخدایی خاطرنشان 
کرد: اســتنباط شورای نگهبان بر اساس تفسیر اصل ۱۱۳ قانون 
اساسی این است که مقصود از مســئولیت اجرای در اصل ۱۱۳ 
قانون اساسی، امری غیر از نظارت بر اجرای قانون اساسی است و 
مسئولیت رئیس جمهور در اصل ۱۱۳ شامل مواردی نمی شود که 
قانون اساسی تشخیص، برداشت، نوع و کیفیت اعمال اختیارات 
و وظایفی را به عهده مجلس خبرگان رهبری، شــورای نگهبان، 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام، مجلس شورای اسلامی، قوه 
قضائیه و هر مقام و دســتگاه دیگری که قانون اساسی به آن ها 

اختیار یا وظیفه ای محول نموده است.
وی اظهار داشــت: رییس جمهوری ممکن است زمانی در بحث 
اجرای قانون اساسی، به نهادی تذکر بدهد که آن دستگاه وظیفه  
قانونی خود را انجام ندهد و به تعبیری آن نهاد، اداره امور و وظایفی 

که به عهده دارد را تعطیل کرده باشد.
سخنگوی شورای نگهبان در بخش دیگری از سخنان به نقش 
احــزاب در انتخابات اشــاره کرد و افزود: یکی از مشــکلات در 
انتخابات ما نقش احزاب است؛ انتخابات در همه دنیا فعالیتی است 

که پیش فرض و مقدمه اش احزاب هستند.
کدخدایی اظهار داشت: متأسفانه در کشور ما حزب به معنای واقعی 
خودش پا نگرفته است در حالی که در قانون اساسی به این مسأله 
به خوبی اشاره شده اســت.وی با بیان اینکه احزاب در انتخابات 
ســهمیه ندارند، گفت: در کشور ما ارتباط احزاب با فرد کاندیدا به 
نحوی اســت که اگر آن فرد مورد حمایت حزبی، صاحب کرسی 
و دارای مســئولیتی شــود و احیاناً از عهده مسئولیتش به خوبی 
برنیاید، آن حزب به هیچ عنوان پاسخگو نیست؛ لذا احزاب باید در 
انتخابات سهمیه روشن داشته باشند و پس از انتخابات هم نسبت 
به عملکرد نمایندگان حزبی خود پاسخگو و مسئولیت پذیر باشند.
رئیس پژوهشکده شورای نگهبان با بیان اینکه متأسفانه احزاب در 
کشور ما از بالا به پایین شکل گرفته و شخص محور است، گفت: 
حزب باید نقش و حضور دائمی داشته و جمع محور باشد؛ حزب 
باید مانفیست داشته باشد، باید تربیت محور و کادرساز باشد و در 
تعریف فعالیت حزبی نقش و حضوری مؤثر داشــته باشد؛ لذا اگر 
احزاب به معنای واقعی وجود داشته باشد، افرادی که رأی می آورند 
با توجه به اینکه حزب به عملکرد آن ها نظارت می کند و آن فرد 
هم خود را نســبت به اموری که انجام می دهد پاسخگو می داند، 
به نحوی عمل می کند که از گردونه حزب خارج نشــده و بتواند 

بار دیگر با جلب نظر حزب تداوم مسئولیت خود را داشته باشد.

اخباراخبار

 رئیسی از کروبی درس بگیرد، ظریف مجبور شود می آید
تحلیل عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران درباره بازیگران اصلی انتخابات 1400

رسانه ها به 
جریان سازی ها با 
استناد به »منابع 
آگاه« توجه نکنند

تشکیل شورای 
نظارتی مجلس در 
جهت تحقق شعار 
سال 1400

ســخنگوی وزارت امــور خارجه گفت: رســانه ها به هیچ وجــه نباید به 
جریان سازی هایی که با اســتناد به »منابع آگاه و مطلع« منتشر می شود، 
توجه کنند.به گزارش خبرگزاری مهر، سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت 
امور خارجه در واکنش به ســوال برخی خبرنگاران در خصوص شــایعات 
و گزارشــات مخدوش منتشــر شــده در روند مذاکرات، تأکید کرد :اخبار 
مذاکرات فقط از طریق کانال های رســمی وزارت امور خارجه، سخنگوی 

وزارت خارجه و رئیس هیأت مذاکره کننده منتشر می شود.

رئیس حوزه ریاست مجلس، موضوعات مطرح شده در هفدهمین جلسه شورای معاونین 
و مشاورین مجلس شورای اسلامی را تشریح کرد و از تشکیل شورای نظارتی مجلس 
برای تحقق شــعار سال خبر داد. بابک نگاهداری مشاور و رئیس حوزه ریاست مجلس 
شورای اسلامی به تشریح موضوعات مطرح شده در هفدهمین جلسه شورای معاونین 
و مشــاورین مجلس شورای اسلامی پرداخت و  مهمترین موضوع مطرح شده در این 
جلسه را »اقدامات مجلس در راســتای تحقق شعار سال ۱۴۰۰ )تولید،  پشتیبانی  ها، 
مانع زدایی ها( عنوان کرد که به صورت ویژه در این جلسه به گزارش دیوان محاسبات 

کشور پرداخته شد.

روحانی:

استفاده از زنان در عرصه های مدیریتی همواره مورد تاکید دولت بوده است
تهران-ایرنا- رییس جمهوری با تاکید بر اینکه اســتفاده از 
زنان در عرصه های مدیریتی همواره مورد تاکید این دولت 
بوده اســت، گفت: خانم ها اگــر اراده کنند می توانند فرد یا 
جناحی را که مورد تایید آنها است در مسند قدرت قرار دهند.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین 
حسن روحانی عصر شنبه در نشست با فعالان امور زنان و 
خانواده با اشــاره به ارائه بخشــی از فعالیت زنان جامعه در 
بخش های مختلف گفت: یکی از معیارهایی که ما در دولت 
یازدهــم و دوازدهم مد نظر قرار دادیــم، این بود که زنان، 
جوانان، اقوام و اقلیت های مذهبی بتوانند فرصت و شرایط 

فعالیت را در جامعه داشته باشند.
 وی در این نشســت که به مناســبت ماه مبارک رمضان 
برگزار شــد،  افزود: شــاید امروز یکی از شاخص هایی که 
برای هر حکومتی ذکر شود، این است که زنان در آن جامعه 
چگونه هستند؟ این یک سوال جهانی است؟ یعنی ما وقتی 
می خواهیم درباره یک تمدن، کشور، نظام و انقلابی بحث 
کنیم، یکی از ســوالات ما این است که در این جامعه زنان 
دارای چه شــرایطی هستند؟ آیا فعالیت خانم ها آزاد است و 
فرصت لازم برای این که در آن جامعه استعداد، دانش و هنر 

خود را بروز دهند، وجود دارد.
روحانی گفت: ممکن اســت در جامعه ای خانمی هم باسواد 
و اســتعداد و هنرمند باشــد و هم مفید در جامعه باشد، اما 
فرصت به او داده نشود. گاهی فرصت یادگیری به آنها داده 
نمی شود. زمانی فرصت رفتن خانم ها به مدرسه و دبیرستان 

وجود نداشت.
 رییــس جمهوری اضافــه کرد: اگر بخواهیــم در انقلاب 
اســلامی هم معیاری عرضه کنیم، این معیار این است که 
انقــلاب برای بانوان چه کار کرد؟ آیا بانوان جامعه ما امروز 
امنیت بیشتری برای شغل دارند؟ و آیا فرصت بیشتری برای 
فعالیت دارند. آیا ارزش کار آنهــا همانند ارزش کار مردان 

است، مساوی یا پایین تر است؟
رییس دولت تدبیر و امید یادآور شد: در سابق کارهایی بود که 
از خانم ها دعوت می کردند که آنها انجام دهند به خاطر این 
که مزد کمتری بدهند. می گفتند اگر آقایی این کار را انجام 

دهد، مزد آن بالاتر است اما خانم ها مزد کمتری می خواهند. 
مهم است که آیا کاری که خانمی انجام می دهد به ارزش و 
فعالیتش بدون هیچ تبعیضی نگاه  می کنیم یا اینکه بین مرد 

و زن تبعیض قائل می شویم.
وی گفت: در دین مبین اسلام که دارای ارزش زیادی است 
و می توانیم در ســطح جهانی بــه آن افتخار کنیم، یکی از 
معیارهای آن این بود که زن ها در جایگاه متعالی انســانی 
خــود قرار بگیرند. در زمان جاهلیت و قبل از اســلام وضع 
زنان چگونه بود و دارای چه ارزشــی بودند؟ آیا دارای ارزش 

بودند یا نبودند؟.
رییس جمهوری، »زنده به گــور کردن دختران« در دوران 
جاهلیــت را یادآور شــد و گفت: پیغمبر اســلام در چنین 
جامعه ای، زن ها را در کفه مســاوی مردان قرار داد و همان 
جایگاه، مقام، عظمت و منزلتی که مردها در پیشگاه خداوند 
و جامعه دارند را برای زن ها هم قائل شد. اینکه پیغمبر اسلام 
در حضور جمع و خانواده گاهی خم می شــد و دست فاطمه 
اطهر)ص( را می بوســید، می خواســت به جامعه آن زمان 
بفهماند که جایگاه دختر در جامعه چه جایگاه و عظمتی دارد 
و پدر چه احترامی به دختر می کند و دختر دارای چه رحمت 

و نعمتی برای خانواده است.
روحانی  در ادامه این پرســش را مطرح کرد معیار سنجش 
دین اسلام چیست و افزود: یک شاخص این است که زنان 
در این جامعه چه جایگاهی پیدا کرده اند. چه مقام و منزلتی 
داشته اند. یکی از نکاتی که از همان ابتدای دولت، همواره بر 
آن تاکید می کردم و درباره آن به وزیران و مدیران سفارش 
می کردم این بود که از خانم ها در وزارتخانه ها استفاده کنید 
و حداقل یک خانم و یک جوان را به عنوان معاون و مشاور 
انتخاب کنید.وی در توضیح دلایل انتخاب نشدن وزیر زن 
در دولت های یازدهم و دوازدهم نیز گفت: ممکن است کسی 
بگوید اگر شــما این همه اهتمام برای دادن جایگاه به زنان 
داشتید، چرا یک خانم را وزیر نکردید. در پاسخ به این سئوال 
باید بگویم من دلم خیلی می خواست این اتفاق هم در دولت 
یازدهــم و هم در دولت دوازدهم بیافتد ولی توان ما محدود 
اســت. گاهی وقت ها آدم می خواهد کاری را انجام دهد اما 

دســتش برای این کار باز نیست. من اراده ام این بود و حتی 
در دولت یازدهم، دو خانم را به عنوان دو وزیر انتخاب کرده 

بودم اما متاسفانه این خواسته تحقق نیافت.
رییس جمهوری در عین حال بــه حضور زنان در رده های 
بالای مدیریتی کشور در دوره دولت های یازدهم و دوازدهم 
اشــاره کرد و گفت: از زنان در رده های بالای وزارتخانه ها و 
هیات دولت استفاده کردیم. خانمی که در هیات وزیران به 
عنوان معاون رییس جمهور حضــور دارد از جایگاه بالایی 
برخوردار اســت و جایگاه معاون رییس جمهوری در دنیا از 
وزیر بالاتر اســت و این موضوع در مورد ایران هم صادق 

است و همانند وزیر و گاهی بالاتر است.
روحانی با بیان اینکه اگر دســت من بــاز بود، جایگاه های 
بالاتری به زنان می دادم، خاطرنشان کرد: ما الان در هیات 
دولت ۲ خانم داریم و قبلا هم ۳ خانم داشتیم و از نظرتشان 
اســتفاده می کردیم و بهره مند می شدیم و اگر در پیشگاه 
خداوند بخواهیم قضاوت کنیم مردی بالاتر از آنها نمی بینیم.

 وی اضافه کرد: معاون حقوقی ما یک خانم اســت و قبلا 
هم در مقطعی خانم دیگری معاون حقوقی بود. معاونی که 
هر کجا می رود باعث افتخار دولت است و وقتی که ژاپن و 
اروپا رفته بود، تعجب کرده و گفته بودند باورمان نمی شــد 
که در ایران خانمی با این منزلت و ســواد و قدرت بیان در 
دولت وجود داشــته باشد. یا خانم ابتکار که هر کجا برود یا 
صحبت کند همین وضعیت را دارد. این موارد نشان می دهد 
که زنان جایگاه والایی در ایران دارند و ما از این جایگاه باید 

استفاده کنیم.
رییس جمهوری تصریح کرد: این چه ظلمی است در جامعه 
ما که ۵۰ درصد جامعه ما خانم ها هستند و نعوذبالله زنان را 
به عنوان مقام پایین تر از مرد تلقی کنیم. اگر زن ها پایین تر 
هستند چطور است که موقع انتخابات، همه خانم ها را دعوت 

می کنیم که پای صندوق های رای حاضر شوند.
وی بــا بیان اینکه خانم ها در جامعه امــروز ما واقعا گاهی 
نقششــان، نقش اصلی است، گفت: همین الان، خانم های 
کشــور ما در هر انتخاباتــی اراده کنندکه فردی، جناحی یا 
حزبی یا تفکری را در مســند قدرت قرار دهند، این قدرت و 

توان را دارند و ما در انتخابات های گذشته حضور و فعالیت و 
نقش خانم ها را دیدیم. به نظر من یکی از افتخارات انقلاب 

اسلامی ما هم این است.
روحانی از تبیین نشــدن افتخارات زنان ایرانی انتقاد کرد و 
افزود: متاسفانه افتخارات زنان ایرانی درست تبیین نشده و 
اخیرا هم خانم ابتکار گزارشی در دولت ارائه کردند که نشان 
می داد در بســیاری از آمارهای جهانی مربوط به زنان، آمار 
مربوط به ایران به خوبی بیان نشده است. یا تقصیر از داخل 
کشور است که همه افتخارات زنان را درست بیان نکردیم 
یا اینکه آنها غرض ورزی کرده اند ولی عمدتاً شــاید نقص 

از طرف ما باشد.
وی با بیان اینکه نتوانستیم آمار و ارقام مربوط به افتخارات 
زنان کشورمان را به خوبی به جهان معرفی کنیم، گفت: در 
همین نشست دیدیم خانم هایی که در صحنه های مختلف 
فعال و نقش آفرین هستند و کارشناس شرکت های دانش 
بنیان یا مدیر این شرکت ها هستند. شرکت های دانش بنیان 
خیلی به ما کمک کرد برای اینکه خانم ها راحت تر بتوانند  از 
توان و استعدادشان به خوبی استفاده کنند. یک خانم می تواند 
حتی در خانه و هر محلی با امکانات فضای مجازی، فعال به 

معنی واقعی کلمه باشد.
رییس جمهوری به بازدیدهای میدانی خود از شــرکت های 
دانــش های بنیان و پردیس های علم و فناوری اشــاره و 
خاطرنشــان کــرد: ضمن بازدیدهــا، فعالیت خانــم ها را 
دوشادوش مردان شاهد هســتیم. خانم ها در کارخانه های 
نوآوری فعالیت شــایانی دارند و نقشی که خانم ها در دوران 

کرونا داشتند بسیار مهم بود.  
 وی اظهار کرد: کرونا یک مشــکل بزرگ برای کشور ما و 
دنیا بود و شما دیدید که ما یکبار بر کرونا فائق شدیم و واقعا 
در موج اول و دوم و مقداری در موج سوم کاملا این بیماری 
و ویروس را مهار کردیم ولی یک مرتبه موج چهارمی وارد 
شد و شــما دیدید که این موج چهارم نوع ویروس جهش 
یافته ای که با گذشــته کاملا متفاوت بود، بروز پیدا کرد و 
الان شاهد بستری شدن خانواده ها هستیم در حالی که در 

گذشته در هر خانواده ای یک نفر می گرفت.

رییس دولت تدبیر و امید در ادامه با اشاره به شیوع کرونا در 
کشور گفت: در گذشته در خانواده ای یک نفر به بیمارستان 
مراجعه می کــرد اکنون کل خانواده با هم به بیمارســتان  
مراجعــه می کنند اینقــدر این ویروس جهــش یافته چه 
مشــکلاتی برای ما درســت کرد و در این موج چهارم چه 

فشاری برای ما وارد کرد.
روحانی افزود: این معضل و مشکلی است که همه دنیا با آن 
مواجه است. آنهایی که در تبلیغات ضد ایران حرف می زنند و 
هر وقت علیه ما علیه ملت ما علیه پزشکی و درمان ما حرف 

زدند دو هفته نگذشت که خودشان گرفتار شدند.
وی با اشاره به نقش زنان در مبارزه با کرونا اظهار داشت: در 
مبارزه با این ویروس خانم ها چه نقش والایی داشــتند. هم 
در بیمارستان، هم در خانواده تلاش کردند. کار بسیار سختی 
بود و به همه افرادی که در مبارزه با این ویروس فعالیت می 

کنند فشار می آید.
رییس جمهوری با بیان اینکه هفته آینده کادر درمان همه 
واکســن را می گیرند، گفت: حدود ۵۰۰ هزار نفر واکسن را 
دریافت کردند و تا پایان این هفته بیش از یک میلیون نفر 
واکسن را دریافت می کنند. کادر درمان در خط درمان بودند 
واکسن دریافت کنند خودشــان یا خانواده شان آرامش پیدا 
می کنند و با قدرت بیشــتری با این بیماری مبارزه می کنند 

خدمات بهتری می توانند ارائه کنند.
روحانی با اشــاره به مشــکلاتی که کرونا برای خانواده ها 
درســت کرد، گفت:  افرادی بودند که کار می کردند اکنون 
هم باید بچه ها را نگه دارند و هم باید  کار خودشان را انجام 
بدهند و هم گاهی معلمی بکنند، درست است که در فضای 

مجازی درس می خوانند اما کمک پدر و مادر می خواهند.
رییس دولت تدبیر و امید ادامه داد: در بخش کرونا می بینیم 
که خانم ها نقش بزرگی داشــتند و نقش خودشــان را ایفا 
کردند در بخش آموزش کشور کار بزرگی کردند در دبستان، 
دبیرستان و دانشگاه ها امروز خانم ها در بخش های مختلف 

حضور دارند فعال هستند و نقش والایی دارند.
روحانی با تاکید بر لزوم توانمندســازی زنان گفت: خانم ها 
اســتعدادهای فراوانی دارند. باید در صنایع دستی یا فعالیت 

دیگر از فرصت خانم ها استفاده کنیم و آنها بتوانند از لحاظ 
مالی توانمند شوند. این توانمند سازی مالی تنها مساله پول 
نیســت. کســی که مهارتی دارد و کاری را انجام می دهد، 

خودش هم از لحاظ روحی لذت می برد.
وی افــزود: امروز می بینیم که هم معاونت زنان و خانواده و 
هم بخش های دیگر و وزارتخانه های مختلف کار ارزشمندی 
در این هشت سال انجام دادند دولت بعدی هم همین  مسیر 

را ادامه خواهد داد.
رییــس دولت تدبیر و امید در بخش دیگری از ســخنانش 
گفت: خیلی برای ما افتخار آمیز است که خانم ها در بخش 
مدیریت هم حضور پیدا کرده اند. قبلا خانم ها در بخش علم 
و دانش بودند. در کنکور همیشه خانم ها یا ۵۰ یا ۵۵ درصد 
قبولی داشــتند و بعضی از رشته ها ۶۰ درصد، اما در بخش 

مدیریت مقداری پایین تر بود که باید جبران شود.  
رییس جمهوری گفت: در آغاز این دولت پنج درصد مدیران 
میانی و بالا در کشور ما از خانم ها بودند و بقیه  آقایان بودند. 
در حالی که در پایان دولت رقم ۵ درصد به ۱۲ درصد رسیده 
است. اما امروز این رقم بالاتر رفته است. هدف ما ۳۰ درصد 
بود که البته کار آسانی نیست اما الان به ۲۶ درصد رسیدیم 

که امیدوارم تا پایان دولت به ۳۰ درصد برسیم.  
وی گفت: این که هدف ۳۰ درصد را تا پایان دولت بتوانیم 
۲۷ درصد برسانیم، قابل قبول است. امروز در استانداری ها 
و فرمانداری ها و بخشدارهای، خانم ها حضور دارند و برخی 
فرماندارها خانم هســتند، خوب تــلاش می کنند. و هرجا 
خانم ها وظیفه ای را برعهده گرفتند در برخی موارد بهتر از 
مردان و در برخی موارد همپای مردان بودند. اگر هم مقداری 
پایین تر باشــد به خاطر این است که فرصت نبوده است اما 

الان فرصت باز شده و در این فرصت باید استفاده کنیم.
روحانــی ضمن ابراز خرســندی از حضور فعــال زنان در 
بخش های مختلف گفت:خیلی خوشحال شدم که در بخش 
های مختلف خانم ها فعال هســتند و حتــی در تاب آوری 
اجتماعی جامعه حضور دارند و فعالیت می کنند. در آموزش 
برخی از زنان تلاش کنند در رشته ای مهارت پیدا کنند که 

این هم در حال انجام است.
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مانند  اساسی  بررســی قیمت کالاهای 
برنج، گوشــت قرمز، شکر و مرغ نشان 
می دهد که قیمت این کالاها در اسفند 
ماه سال ۹۹ نسبت به مدت مشابه سال 
۹۸ بین ۴۰ تا ۱۱۳ درصد افزایش یافته 

است.
به گزارش مهر، رونــد قیمت کالاهای 
اساســی طی یکسال گذشــته علیرغم 
وعده هــای مکرر مســئولان همچنان 
افزایشــی و به تعبیری به مرحله »لجام 
دولتمردان  اســت.  رسیده  گسیختگی« 
نیمه سال ۱۳۹۹ روند کُند تخصیص ارز 
و ترخیص کالاهای اساسی از گمرکات 
را عامــل اصلی ایجــاد تنش قیمتی در 
بازار اقــلام مختلف اعلام می کردند؛ به 
طوری که ســتاد تنظیم بازار و شورای 
هماهنگــی اقتصادی دولــت مصوبات 
و دســتورالعمل هایی را برای ســرعت 
بخشیدن به ترخیص کالاها صادر کردند 
و وعده دادند با تسریع در این ترخیص ها 
و افزایش بازاررســانی، قیمت ها تعدیل 
خواهد شد. از جمله علیرضا رزم حسینی، 
وزیر صمت که ۱۳ آبان ماه سال گذشته 
وعده داد که »در هفتــه آینده تغییرات 
محسوســی در قیمت کالاهای اساسی 

خواهیم داشت«.
اظهــارات علیرضا رزم حســینی، وزیر 
صمت پس از آن مطرح شــد که  مقام 
معظم رهبری، در ســخنرانی تلویزیونی 
با تأکید بر اینکه بســیاری از مشکلات 
کنونی ارتباطی به تحریم ندارند و ناشی 
از ناهماهنگی ها هستند، گفتند: بسیاری 
از گرانی هــای اخیر واقعــاً توجیه ندارد 
و بایــد با هماهنگی بین دســتگاه های 
مربوطه مســئولین هرچــه زودتر آن را 

علاج کنند. ایشان، گرانی گوشت، مرغ، 
گوجه تا پوشــک بچه را به رغم موجود 
بودن جنس و کالا، گرانی های بی دلیل 
خواندنــد و افزودند: همه این گرانی ها و 
قابل  با هماهنگی دستگاه ها  مشکلات، 
حل هســتند و باید مشکلات از جلوی 

پای مردم برداشته شود.
با این حال بررسی آمار ارائه شده از سوی 
وزارت صمت از قیمت کالاهای اساسی 
در اسفند ماه سال ۹۹ یعنی ماه ها پس از 

وعده های مکرر مسئولان برای کاهش 
قیمت هــا، نرخ انواع کالاهای اساســی 
نسبت به اســفند ۱۳۹۸ با افزایش های 

شدیدی همراه بوده است.
بــر همین مبنا، قیمت هر کیلوگرم برنج 
پاکستانی باسماتی درجه یک با ۱۱۳.۶ 
درصــد افزایــش از ۱۱ هــزار و ۵۱۸ 
تومان در اســفند ماه ۱۳۹۸ به ۲۴ هزار 
و ۳۹,۶۰۸ تومان در اســفند ماه ۱۳۹۹ 

افزایش یافته است.
قیمت هر کیلوگرم برنج تایلندی نیز در 
اسفند ۱۳۹۹ نســبت به اسفند ۱۳۹۸ با 
۱۱۱.۱ درصد افزایش از ۷ هزار و ۴۲۲ 
تومان به ۱۵ هزار و ۶۷۰ تومان افزایش 

یافته است.
همچنین قیمت هر کیلوگرم برنج طارم 
اعلا اســفند ۱۳۹۹ نســبت به اســفند 
۱۳۹۸، ۴۶.۲ درصد افزایش داشته و از 
۲۳ هزار و ۴۴۰ تومان در اســفند ۹۸ به 
۳۴ هزار و ۲۶۱ تومان در اسفند ۱۳۹۹ 
رســید.قیمت هر کیلوگرم برنج هاشمی 
درجه یک نیز طی مدت یاد شده ۴۳.۵ 
درصد افزایش یافته و از ۲۳ هزار و ۲۵۴ 
تومان به ۳۳ هزار و ۳۶۲ تومان رسیده 

است.

قیمت هر کیلوگرم شکر سفید نیز ۷۲.۱ 
درصد افزایش یافته و از ۶ هزار و ۱۰۴ 
تومان در اســفند ۱۳۹۸ بــه ۱۰ هزار و 
۵۰۹ در اســفند ۱۳۹۹ افزایــش یافته 

است.
قیمت هر بسته شکر ۹۰۰ گرمی نیز در 
مدت یاد شده ۷۴.۷ درصد افزایش یافته 
و از ۵ هــزار و ۹۲۰ تومان به ۱۰ هزار و 

۳۴۲ تومان رسیده است.
قیمت هر کیلوگرم گوشــت گوساله نیز 
در اسفند ماه ۱۳۹۹ نسبت به اسفند ماه 
۱۳۹۸ بــه میزان ۴۵.۲ درصد افزایش و 
از هر کیلوگــرم ۷۴ هزار و ۱۴۸ تومان 
به ۱۰۷ هزار و ۶۴۲ تومان ریال رسیده 

است.
قیمت هر کیلوگرم گوشــت گوسفندی 
۴۰ درصد افزایش یافتــه و از ۸۸ هزار 
و ۸۰۲ تومان در اسفند ۹۸ به ۱۲۴ هزار 
و ۳۱۱ تومان در اسفند ماه ۹۹ افزایش 

یافته است.
قیمت هر کیلوگرم گوشت مرغ تازه نیز 
در اسفند ماه ۱۳۹۹ نسبت به اسفند ماه 
۱۳۹۸ به میزان ۸۷ درصد افزایش یافته 
و از هر کیلوگرم ۱۲ هزار و ۷۳۵ تومان 

به ۲۳ هزار و۸۱۰ تومان رسیده است.

همه اقتصادها سقوط کردند 
جز ایران

اتاق بازرگانــی تهران در جدیدترین گــزارش خود به 
بررســی وضعیت اقتصادی کشورهای منطقه در دوران 

کرونا پرداخته که نشان از رشد اقتصادی ایران دارد.
به گزارش ایسنا، جهان در سال ۲۰۲۰ با شیوع سراسری 
ویروس کرونا مواجه شد و در کنار مشکلاتی که در حوزه 
سلامت و تلفات قابل توجه انسانی به وجود آمد، اقتصاد 
نیز از این ویروس آسیبی جدی دید. در ماه های ابتدایی 
شیوع کرونا، براوردهای صندوق بین المللی پول نشان 
می داد که رشد اقتصاد اکثر کشورهای جهان به شکل 
قابل توجهی منفی خواهد شد و میزان تجارت نیز افتی 

محسوس خواهد داشت.
با این وجود، چند ماه پس از شیوع کرونا، با ورود دولت ها 
و اجرای سیاست های حمایتی جدید و از سوی دیگر به 
روزرسانی سیاست های تجاری با وجود کرونا، برخی از 
تبعات منفی این همه گیری جهانی مدیریت شد، هرچند 
همچنان رشد اقتصادی بســیاری از کشورهای جهان 

منفی باقی مانده است.
گزارش جدیــد اتاق بازرگانی تهران که با اســتفاده از 
آمارهای صندوق بین المللی پول منتشــر شده نشان 
می دهد که در ســال۲۰۲۰ میانگین رشــد اقتصادی 
کشورهای جهان به منفی ۳.۶ درصد رسیده است اما با 
بهبود نسبی شرایط در سال ۲۰۲۱، رشد اقتصادی جهان 

به ۵.۸ و در سال ۲۰۲۲ به ۴.۱ درصد خواهد رسید.
براوردهــا نشــان می دهد که در ســال ۲۰۲۰، اقتصاد 
کشــورهای توسعه یافته رشد منفی ۴.۷ درصد داشته و 
اقتصاد کشورهای خاورمیانه نیز رشد منفی ۴.۱ درصد 
را به ثبت رســانده است. در سال ۲۰۲۱، بیشترین رشد 
اقتصاد به کشورهای نوظهور آسیایی با ۸.۴ اختصاص 
خواهد داشت و کمترین رشــد نیز به حنوب صحرای 

آفریقا با ۳.۴ تعلق دارد.
آنچه کــه در این آمار توجه را به خــود جلب می کند، 
وضعیت اقتصاد ایران در سال ۲۰۲۰ است. در شرایطی 
که اکثریت کشورهای خاورمیانه در سال ۲۰۲۰ با رشد 
منفی اقتصادی مواجه بودند، ایران در کنار چهار کشور 
دیگر رشد مثبت اقتصادی داشــته است. در میان این 
کشورها بالاترین رشد به تاجیکستان با ۴.۵ درصد تعلق 
دارد و پس از آن مصر و ازبکستان قرار می گیرند. آمارها 
می گوید که رشــد اقتصادی ایران نیز در سال ۲۰۲۰، 

مثبت ۱.۵ درصد بوده است.
صندوق بیــن المللی پول پیش بینی کرده که رشــد 
اقتصادی منطقه خاورمانه در سال ۲۰۲۱ به ۳.۷ درصد 
و در ســال ۲۰۲۲ به ۳.۸ درصد برسد. ایران نیز در سال 

۲۰۲۱ رشد مثبت ۲.۵ درصد را ثبت خواهد کرد.
در حوزه تورم نیز بالاتریــن نرخ در خاورمیانه به لبنان 
بــا ۸۸ درصد تعلق دارد و پــس از آن ایران تورمی ۳۶ 
درصدی را ثبت کرده است. همچنین پیش بینی می شود 
که نرخ تورم در سال ۲۰۲۱ برای ایران به مرز ۳۹ درصد 

برسد

رشد 19.1 درصدی تولید 
خودروی سواری در سال 99

 بررســی آمارهای منتشره وزارت صنعت، معدن و 
تجارت حاکی از تولید ۹۰۳ هزار و ۸۰۰ دســتگاه 
خودرو ســواری در ۱۲ ماه ســال ۹۹ و رشد ۱۹.۱ 

درصدی آن در مقایسه با سال ۹۸ است.
به گزارش روز شــنبه ایرنا، در سال ۹۸ در مجموع 
۷۵۸ هزار و ۹۰۰ دستگاه خودروی سواری توسط 

خودروسازان داخلی تولید شده بود.
بررســی آمارهــا در این بخش حاکــی از تحقق 
»جهش تولید« و شعار سال ۹۹ در تولید خودروی 

سواری است.
در ســالی که گذشــت تولید وانت با رشــد ۶.۵ 

درصدی به ۸۰ هزار و ۳۶۴ دستگاه رسید.
در تولید کامیون، کامیونت و کشنده نیز رشد ۵۳.۶ 
درصدی ثبت شــد و آمار تولید این خودروها به ۶ 

هزار و ۳۹۵ دستگاه رسید.
امــا در تولید اتوبوس، مینی بــوس و ون افت ۷.۸ 
درصدی در هم ســنجی با ســال ۹۸ ثبت شــد و 
مجموع تولیــد این خودروها فقط یک هزار و ۸۷۳ 
دســتگاه بود.در بخش خودروهای کشاورزی نیز 
کارخانجات داخلــی موفق به تولید ۶ هزار و ۳۹۵ 
دستگاه کمباین )رشد ۴۴.۵ درصدی( و ۲۱ هزار و 

۶۶۶ دستگاه تراکتور )رشد ۱۵.۹ درصدی( شدند.
به گزارش ایرنا،  »بهمن صالحی نیا« رییس هیات 
عامل ایدرو، برنامه امســال وزارت صنعت را تولید 
یک میلیون و ۲۵۰ هزار دستگاه خودرو اعلام کرد 
که یک میلیون و ۱۰۰ هزار دســتگاه از آن در دو 
خودروساز اصلی یعنی ایران خودرو و سایپا و ۱۵۰ 
هزار دستگاه در شرکت های بخش خصوصی تولید 
خواهد شد.پیشــتر دبیر انجمن صنایع همگن نیرو 
محرکه و قطعه سازان خودروی کشور به ایرنا گفت: 
قطعه سازان توان بالقوه تولید قطعات برای بیش از 
۲ میلیون دســتگاه خودرو را در سال دارا هستند، 
اما این مهم منوط به رفع و رجوع مشکلات شــان 
است.»آرش محبی نژاد« افزود: تحقق برنامه های 
سال ۱۴۰۰ در حوزه قطعه و خودروسازی، منوط به 
تحقق منویات رهبر معظم انقلاب و اجرایی شدن 
شعار سال در رفع محدودیت ها و موانع زدایی است.

وی بیان داشت: در این راستا بزرگترین مشکلات، 
قیمت گــذاری دســتوری خــود و بــه تبــع آن 
قیمت گــذاری قطعات و همچنین کمبود نقدینگی 
اســت.محبی نژاد، همچنیــن از وجــود قوانین و 
مقررات مخــل تولید و گمرکی بــه عنوان دیگر 
مشــکلاتی یاد کرد که در سال های گذشته مانعی 
بر ســر راه تولید در این صنعــت مادر و راهبردی 

شده است.

پشتیبانی و مانع زدایی از تولید، 
نیازمند عزم جدی قوای سه گانه
مهدی کریمی تفرشی
عضو هیات مدیره کنفدراسیون صنعت ایران

 پشتیبانی و مانع زدایی از تولید نیاز به ایجاد زیرساخت های 
حمایتی و بازنگرنی جــدی در قوانین و مقررات دارد و 
همکاری جدی قوای سه گانه و همه دستگاه های نظارتی 

را می طلبد.
مبحث فضــای اقتصاد، تولید و نوآوری چندین ســال 
است که توســط رهبر معظم انقلاب مطرح می شود و 
این حاکی از اهمیــت موضوع تولید در رونق اقتصادی 
کشور است. حساســیت این موضوع در شرایط کنونی 
کشور به حدی است که امسال پشتیبانی و مانع زدایی از 
تولید به عنوان شعال سال از سوی معظم له مطرح شده و 
سمت و سوی برنامه ریزی و خط مشی اداره کشور برای 
قوای سه گانه مشخص شد.در سال ۹۹ هر چند اقدام ها 
و تلاش هایی به منظور »جهش تولید« در کشور انجام 
شد، اما کافی نبود و نتوانست اهداف اصلی این طرح را 
محقق کند و همچنان تولیدکنندگان با موانع متعددی 
دست و پنجه نرم می کنند که نیاز به یک رویکرد جدید 
و بازنگری جدی همه دستگاه ها و قوا در این حوزه دارد.

سرمایه گذاری در کشور در سایه تولید امکان پذیر است. 
عدم امنیت و ثبــات اقتصادی همواره مهمترین تهدید 
برای ســرمایه گذاران و تولیدکنندگان اســت. قوانین 
متغیر و شــرایط پیش بینی ناپذیر بازار و عدم ثبات بازار 
ارز همواره انگیزه و اطمینان خاطر را از تولیدکنندگان و 
سرمایه گذاران می گیرد و این، یکی از عواملی است که 
اقتصاد دلالی را در کشور رونق می دهد. بیماری ای که 
خود ضربه مهلکی برای تولید در کشور است و مهمترین 

عامل ایجاد تورم محسوب می شود.
درمان این عارضه در کشــور، نظــارت جدی و کنترل 
بی قید و شــرط همه دســتگاه های نظارتــی و قوای 
سه گانه را می طلبد و تا زمانی که این عارضه مهلک در 
کشور وجود دارد نمی توان به ایجاد فضای امن تولید و 

سرمایه گذاری چندان امیدوار بود.
قاچــاق کالا همواره یکی از موانع مهم توســعه تولید 
در کشور بوده اســت که ضربه های جبران ناپذیری به 
تولیدکنندگان وارد می کند و یکی از مهمترین موانعی 
که در ســال ۱۴۰۰ باید با همکاری قوای سه گانه با آن 
مقابله شود مســاله قاچاق است. برای حل این معضل 
قانون گذاری، اجرا و نظارت هر سه باید اصلاح و بازنگری 
جدی شوند.ضعف نظام بانکداری کشور سال هاست که 
یکی از مهمترین موانع تولید در کشــور است و همواره 
دســت و پای تولیدکنندگان را بسته و نوعی حکمرانی 
ناعادلانه بر تولید و بنگاه های اقتصادی دارد. چه بسیار 
تولیدکنندگانی که با وجود تولید محصولات باکیفیت و 
نوآورانه و تلاش برای ایجاد اشتغال پایدار مورد بی مهری 

نظام بانکی قرار گرفته و به تعطیلی کشیده شده اند.
تامین ســرمایه و ارائه تســهیلات با تعرفــه تولید و 
بخشــودگی های عادلانه برای تولیدکنندگانی که به 

حمایت نیاز دارند باید در دستور کار قرار گیرد.
سیســتم مالیاتی سال هاســت که مورد انتقاد بسیاری 
از کارشناســان و فعالان اقتصادی بوده و عارضه یابی 
در این حوزه نیاز به یک بازنگری جدی در شناســایی 
تولیدکنندگانی که به حمایت در این زمینه نیاز دارند و نیز 
شناسایی و برخوررد با فرارکنندگان پرداخت مالیاتی دارد.

بســیاری از پروژه های عمرانی سال هاســت بر زمین 
مانده است که فعال سازی آنها می تواند به اشتغال زایی 
و فعال شــدن بســیاری از بنگاه های اقتصادی کمک 
کند. هم اکنون بیــش از ۸۰۰ هزار میلیارد تومان پروژه 
نیمه تمام در کشور داریم. تزریق ۱۲۰ هزار میلیارد تومان 
در پروژه های عمرانی یکی دیگر از برنامه های امســال 

مجلس است که امید می رود اجرایی شود.
بروکراســی های اداری یکــی از مهمترین عوامل فرار 
ســرمایه از بخش تولید، ایجاد بی انگیزگی و خوابیدن 
چرخ تولید در کشور است. شرکت هایی وجود دارند که 
محصولات بســیار خوبی را دارند اما یک تا چند سال 
به دنبال گرفتن مجوز هستند و حتی پس از گرفتن مجوز، 
برای دریافت اســتانداردهای لازم تا انتشار محصول با 
موانع و بروکراسی های متعددی مواجه می شوند که شاید 

سال ها کار تولید را با وقفه مواجه می کند.
در چنین شرایطی چگونه می توان انتظار داشت که یک 
سرمایه گذاری با انگیزه و رغبت به حوزه تولید ورود کند 
و متاســفانه سال هاست که این مانع بزرگ مورد غفلت 
واقع شده و ســرمایه ها را به حوزه هایی غیر از تولید و 
گاهی اوقات اقتصاد دلالی سوق داده است.خلاء قوانین 
حمایتی برای تولیدکنندگان یکی از موانع موجود است. 
در همه جای جهان بــرای تولیدکنندگان و کارآفرینان 
شــرایط ویژه تســهیل کننده و فرآیندهای بخششــی 
ویژه ای در نظر گرفته می شــود که متأسفانه این موارد 
در کشــور ما وجود ندارد، بر این اساس زمانی که هزینه 
تمام شده برای تولیدکننده گران تمام شود، تولیدکننده 
به ســمت دلالی و واسطه گری سوق داده خواهد شد.از 
طرفی شبکه های توزیع در کشور ما بسیار ضعیف عمل 
می کنند. تولیدکنندگان نمی توانند محصولات تولیدی 
خود را به طور درســت به دست مصرف کننده برسانند. 
هنــوز فرایند توزیع و پخش در بســیاری از بنگاه های 
تولیدی به طور سنتی انجام می شود.سیاست گذاران باید 
فرآیند را به ســمتی پیش ببرند که هزینه تولید، زمان 
تولید و زمان رســیدن محصول به دست مصرف کننده 
را براساس قوانین و مقرراتی که وضع می کنند کاهش 
دهند.تولید و صــادرات دو زنجیره مکمل متصل به هم 
هستند و صادرات رو به رشد، موتور محرکه تولید است. 
به طور قطع رفع موانع صادراتی و شناســایی درســت 
بازارهای صادراتــی و حرکت اصولی در حوزه صادرات 
می تواند به رونق تولید و فعال شــدن هر چه بیشتر این 
چرخه کمک کند. هم اکنون با ۱۵ کشــور از مرزهای 
خشکی و آبی مراودات اقتصادی داریم و باید صادرات به 

بازارهای کشورهای دور و منطقه را توسعه دهیم.

اخباراخبار

قیمت  کالاهای اساسی بی توجه به وعده ها، تا ۱۱۳ درصد افزایش یافت
مهر گزارش می دهد

رشد 61 درصدی 
تولید آلومینیوم در 
سال 99

 رشد حدود
 45 درصدی جواز 
تاسیس صنعتی در 
سال »جهش تولید«

ایمیدرو اعلام کرد: میزان تولید شمش آلومینیوم در سال گذشته با رشد ۶۱ درصدی 
در مقایسه با سال ۹۸ به بیش از ۴۴۶ هزار و ۸۰۰ تن رسید.

 در ۱۲ ماه سال ۹۹ مجموع تولید شرکت های ایرالکو، المهدی-هرمزآل، آلومینای 
ایران و آلومینیوم جنوب به ۴۴۶هزار و ۸۴۲ تن رسید، این در حالی است که تولید 
سال پیش از آن ۲۷۸هزار و ۳۱۸ تن بود.در این میان شرکت ایرالکو با تولید بیش از 
۱۸۵هزار تن بیشترین سهم تولید را در اختیار گرفت و پس از آن المهدی-هرمزآل 

با تولید ۱۶۳هزار تن در جایگاه دوم ایستاد.

تهران- ایرنا- در حالی ســال ۹۹ را به پایان رساندیم که بررسی آمارهای رسمی وزارت 
صنعت حاکی از رشــد ۴۴.۹ درصدی صدور جواز تاسیس صنعتی در هم سنجی با سال 

۹۸است؛ آمارهایی که تحقق شعار جهش تولید را نوید می دهد.
در سال ۹۹ تعداد ۴۱ هزار و ۳۴۳ فقره جواز تاسیس صنعتی صادر شد که در مقایسه با 
سال پیش از آن و صدور ۲۸ هزار و ۵۳۸ فقره جواز تاسیس، رشد ۴۴.۹ درصدی را نشان 
می دهد.سرمایه گذاری مجوزهای یاد شده ۶۸۷ هزار و ۷۶۹ میلیارد تومان پیش بینی شده 
که حاکی از رشد ۸۷ درصدی است.  همچنین مجوزهای صنعتی مذکور زمینه اشتغال 

۹۲۴ هزار و ۳۹۵ نفر را فراهم می کند.

معاون اقتصادی رئیس جمهور اعلام کرد

تمدید مهلت تسویه بدهی بدهکاران شبکه بانکی به مدت ۶ ماه

در پی موج افزایش قیمت فولاد

احتمال افزایش قیمت فولاد در بازار رد شد

رئیس اتاق ایران و چین:

واردات واکسن توسط بخش خصوصی منطقی نیست؛ احتمال تقلب وجود دارد

معــاون اقتصادی رئیــس جمهور اعلام 
کرد: ستاد ملی کرونا با هدف مانع زدایی 
و پشتیبانی از تولید، با تمدید مهلت های 
تعیین شده در قانون تسهیل تسویه بدهی 
بدهکاران شــبکه بانکی بــه مدت ۶ ماه 

موافقت کرد.
به گــزارش خبرگزاری مهر بــه نقل از 
معاونت اقتصادی ریاست جمهوری، محمد 
نهاوندیان اظهار داشت: بر اساس مصوبه 
ســال قبل ســتاد ملی کرونا، مهلت های 
تعیین شده در قانون تسهیل تسویه بدهی، 

تا آخر سال ۱۳۹۹ پایان می پذیرفت.
وی تاکید کرد: با پیشنهاد وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید، موضوع در دستور کار کارگروه آثار 

اقتصــادی مقابله با کرونا قرار گرفت و در 
جلســه هفته قبل کارگروه، بعد از بررسی 
و با توجه به شــرایط اقتصادی ناشــی از 
شیوع کرونا، تاکید شد این تمدید در جهت 
پشــتیبانی از واحدهای تولیدی و تحقق 
شعار ســال صورت پذیرد. لذا موضوع در 
جلســه امروز ســتاد ملی مقابله با کرونا 
مطرح و با موافقت اعضا، تاریخ های تعیین 
شده در مصوبه قبلی ستاد به مدت ۶ ماه 
تمدید شــد تا واحدهای تولیدی با شرایط 
مطلوب تری نسبت به تسویه بدهی اقدام 
کنند.معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت: 
بر اســاس قانون مذکور اشخاص حقیقی 
با تســهیلات زیر ۵۰۰ میلیــون تومان و 
با تسهیلات  اقتصادی حقوقی  بنگاه های 

زیر ۲ میلیارد تومان، در رشته فعالیت های 
تولیدی شــامل کشــاورزی، شــیلات، 
اســتخراج معادن، صنعت، ســاختمان و 
تأمین برق، آب و گاز مشــمول این قانون 
هســتند. جریمه تأخیر این تولیدکنندگان 
بخشوده می شــود و بدهی آنان بر اساس 
نرخ قــرارداد اولیه و به صورت ســاده )و 
نه مرکّب( محاســبه می شــود.نهاوندیان 
افزود: تولید کنندگانی مشمول تسهیلات 
این قانون هســتند کــه بخواهند بدهی 
غیرجاری خود را نقداً تسویه کنند. دولت 
و ستاد ملی کرونا تصمیم گرفت در جهت 
پشتیبانی از تولید و تسهیل تسویه بدهی، 
نسبت به تمدید مهلت های تعیین شده در 
این قانون اقدام کند.وی گفت: بر اســاس 

مصوبات ســتاد اقتصــادی دولت که به 
دســتگاه ها ابلاغ شده اســت، رفع موانع 
تولید و پشــتیبانی از این بخش در دستور 
کار ستاد قرار گرفته و همه پیشنهادهای 
دستگاه ها و بخش خصوصی و تعاونی، در 

جهت مانع زدایی و پشتیبانی از تولید برای 
تصویب در هیأت دولت و شــورای عالی 
هماهنگــی اقتصادی ســران قوا در حال 
جمع بندی نهایی اســت و متعاقباً اطلاع 

رسانی خواهد شد.

در پی زمزمه های آغاز موج افزایش قیمت 
فــولاد در بازارهــای داخلــی در آینده ای 
نزدیک، دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد، 
این موضوع را رد کرده و بالعکس احتمال 
این را داده که تحت تاثیر بحث های سیاسی 
و مذاکرات مطروحه، امکان کاهش قیمت 
فولاد در بازار با توجــه به کاهش نرخ ارز 

نیز وجود دارد.
به گزاش ایسنا، زمزمه های افزایش قیمت 
فولاد در بازار و آغاز موج جدیدی از افزایش 
قیمت به گوش می رســد و این گمانه زنی 
درحالی مطرح شــده که تــا چندی پیش، 
قیمت  فولاد در بازار بــا ثبات همراه بوده 
اما طی دو هفته اخیر، روند صعودی قیمت 

فولاد در بازار شروع به حرکت کرده است.
یکی از دلایل اصلی اعلام شده برای روند 
افزایشی قیمت فولاد و ورق هایی همچون 
ورق گالوانیزه، افزایش قیمت شمش در بازار 

عنوان شــده که این افزایش قیمت سبب 
رشــد قیمت محصولاتی که تحت تاثیر 

فولاد هستند، نیز شده  است.
عــلاوه  بر ایــن، افزایش قیمت شــمش 
فــولادی را تحــت تاثیــر عواملی چون 
افزایش قیمت آهن اسفنجی، رشد قیمت 
فولاد، کاهش میزان فروش  داخلی بعضی 
از تولیدکنندگان و عدم تمایل فروشندگان 
به فروش فولاد در بازار های داخلی شناخته 
شــده اســت. برخی از تولیدکنندگان این 
افزایش قیمت را تــا روزی ۹۰ تومان هم 

تخمین زده اند.
آنطــور کــه شــنیده می شــود، اکثریت 
کارخانه های تولیدی فولاد اعلام کرده اند 
که بیشــتر موجودی خــود را حتی برای 
چند روز آینده به فروش رســانده و دیگر 
محصولی برای فروش ندارند و این در حالی 
اســت که برخی از تولیدکنندگان دست به 

صادرات زده اند.
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد : احتمال 

کاهش قیمت ها نیز وجود دارد
در این رابطه، سید رسول خلیفه سلطانی - 
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران- در 
گفت وگو با ایســنا، ضمن تاکید براینکه با 
توجه به شرایط سیاسی- اقتصادی پیش رو، 
امکان پیش بینی چندان دقیقی وجود ندارد و 
تایید صحت این موضوع نیز صحیح نیست، 
تصریح کرد: با توجه به شــرایط سیاسی و 
موضوع مذاکرات برجامی که مطرح است، 
احتمال کاهش قیمت ها نیز قوی تر است. 
در حال حاضر مشخص نیست که نرخ ارز 
تحت تاثیر همین مذاکرات، در چه محدوده  

قیمتی قرار گیرد.  
وی افزود:ممکن اســت که روند کاهشی 
در نــرخ ارز ایجاد و به تبع قیمت فولاد نیز 
کاهشی شود. حتی اگر افزایش قیمت فولاد 

در بازارهای جهانی وجود داشته باشد، با آن 
مقابله خواهد کرد و در نتیجه سیاست های 
خارجی، این بحث مطرح اســت که اتفاقا 
خواهد توانســت، قیمت فولاد را به سمت 
و ســوی کاهش نیز هدایت کند؛ بنابراین 
ســیگنال های افزایش قیمت نیز در بازار 

حس نمی شود و پیش بینی هم نمی شود.
این مقــام صنعتی در رابطه با میان عرضه 
تولیدکنندگان به بازار داخلی و صحت این 
موضوع که تمایلی برای فروش در بازارهای 
داخلی توسط تولیدکننده وجود ندارد، گفت: 
طبق آمار به تناسب نیاز داخل که بیش از ۱۴ 
الی ۱۵ میلیون تن هم نیست، تولیدکنندگان 
فولاد بعضا تا دو برابر نیاز، تولید فولاد دارند. 
بنابراین مشــکلی از بابت کمبود عرضه و 
تامین نیاز بازارهای داخل وجود ندارد. ضمن 
اینکه صادرات نیز محدودیت هایی داشته و 
هر تولیدکننده قادر به صادرات نیست؛ فلذا 

مازاد تولید اگر روانه بازار نشود، تولیدکننده با 
آن باید چه کاری کند؟  

خلیفه سلطانی، گمانه زنی ها برای افزایش 
قیمت فولاد در بازار را بیشــتر تبلیغ گونه 
و ناشــی از جو روانی دانســته که عده ای 
بخواهند بر افزایــش قیمت ها دامن بزند؛ 
براین اســاس عدم عرضه فولاد تولیدی 
توســط تولیدکننده به بــازار را رد کرده و 
گفت: در آغاز هر ســال جدید، بســیاری 
خرید مازاد انجام می دهند و انبارهای خود 
را پر می کنند، سپس منتظر این هستند که 
با ایجاد یک جو روانی، قیمت ها افزایشــی 
شــده و بتوانند با قیمت بالاتر، کالای خود 
را بفروشــند؛ اما در حقیقت نه تنها افزایش 
قیمت فولاد در بازار پیش بینی نمی شــود، 
بلکه همانطور که اشاره شد امکان کاهش 
قیمت ها با توجه به کاهش نرخ ارز نیز وجود 

دارد. 

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین می گوید 
در شرایط فعلی، دشوار به نظر می رسد که 
بخش خصوصی بتواند در حــوزه واردات 

گسترده واکسن به کشور کمک کند.
مجیدرضــا حریــری در گفــت و گــو با 
ایســنا، اظهار کرد: در تجــارت بین الملل 
شرکت های بخش خصوصی در حوزه های 
مختلف با یکدیگر تعامل و خرید و فروش 
دارند و این مسئله در رابطه با دارو نیز صدق 
می کند و در تمام نقاط دنیا بخش خصوصی 
خرید و فروش دارو را پیگیری می کنند اما 
وقتی در رابطه با واکســن کرونا صحبت 

می کنیم، فضا قدری متفاوت می شود.
وی با بیان اینکه از ابتدای بحث دستیابی 
به واکسن کرونا و توزیع آن، دولت ها نقش 
محوری را بر عهــده گرفتند، توضیح داد: 
امروز سازمان بهداشــت جهانی می گوید 
حتــی باید به ســمتی حرکــت کنیم که 

مدیریت واکسیناســیون کرونا در ســطح 
جهانی نیز واحد شــود اما ما توقع داریم در 
سطح ملی، نوع مدیریت تغییر کرده و بخش 

خصوصی در آن فعال شود!
رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین ادامه داد: 
حتی در کشــورهایی مانند ایالات متحده، 
انگلســتان و کانادا که مظهر اقتصاد آزاد 
و فعالیــت بخش خصوصی هســتند، در 
حوزه واکسن، دولتها نقش محوری را ایفا 
می کنند. این شانس وجود دارد که بخش 
خصوصی در حوزه هایی مانند جابجایی یا 
تزریق واکسن پیمانکار دولت شود اما اصل 
موضوع در حیطه مسئولیت و مدیریت دولت 

است و کسی در آن تردیدی ندارد.
حریری با بیان اینکه اختیار دادن به بخش 
خصوصــی در حوزه ای چنیــن پیچیده با 
واقعیت های اقتصاد ایران ناســازگار است، 
تصریــح کرد: مــا در رابطه بــا اقتصادی 

صحبت می کنیم که در آن دولت در مورد 
مرغ و تخم مرغ و زولبیــا و بامیه در بازار 
ورود کــرده و با قیمت گذاری دســتوری، 
اجازه فعالیت آزاد بــه اقتصاد را نمی دهد، 
آنگاه در حوزه ای مانند واکسن کرونا که در 
تمام جهان مدیریت دولتی انجام می شود، 
ناگهان می گویند که بخش خصوصی بیاید 
و واردات کنــد! این نه با منطق اقتصاد ما 
می خواند و نه با توجه به شــرایط جهانی با 

واقعیت های بین المللی سازگار است.
وی با اشــاره به نحوه اختیار دادن دولت به 
بخش خصوصی در حوزه واکســن کرونا 
گفت: در صحبت های انجام شــده، حتی 
مشخص نکرده اند که چه شرکتی و تحت 
چه شرایطی می تواند واکسن وارد کند. یعنی 
مثلا هرکــس که با چین مراوده اقتصادی 
داشــت به پرس و جو درباره واکسن افتاده 
و این از هر نظر اشــتباه و حتی خطرناک 

است. واکسن موضوعی تخصصی است که 
با ســلامت مردم ارتباط دارد و شرکت ها و 
افرادی بایــد به آن ورود کنند که تجربه و 
صلاحیت علمی لازم را داشــته باشند؛ در 
غیر این صورت احتمــال کلاهبرداری و 
دریافت کالای نامرغوب وجود دارد و قطعا 
در میان مشکلات فعلی ما دیگر به چنین 

مسائلی در ایران نیاز نداریم.
حریری خاطرنشــان کرد: مدیریت واردات 
باید با دولت باشــد و بحث بر ســر اینکه 
بخش خصوصی واکســن بیــاورد و آن را 
در بازار بفروشــد نه تنها ممکن نیست که 
حتی اگر اجرایی شــود نیز گامی جدید در 
مسیر نوکیســه پروری در ایران است. این 
ویروس جز بــا واکسیناســیون همگانی 
محدود نمی شود و در این مسیر فقیر و غنی 
باید یکسان دیده شوند و این مدیریت دولت 
در عرصه بهداشت است که کار را اجرایی 

می کند.
به گزارش ایســنا، از چند هفته قبل دولت 
اعــلام کرده که بخش خصوصی می تواند 
با پیگیری در حوزه های مختلف، نسبت به 

واردات واکسن کرونا اقدام کند.
شرکت های بخش خصوصی می گویند با 
توجه به محدودیت جدی واکسن در سطح 
جهانی و دیر اقــدام کردن ایران در ارتباط 
گیری با برخی شرکت ها، واردات در شرایط 

فعلی کاری دشوار خواهد بود.
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 اســتاندار کرمانشاه با اشاره به اقدامات 
در حال انجام برای حرکت به ســمت 
توسعه صنعتی استان، گفت: بدون شک 
استان کرمانشــاه در چند سال آینده به 
قطــب اول صنعت حوزه نفــت، گاز و 

پتروشیمی تبدیل می شود.
به گزارش ایرنا، »هوشنگ بازوند« روز 
شنبه در نشســت با سرپرست معاونت 
هماهنگــی امــور اقتصــادی، مدیران 
و کارشناســان این حوزه با اشــاره به 
اقدامــات در حال انجام برای حرکت به 
سمت توسعه صنعتی استان، افزود: باید 
با جدیت تمام این مسیر را برای رسیدن 
به برنامه ریزی های انجام شــده دنبال 
و پیگیری کنیــم و این مهم باید یکی 
از اولویت های اصلــی حوزه اقتصادی 

استان باشد.
در  پتروشــیمی  مجموعه  اکنون ســه 
استان کرمانشــاه در حال بهره برداری 
اســت و کلینگ احداث یک مجموعه 
دیگر بهمن ماه ســال ۹۹ توسط معاون 
اول رییــس جمهوری در شهرســتان 

اسلام آبادغرب به زمین زده شد.
اســتاندار کرمانشــاه در ادامه همچنین 
بر ارایه خدمات بیشــتر و گســترده تر 
به مــردم و تعامل با ســرمایه گذاران 
و فعــالان بخش خصوصــی به منظور 
بسترســازی مناسب جهت تسهیل امور 
ســرمایه گذاری و تلاش بــرای مانع 

زدایی و پشتیبانی از تولید تاکید کرد.
بازوند با اشــاره به تلاش ها و اقدامات 
معاون ســابق هماهنگی  دکتر حاتمی 
امور اقتصــادی اســتانداری از وی به 
عنوان مدیری بســیار خوب و با برنامه 
یاد کــرد و گفت: بایــد از تلاش ها و 
اقدامات ایشــان در طــول تصدی این 
ســمت برای تحقق برنامــه ها، تداوم 
مسیر توسعه استان و روند کاهشی نرخ 
بیکاری به عنــوان یکی از راهبردهای 

اصلی سه سال گذشــته تقدیر و تشکر 
کنیم.

دکتــر  انتخــاب  خصــوص  در  وی   
معاونت  عنوان سرپرســت  به  باباخانی 
هماهنگی امــور اقتصادی تصریح کرد: 
خیلی ها از جاهــای مختلف برای این 
حوزه پیشــنهادتی داشتند اما با توجه به 
توانمندی و تجارب نیروهای ارزشــمند 
بومی استان به این جمع بندی رسیدیم 
که از داخل اســتانداری برای این حوزه 
معاونت انتخاب کنیم و در نهایت به این 
نتیجه رسیدیم که آقای باباخانی را برای 
این پست که از نیروهای جوان، فعال و 

توانمند است، انتخاب کنیم.
مسیر توســعه استان به درستی انتخاب 

شده است
ادامه سخنانش  استاندار کرمانشــاه در 
مســیر انتخاب شــده برای حرکت به 
مسیری  را  اســتان  اقتصادی  توســعه 
درست و قابل قبول عنوان کرد و گفت: 
نتایج بســیار خوبی در حوزه اقتصادی 
اســتان به ویژه کاهش نرخ بیکاری در 
ســال هــای ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ با اجرای 
اقدامــات و برنامه هــا اثربخش، ریل 
گذاری صحیح و همچنین تلاش های 

تیم کارشناســی اقتصادی اســتانداری 
به دســت آمده که باید همین مسیر را 

هرچه بیشتر تقویت و پربارتر کنیم.
بازوند ادامه داد: در ســال های ۱۳۹۷ و 
۱۳۹۸ نتایج بســیار خوبی در خصوص 
کاهش نرخ بیکاری برای استان محقق 
شــد اما در ۱۳۹۹ با توجه به شــرایط 
ســخت کرونا و از دست رفتن بسیاری 
از مشاغل به جهت وجود همین بیماری 
اگر به کاهش نرخ بیکاری سه درصدی 
نرســیدیم امــا بیکاری اســتان بازهم 
در این سال ســخت حدود یک درصد 

کاهش پیدا کرد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره به ظرفیت های استان برای ارائه 
خدمات به اســتان های همجوار گفت: 
چهار استان همجوار استان با کرمانشاه 
حدود ۲ ساعت فاصله دارند که استان از 
دیرباز مرکز ثقل غرب کشور بوده و در 
حال حاضر هم این جایگاه را دارد و این 
موضوع نشــان می دهد که باید تلاش 
کنیم که محور توســعه کرمانشاه را که 

همان خدمات است را تقویت کنیم.
کشــاورزی از محورهای توسعه استان 

است

اســتاندار کرمانشــاه در ادامه همچنین 
کشــاورزی را یکی از محورهای توسعه 
استان دانســت و گفت: در حال حاضر 
برنامه های بســیار خوبی از جمله طرح 
ســامانه گرمسیری در اســتان در حال 
انجام است لذا با توجه به این برنامه ها 
آینده بســیار درخشانی در انتظار بخش 

کشاورزی استان است.
بازوند برنامه های اجرا شــده در استان 
را بسیار ارزشمند و قابل توجه دانست و  
افزود: با توجه به نزدیک شدن به پایان 
کار این دولــت بعضی از افراد به دنبال 
ایجاد فضای تخریب و نقد غیر سازنده 
هســتند اما باید همچنان روی تعهد و 
عهدی که با مردم بستیم تا لحظه آخر 
بــرای آنها کار کنیم و مردم احســاس 
کننــد که همچنان بدون هیچ گونه کم 

کاری در کنارشان هستیم.
وی اظهار داشــت: هم چنانکه در روز 
اول اعلام کردیم که کنار مردم خواهیم 
بود این روند مدیریتــی را تا پایان کار 
ایــن دولت ادامه خواهیم داد و در وقوع 
ســهمگین زلزله استان به مردم شریف 
استان نشان دادیم که تا پایان کار زلزله 
در کنار زلزله زدگان ایســتادیم و لحظه 

ای امورات آنها را رها نکردیم.
وی از همه مدیران اســتان خواست که 
با جدیت تمام نسبت به حل مشکلات 
مردم کوشا باشند و با تلاش ویژه نسبت 
به تحقق خواســته هایشان عمل کنند 
و در ملاقات های عمومی در راســتای 
بسترسازی مناسب جهت رسیدن مردم 
به مطالبــات خود نهایت اهتمام را بکار 

گیرند.
مردم کرمانشاه قدرشناس هستند

بازونــد در ادامه با اشــاره بــه برنامه 
های کاری خود در ســنوات گذشته در 
استان های مختلف تصریح کرد: مردم 
استان کرمانشــاه مردمانی بسیار خوب 

و قدرشناســی هســتند و اگر زمانی در 
خصوصیات و ویژگی های خوب استان 
هایی که در آنها بوده ام از من بپرســند 
حتماً جواب من مردم کرمانشاه خواهد 

بود.
اســتاندار کرمانشاه با اشــاره به بیانات 
مقام معظم رهبری در خصوص استان 
کرمانشــاه مبنی بر »کرمانشــاه سینه 
ســتبر و چهره زیبای ایران اســلامی 
است« افزود: نوع برخورد و رفتار خوب 
مردم کرمانشــاه تفســیر این فرمایش 
رهبر معظم انقلاب اســلامی است که 
مجموعه مدیریتی اســتان وظیفه دارند 
آنچــه که در تــوان دارند بــرای حل 

مشکلات مردم بکار گیرند.
نماینده عالی دولت در استان همچنین 
خواســتار احتــرام گذاشــتن واقعی به 
ســرمایه گذاران با انجام دادن به موقع 
کارها و کوتاه شــدن روند اداری شــد 
و اظهار داشــت: واقعیت این است که 
احترام به یک ســرمایه گــذار خودش 
یک مانــع زدایی و پشــتیبانی از تولید 
اســت زیرا با این نوع برخــورد انگیزه 
ســرمایه گذار و بخش خصوصی برای 
سرمایه گذاری در یک استان دو چندان 
می شــود لذا همه وظیفه داریم که در 
راســتای افزایش بخش تولید و جذب 
سرمایه گذاری در استان نهایت تلاش 

خود را بکار گیریم.
بازوند در پایان ســخنان خود گفت: با 
توجه به اینکه فرصت زیادی برای پایان 
کار این دولت باقی نمانده است لذا همه 
باید تــلاش کنیم که بــا یک حرکت 
جهادی و شبانه روزی، شرایط مطلوب 
و قابل توجهی را برای تحویل به دولت 
بعدی و تیم مدیریتی آینده استان فراهم 
سازیم تا بسترهای لازم برای حرکت به 
سمت آبادانی و پیشرفت روزافزون این 

استان هر چه بیشتر مهیا شود.

بهره مندی 9۶ درصدی مردم 
ایران از گاز طبیعی

 مدیر عامل شرکت ملی گاز ایران با تأکید بر لزوم توجه 
به پایداری شبکه، ایجاد و اســتفاده از فرآیندها گفت: 
بهره منــدی ۹۶ درصدی ایــران از گاز طبیعی آماری 

بی نظیر در دنیا است.
به گزارش روز شنبه ایرنا از شرکت ملی گاز ایران، »حسن 
منتظرتربتی« در نشست گشایش ممیزی مدیریت نظام 
یکپارچه ) IMS( اظهار داشــت: واقعیت مهمی که در 
سازمان ها و در نگاه کلان تر در فرهنگ کشور ما وجود 
دارد این اســت که آن قدر  به »ساخت وســاز« اهمیت 
می دهیم، به »سازوکار« اهمیت نمی دهیم، شاید از این 
روست که در کشور بیشتر با مدیران ساخت وساز روبه رو 

هستیم تا مدیران سازوکار.
وی ادامه داد: شاید هم در سازمان ها، چندان به مدیران 
سازوکاری اهمیت داده نمی شود و این در حالی است که 
برعکس تصور آنان، ســازوکار است که اهمیت دارد و 
کمک می کند تا بتوان وقت خود را مدیریت کرد و سراغ 

کارهایی که »نباید« انجام داد، نرفت.
معــاون وزیر نفت در امور گاز  افــزود: این موضوع به 
ما کمک می کند ســازوکارهای خود را به خوبی تبیین 
و فرآیندهــای مناســبی را اتخاذ کنیــم تا کمک حال 

شرکت های تابع باشد.
وی تصریح کرد: از همه مدیران شرکت و دست اندرکاران 
تقاضا دارم از این فرصت به نحو احســن استفاده کنند، 
چراکه فرصت ممیزی، فرصتی است برای یافتن نقاط 

ضعف و نقاط بهبود سازمان و اصلاح نقاط ضعف.
تربتــی تأکید کرد: یکی از ایــن فرآیندها که توجه مرا 
بسیار جلب کرد، همان روش اجرایی مدیریتی و در واقع، 
»مدیریت تغییر« بود. ما باید بتوانیم نتایج ممیزی را به 
درون فرآینــد »مدیریت تغییر« ببریم و از دل آن نقاط 
بهبود را کشف کنیم، در غیر این صورت باز هم به همان 

ساخت وساز می رسیم.
وی در پایان با بیان اینکه این ممیزی مردمی ســبب 
شــده تا نگاه به شــرکت ملی گاز ایران، نگاه به یک 
سازمان خدمتگزار باشد، گفت: اکنون که همه شرکت 
گاز را به عنوان یک سازمان پیشرو می شناسند، وظیفه 
ما بسیار سنگین تر اســت، زیرا اکنون با بهره مندی ۹۶ 
درصدی جمعیت کشور از نعمت گاز که آمار بی نظیری 
در دنیاســت، باید بیشتر به فکر پایداری شبکه و ایجاد 
و اســتفاده از فرآیندها بود تا ســازمانی بهتر و پویاتر را 

شاهد باشیم.

برق رسانی به ۶00 چادر زلزله 
زدگان سی سخت انجام شد 

 مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق کهگیلویه 
و بویراحمد گفت: برق رســانی به ۶۰۰ چادر مردم 
زلزله زده شــهر سی ســخت مرکز شهرستان دنا 

انجام شد. 
جمــال معتمدی زاده روز شــنبه در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا اظهار داشــت: ۶۰۰ انشعاب موقت 
برق بــرای چادرهای تجمعی زلزله زدگان شــهر 
سی سخت نصب و تمامی چادرهای اسکان آنها از 

نعمت برق برخوردار شدند. 
وی افزود: تاکنون یک هزار و ۴۰۰ انشعاب برق در 
سی سخت به درخواست مشترکان و ۹۰۰ انشعاب 
موقت برق نیز در این شــهر زلزله زده جمع آوری 

شده است. 
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق کهگیلویه و 
بویراحمد بیان کرد: ۷۰۰ انشــعاب موقت برق به 
درخواست مشترکان شهر زلزله زده سی سخت نیز 

تاکنون نصب شده است. 
معتمدی زاده عنوان کرد: تاکنون ۶۵۰ روشنایی در 
بلوارها و خیابان  های شــهر زلزله زده سی سخت 

تعمیر و روشن شده است. 
وی ابراز داشــت: ۸۵ پایه برق در شهر زلزله زده 
سی ســخت به دلیل برخورد وسایل نقلیه هنگام 

آواربرداری شکسته و یا دچار آسیب شدید شد. 
معتمدی زاده گفت: تاکنون ۱۰۰ پایه برق فشــار 
ضعیف در شــهر زلزله زده سی سخت رفع نقص 
شده است.  وی اظهار داشت: برق شهر زلزله زده 
ســی سخت ۲ ساعت پس از وقوع زلزله وارد مدار 
شد و هم اینک نیز مردم آن مشکلی در زمینه برق 
ندارند. زلزله ای به بزرگی ۵.۶ ریشــتر ساعت ۲۲ 
و پنج دقیقه و ۳۴ ثانیه چهارشــنبه شب ۲۹ بهمن 
ماه ۱۳۹۹ شهر سی  ســخت مرکز شهرستان دنا 
را لرزاند. مرکز لرزه نگاری کشــور اعلام کرد که 
این زلزله در عمق هشــت کیلومتری زمین اتفاق 

افتاده است. 
بر اساس این گزارش زلزله در فاصله ۱۰ کیلومتری 
ســی  سخت، ۱۹ کیلومتری کمه استان اصفهان و 
۲۴ کیلومتری یاسوج مرکز کهگیلویه و بویراحمد 

رخ داده است.

استاندار خوزستان: وضعیت 
آبی این استان خوب نیست

 استاندار خوزستان با بیان اینکه وضعیت  آبی این استان 
خوب نیست، گفت: آورد رودخانه ها و سدهای خوزستان 
به طور متوسط نسبت به ســال آبی گذشته حدود ۳۰ 
درصد ، و نسبت به بلند مدت ۳۶ درصد کاهش داشته 

است.
 قاسم سلیمانی دشــتکی روز  شنبه در حاشیه نشست 
پیرامون تنش آبی به ویژه آب شــرب و آب کشاورزی 
خوزستان، در جمع خبرنگاران بیان کرد: در این نشست 
که به منظور مدیریت مباحثی مانند ســهم آب شرب، 
کشاورزی و نخیلات، حق آبه محیط زیست و... برگزار 
شد مدیران گزارش کاملی  ارایه دادند اما فرصت دوباره 
ای دادیــم تا همه دســتگاه های اجرایی مربوطه روی 
آخرین وضعیت منابع آبی و وضعیت کشــت ها و دیگر 

موارد بررسی داشته باشند.
 وی افزود: پس از بررســی دقیق ســازمان آب و برق، 
شرکت های آب و فاضلاب، جهاد کشــاورزی و اداره 
کل مدیریت بحران خوزستان، یک نشست کارشناسی 
با حضور مدیران مربوطه انجام می شود تا به یک تفاهم 

قطعی برسیم.
وی گفت:  پس از تفاهم نهایی دوباره نشســت ستاد 
مدیریت بحران خوزستان را برای ارایه تصمیم گیری 

نهایی برگزار خواهیم کرد.  
به گزارش ایرنا به گفته فراز رابعی، معاون سازمان آب 
و برق خوزستان در تابستان امسال تامین حقابه زیست 
محیطی و حقابه کشاورزی، به طور کامل امکان پذیر 

نیست.
هیات دولت تابســتان پارسال، کشت شــلتوک را در 
خوزستان به همراه استان های گیلان و مازندران مجاز 

اعلام کرد.
خوزستان در ۱۵ سال گذشته با خشکسالی روبه رو بوده 
که سال آبی ۹۷-۹۶ یکی از شدیدترین خشکسالی ها 

بوده است.
در ۲ سال بعد از آن با بارندگی  شدید شاهد وقوع سیلاب 
در این استان بودیم که سیل سال آبی ۹۸-۹۷ خسارات 
زیادی برجای گذاشت. اکنون با گذشته ۲ سال پرباران، 
نگرانی از بازگشت خشکســالی در خوزستان به وجود 

آمده است.
اســتان خوزســتان با تولید ســالانه ۱۷.۲میلیون تن 
محصولات زراعــی و باغی و عمــل آوری ۱۲۸ نوع 
محصول، از نظر کمیت و تنوع تولید جایگاه نخســت 

کشوری را دارد.
گنــدم، جو، ذرت دانــه ای و علوفه ای، نیشــکر، گل، 
محصولات جالیزی و صیفی، خرمــا، مرکبات، برنج، 
کنجد، کلزا و چغندرقند از مهمترین محصولات تولیدی 

خوزستان هستند.

روند رشد مصرف نفت خام 
پس از 2025 کُند می شود

گلدمن ســاکس پیش بینی کــرد مجموع مصرف 
نفت خام به دلیل کاربرد آن در تولید ســوخت جت 
و محصولات پتروشــیمی در دهه کنونی افزایش 
می یابــد، اما روند رشــد آن پس از ســال ۲۰۲۵ 

میلادی بسیار کند است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از بلومبرگ، بانک 
آمریکایی گلدمن ساکس نیز به جمع مؤسسه هایی 
پیوســت که زمان فراز و نشــیب تقاضای نفت را 

زودتر از گذشته پیش بینی می کنند.
این بانک برآورد خود از فراز و نشیب تقاضای نفت 
در بخش حمل ونقل را یک سال جلوتر از پیش بینی 

پیشین خود و حداکثر تا سال ۲۰۲۶ اعلام کرد.
گلدمــن دلیل این مســئله را افزایش اســتفاده از 

خودروهای برقی دانست.
این بانک افزود: مجموع مصرف نفت خام به دلیل 
کاربرد آن در تولید ســوخت جــت و فرآورده های 
پتروشــیمی در این دهه افزایــش می یابد، این در 
حالی اســت که روند این رشد پس از سال ۲۰۲۵ 
بســیار کند خواهد بود.گلدمن ساکس مؤسسه ای 
است که زمان پایان رشد تقاضای نفت را تغییر داده 
اســت، بی پی هم از مؤسسه هایی است که دیدگاه 
بسیار ســخت گیرانه ای به زمان اوج تقاضای نفت 
دارد.بی پی پارســال اعلام کرده بــود احتمال دارد 
دوره رشــد تقاضای نفت پیش از این پایان یافته 
باشد.این در حالی است که آژانس بین المللی انرژی 
)IEA( رویکــرد محافظه کارانه تری دارد و زمان 
فراز و نشــیب تقاضای نفت را حدود ســال ۲۰۳۰ 
اعلام کرده است.مؤسسه وود مکنزی به تازگی به 
شــرکت های نفت دنیا که آماده تسریع روند انتقال 
انرژی نیستند هشدار داده است خطرهای بسیاری 
آنها را تهدید می کند.این مؤسسه برآورد کرده است 
اگر دولت ها طبــق قرارداد اقلیمــی پاریس تولید 
گازهای گلخانه ای را به شــدت کاهش دهند، زمان 
افول مصرف نفت ســال ۲۰۲۳ خواهد بود.این در 
حالی اســت که دیگر نهادهای بین المللی متمرکز 
بر صنایع نفت و گاز معتقدند فراز و نشیب تقاضای 
نفت دیرتر از زمان های یادشــده است و کشورها 
هم زمان با حرکت به ســمت اهداف محیط زیستی 

خود، همچنان به سوخت های فسیلی نیاز دارد.

اخباراخبار

کرمانشاه به قطب بزرگ پتروشیمی کشور تبدیل می شود
استاندار: 

اوپک پلاس عرضه 
نفت به بازار را 
تدریجا احیا می کند

قیمت نفت خام 
با افزایش تعداد 
مبتلایان به کرونا 
افت کرد

معاون نخست وزیر روسیه اعلام کرد که کشورهای عضو اوپک پلاس در ماه های 
مــه تا ژوئیه عرضه نفت خود را به تدریج احیــا می کنند.به گزارش مهر به نقل از 
رویترز، الکســاندر نواک اعلام کرد که که ســازمان کشورهای صادرکننده نفت 
)اوپک( و متحدانش )ائتلاف اوپک پلاس( در ماه های مه )اردیبهشــت - خرداد 
۱۴۰۰( تا ژوئیه )خرداد - تیر( عرضه نفت خود را به تدریج احیا می کنند.خبرگزاری 
اینترفاکس روســیه به نقل از نواک اعلام کرد وزارت انرژی روسیه آماده است از 

کاهش صادرات فرآورده های نفتی به منظور تقویت بازار داخلی حمایت کند.

قیمت نفت خام در پایان معاملات دیشــب )بامداد شنبه به وقت تهران( تحت تاثیر 
افزایش تعداد مبتلایان به ویروس کرونا در برخی کشورها افت کرد.

به گزارش خبرنگار مهر به نقل از سی ان بی سی، قیمت نفت خام در پایان معاملات 
دیشــب )بامداد شنبه به وقت تهران( تحت تأثیر افزایش تعداد مبتلایان به ویروس 

کرونا در برخی کشورها افت کرد.
قیمت پیش خرید هر بشکه نفت خام برنت، بنچ مارک جهانی قیمت نفت، ۰.۲۴ درصد 

افت کرد و به ۶۶.۷۷ دلار رسید.

تا پایان سال

راندمان نیروگاه های حرارتی به 40 درصد می رسد

ازسرگیری پروژه های آرامکو برای افزایش ظرفیت تولید نفت

معرفی ۲۷ کالای دانش بنیان »تولیدِ باراول« در حوزه انرژی های نو

تعداد دکل های نفت و گاز آمریکا افزایش یافت

مدیرعامل شــرکت تولیــد نیروی برق 
نیروگاه های  راندمــان  گفــت:  حرارتی 
حرارتی ایران تا پایان سال به ۴۰ درصد 

افزایش می یابد.
با  ایسنا، محســن طرزطلب  به گزارش 
بیان اینکه راندمان نیروگاه های حرارتی 
برق در سال گذشــته برای اولین بار به 
۳۹ درصد رســید، اظهار کــرد: تبدیل 
ترکیبی،  به ســیکل  نیروگاه های گازی 
اســتفاده از توربین های گازی با فناوری 

و  گازی  واحدهــای  ارتقــای  جدیــد، 
فرسوده  نیروگاه های  کردن  بازنشســته 
راندمــان در  افزایــش  برنامه هــای  از 

نیروگاه های حرارتی است.
وی کــه در یک گفت و گــو تلویزیونی 
ســخن می گفت، با اشــاره بــه ابلاغ 
ســند انــرژی جدیــد به صنعــت برق 
افزود: طبق این ســند تا ســال ۱۴۲۰ 
کشــور  حرارتی  نیروگاه های  راندمــان 
بایــد به ۵۰ درصد برســد کــه نیازمند 

سرمایه گذاری های سنگین خواهد بود.
مدیرعامل شــرکت بــرق حرارتی ادامه 
داد: راندمــان نیروگاه هــای حرارتی در 
کشورهای پیشــرفته جهان که ظرفیت 
تولید آن ها به کشــور ما نزدیک اســت 
معــادل ۳۷.۳ درصــد اســت و این در 
حالی اســت که این رقم هم اکنون در 
نیروگاه هــای ایران ۳۹ درصــد و البته 
بیشتر از نیروگاه های حرارتی بسیاری از 

کشورهای جهان است.

برنامه ریزی های  به  اشــاره  با  طرزطلب 
انجام شــده بــرای راه انــدازی ۷۵۰۰ 
مــگاوات نیروگاه ســیکل ترکیبی جدید 
بــا ســرمایه گذاری بخــش خصوصی، 
افزود: از چهار ســال گذشــته، سه هزار 
و ۵۰۰ مگاوات نیروگاه ســیکل ترکیبی 
بــا ســرمایه گذاری بخــش خصوصی 
ســاخته شد که امسال تکمیل می شود و 
البته پیش بینی می شود سه هزار و ۵۰۰ 
مگاوات باقی مانده نیز فراهم شود که با 

ساخت کامل این ظرفیت چهار درصد به 
راندمان نیروگاه های کشور افزوده خواهد 
شد.وی با بیان اینکه ساخت نیروگاه های 
سیکل ترکیبی تاکنون سبب صرفه جویی 
یک میلیارد مترمکعبی ســوخت شــده 
اســت، ادامه داد: ســال گذشته از محل 
سوخت صرفه جویی شــده ۲۰۰ میلیون 
یورو معــادل ارزی از ســرمایه گذاران 
نیروگاه ها به بخش خصوصی بازگشــت 

داده شد.

ازســرگیری پروژه هــای آرامکــو برای 
افزایش ظرفیت تولید نفت

شــرکت آرامکوی سعودی که بزرگترین 
شــرکت نفتی و بزرگتریــن صادرکننده 
نفت جهان است، کار توسعه پروژه های 
فراساحلی بزرگ را ازسرگرفته است که 
۱.۱۵ میلیون بشــکه در روز به ظرفیت 
تولید عربستان ســعودی تا سال ۲۰۲۴ 

اضافه می کند.
به گزارش ایســنا، پس از این که قیمتها 
و تقاضــا بــرای نفت در ســال ۲۰۲۰ 

ریزش کرد که خود عربســتان سعودی 
تا حدودی با شکســتن یک ماهه توافق 
کاهش تولیــد اوپک پلاس در آن نقش 
داشــت، آرامکــوی ســعودی دکلهای 
حفاری فراســاحلی را غیرفعــال کرد و 
آغاز  پروژه های توسعه متعدد را به تاخیر 

انداخت.
شــرکتهای نوبل کورپوریشــن و شلف 
دریلینــگ کــه پیمانــکاران حفــاری 
فراساحلی هستند، در ژوئن اعلام کردند 
که آرامکوی سعودی به آنها اطلاع داده 

است فعالیت دکلهای حفاری فراساحلی 
عربســتان ســعودی به مدت یک سال 
آرامکوی  شــد.اکنون  خواهــد  معلــق 
ســعودی فعالیت در  پروژه هایی که به 
تعویق انداخته بود را ازسرمی گیرد. یک 
پیمانکار به آرگوس گفت: این غول نفتی 
مناقصه هایی برای کار توسعه در میدان 
نفتی فراساحلی زولوف به ظرفیت ۸۲۵ 
هزار بشــکه در روز صــادر کرد که قرار 
است تولیدش به میزان ۶۰۰ هزار بشکه 

در روز افزایش پیدا کند.

این پروژه توسعه که در ابتدا قرار بود در 
سال ۲۰۲۳ آغاز شود، اکنون چند ماه به 
تاخیر افتاده و انتظار می رود فعالیتهایش 
را در اواخر ســال ۲۰۲۳ یا اوایل ســال 

۲۰۲۴ آغاز کند.
کار روی توســعه دو میدان نفتی دیگر 
مرجان و برِی در اواخر مارس آغاز شــد. 
میــدان نفتی مرجان بــه ظرفیت ۴۰۰ 
هزار بشکه در روز ظرفیتش را به میزان 
۳۰۰ هزار بشکه در روز و میدان برِی به 
ظرفیت ۳۰۰ هزار بشکه در روز، ظرفیت 

تولیدش را به میزان ۲۵۰ هزار بشکه در 
روز تا سال ۲۰۲۳ افزایش می دهد.

بر اساس گزارش اویل پرایس، آرامکوی 
ســعودی در ژوییه سال ۲۰۱۹ تعداد ۳۴ 
قرارداد بــه ارزش ۱۸ میلیــارد دلار به 
منظــور افزایش ظرفیــت تولید این دو 
میدان نفتی بــا مجموع تولید ۵۵۰ هزار 
بشــکه در روز اعطا کرد تا ظرفیت تولید 
۱۲ میلیون بشکه در روز خود را تا اوایل 
دهه ۲۰۲۰ حفظ کرده و ظرفیت تولید از 
دست رفته میادین فرسوده را جبران کند.

یک مقام مسئول از معرفی ۲۷ کالا با ویژگی »تولید بار 
اول« در صنعت »آب و برق«، در قالب قراردادهای خرید 
تولید بار اول محصــولات دانش بنیان به معاونت علمی 

فناوری ریاست جمهوری خبر داد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقــل از وزارت نیرو، علی 
اکبر رجلی نوده، مدیرکل دفتر حمایت از ســاخت داخل 
و توسعه صادرات شرکت ساتکاب ضمن تاکید بر اهمیت 
شــرکت های دانش بنیان در توسعه »صنایع آب و برق« 
گفت: این شــرکت، با شناســایی ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان و اســتارتاپ های فعــال در صنعت »آب و 

برق« در سطح کشــور و با هدف توسعه صنایع مذکور، 
در راستای اجرای سیاست حمایتی خود حدود ۲۷ کالای 
دانش بنیان را با شاخص »تولید بار اول« در صنایع »آب، 
برق و آبفا« مورد حمایت، جهت حضور در بازار داخلی و 
خارجی قرار داده است.وی افزود: شرکت های تولید کننده 
این محصولات دانش بنیانی در قالب قراردادهای خرید 
تولید بار اول، محصولات خود را به معاونت علمی فناوری 
ریاســت جمهوری معرفی کرده اند. این کالاها توســط 
»صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری«، به یکی 
از روش های تسهیلات مالی، در قالب »وام بلاعوض«، 

»وام کــم بهره« و »لیزینگ خریــد محصولات« مورد 
حمایت قرار می گیرند. حضور شرکت های دانش بنیان در 
صنایع آب و برق به ویژه با شاخص »تولید باراولی« با رفع 
موانع و تقویت اقدامات حمایتی، گسترده تر شده و شاهد 

تحقق شعار امسال در عرصه داخلی و خارجی باشیم.
بــه گــزارش وزارت نیرو، ظهور فناوری هــای جدید در 
حوزه های تخصصی علاوه بر کمک به حل مســائل و 
مشکلات کشــور باعث ایجاد اعتماد به نفس در جامعه 
جوان و تأثیرگذاری آنها در راهبردهای کشور شده است. 
شرکت های دانش بنیان به عنوان متولیان تولید فناوری 

به رقابت های اقتصادی ورود پیدا کرده اند. شــرکت مادر 
تخصصی مدیریت ســاخت و تهیــه کالای آب و برق 
)ســاتکاب(، نیز در راستای اجرای اهداف از پیش تعریف 
شــده خود شامل حمایت از شــرکت های دانش بنیان و 
ســاخت داخل و توســعه صادرات و همچنین به منظور 
عملیاتی کردن شــعار سال مقام معظم رهبری، مبنی بر 
»تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها«، حمایت از واحدهای 
تحقیقاتی – پژوهشــی در صنایع آب و برق در کشور را 
سرفصل فعالیت های خود قرار داده و اقدام به توسعه آن 

کرده است.

شرکت خدمات حفاری بیکرهیوز اعلام کرد شمار دکل های نفت و گاز آمریکا 
برای پنجمین ماه پیاپی افزایش یافته است.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از 
رویترز، شــرکت های انرژی ایالات متحده برای نخستین بار از ماه فوریه شمار 
دکل هــای حفاری نفت و گاز را برای پنجمین هفتــه پیاپی افزایش دادند زیرا 
افزایش قیمت انرژی در ماه های اخیر تولیدکنندگان نفت شیل را به نفع استخراج 

بیشتر نفت ترغیب کرده است.بیکرهیوز در گزارش روز جمعه )۲۰ فروردین ماه( 
خود آورده اســت که مجموع دکل های حفــاری آمریکا در هفته منتهی به ۱۶ 
مارس )جمعه، ۲۷ فروردین ماه( نسبت به هفته پیش از آن هفت دستگاه افزایش 
یافت و به ۴۳۹ دستگاه یعنی بالاترین تعداد از ماه آوریل ۲۰۲۰ رسید.بر اساس 
این گزارش، شمار دکل های نفت و گاز آمریکا نسبت به اوت ۲۰۲۰، ۸۰ درصد 

افزایش یافته است. با این حال، مجموع تعداد دکل های حفاری فعال در این هفته 
۹۰ دستگاه، یعنی ۲۸ درصد کمتر از مدت مشابه آن در سال گذشته میلادی بود.

مجموع تعداد دکل های نفتی فعال آمریکا در این هفته با هفت دستگاه افزایش 
به ۳۴۴ دستگاه رسید، در حالی که شمار دکل های گازی با یک دستگاه افزایش 

به ۹۴ دستگاه یعنی بیشترین تعداد از آوریل ۲۰۲۰ رسیده است.
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بورس در سال ۱۳۹۹ با رشد ۱۵۵ درصد 
بیشــترین بازدهی را در بیــن چهار بازار 
موازی به خــود اختصــاص داد و بازار 
مسکن شهر تهران با ۸۵ درصد رشد در 

جایگاه بعدی قرار گرفت.
بازدهی  مقایســه  ایســنا،  گــزارش  به 
بازارهای موازی در سال ۱۳۹۹ حاکی از 
آن اســت که بازار سرمایه با ۱۵۵ درصد 
رشد بیشترین بازدهی را در بین بازارهای 
موازی داشــت. بازار مسکن شهر تهران 
۸۵ درصــد بازدهی حاصــل از افزایش 
قیمــت ملک در ســال ۱۳۹۹ را به خود 
اختصــاص داد که در این محاســبات، 
بازدهی حاصل از درآمد اجاره ملک لحاظ 
نشده است. در رتبه بعدی بازار طلا قرار 
داشته که رشــد ۷۸ درصد سالیانه را به 
ثبت رســاند و کمترین میزان افزایش به 
بازار ارز تعلق داشــت که شــاخص دلار 
رشــد ۵۷ درصد را در سال ۱۳۹۹ نشان 

داد.
برگشت قیمت مسکن در آذرماه

اطلاعات به دســت آمده از سامانه کیلید 
حاکی از آن اســت که شــاخص قیمت 
مسکن شهر تهران در سال ۱۳۹۹ نسبت 
به ســال قبــل از آن ۸۵ درصد افزایش 
داشــته است. بیشــترین میزان افزایش 
ماهانه قیمت به میــزان ۱۲.۵ درصد در 
مردادماه اتفاق افتاده و آذرماه بیشــترین 
کاهش ماهانــه قیمت با افت ۸.۱ درصد 
رخ داده اســت. مهرماه ۱۳۹۹ شــاخص 
ســالیانه قیمت مسکن شهر تهران ۱۲۱ 
درصد رشــد داشــته که بیشترین میزان 
افزایش نســبت به ماه مشابه سال قبل 

از آن بوده است.
زعفرانیه گران ترین و تقی آباد ارزان ترین 

محله های تهران
از طــرف دیگر پنج محلــه گران قیمت 
شــهر تهران در منطقه یک قرار دارند. 
در بین این محله ها زعفرانیه با میانگین 
قیمــت ۷۹.۶ میلیون تومــان در هر متر 
مربع رتبه اول از نظر قیمت مســکن را 
در اســفندماه ۱۳۹۹ بــه خود اختصاص 
داده است. باغ فردوس با متوسط متری 
۷۸.۸ میلیــون تومان رتبــه دوم را دارد. 
پایتخت،  ســومین محله گران قیمــت 
محمودیه با میانگین ۷۸.۴ میلیون تومان 

اســت. ولنجک با متوسط ۷۶.۲ میلیون 
تومان مقام چهــارم را دارد و کامرانیه با 
میانگیــن ۷۴.۸ میلیون تومان در هر متر 
مربع پنجمین محله گران قیمت در بازار 

مسکن شهر تهران است.
پنج محلــه ارزان قیمت تهــران هم به 
ترتیب در مناطق ۲۰، ۱۵، ۱۸، ۱۵ و ۱۹ 
واقع شــده اند. تقی آباد در منطقه ۲۰ با 
متوسط قیمت هر متر مربع ۱۰.۳ میلیون 
تومان ارزان ترین محله در بازار مسکن 
شهر تهران اســت. خاورشهر در منطقه 
۱۵ با میانگین متری ۱۰.۶ میلیون تومان 
در رتبه بعدی قرار دارد. قیمت مســکن 
در یافت آبــاد جنوبی واقع در منطقه ۱۸ 
بالغ بر ۱۱.۲ میلیون تومان اســت که از 
لحــاظ ارزانی مقام ســوم را دارد. محله 
قیامدشت در منطقه ۱۵ با متوسط قیمت 
۱۱.۸ میلیون تومان در جایگاه چهارم را 
دارد و دولــت خواه جنوبی در منطقه ۱۹ 
با متوســط ۱۲.۳ میلیــون تومان در هر 
متــر مربع  جایگاه پنجم را در بین محله 
های ارزان قیمت به شهر تهران به خود 

اختصاص می دهد.
منطقه ۲۲ پیشــتاز تورم ســالیانه قیمت 

مسکن
درصد تغییرات شاخص قیمتی مسکن در 
مناطق شــهر تهران نیز نشان می دهد 
که منطقــه ۲۲ با متوســط ۱۲۱ درصد 
بیشترین میزان افزایش سالیانه رخ داده 
است. منطقه ۴ در جایگاه دوم قرار داشته 
که ۱۲۰ درصد رشد سالیانه قیمت را در 
ســال ۱۳۹۹ تجربه کــرد. منطقه ۱۶ با 

میانگین رشد قیمت سالیانه ۱۱۸ درصد 
رتبه سوم را به خود اختصاص داده است. 
جایگاه چهارم از نظر میزان رشد سالیانه 
به منطقه ۲ با متوســط رشد ۱۱۴ درصد 
تعلق داشته و منطقه ۲۱ با متوسط ۱۱۲ 
درصد افزایش قیمت سالیانه رتبه پنجم 
را در بازار مسکن شــهر تهران در سال 

۱۳۹۹ به خود اختصاص داده است.
کمترین میزان رشد سالیانه قیمت را نیز 
منطقه ۱۸ از آن خود کرده که ۶۰ درصد 
افزایش سالیانه قیمت را در سال ۱۳۹۹ به 
ثبت رساند. منطقه ۱۱ با متوسط رشد ۸۳ 
درصد در جایگاه دوم پایین ترین میزان 
رشد سالیانه قیمت قرار داشته است. رتبه 
سوم از نظر کمترین میزان رشد را منطقه 
۱۷ با ۸۵ درصد افزایش ســالیانه به خود 
اختصــاص داد. در منطقه ۱۳ نیز میزان 
افزایش ســالیانه قیمت مسکن در سال 
۱۳۹۹ بالغ بر ۸۹ درصــد بوده که مقام 
چهــارم را از نظر کمترین میزان رشــد 
داشته اســت. رشد سالیانه قیمت مسکن 
در منطقه ۱۲ نیز ۹۰ درصد بوده اســت 
که رتبه پنجم از نظر کمترین میزان رشد 

را به خود اختصاص داد.
میانگین رشد ســالیانه قیمت مسکن در 
منطقه یک نیــز ۹۷ درصد بوده که رتبه 
یازدهم را از نظر رشد قیمت مسکن شهر 
تهــران در بر گرفت. متوســط افزایش 
ســالیانه قیمت مسکن در منطقه پنج نیز 
۹۹ درصــد بود که جایگاه نهم را به خود 

اختصاص داد.
رشد ۱۰۱ درصد قیمتهای پیشنهادی در 

سال ۱۳۹۹
میانگین قیمتهای پیشنهادی مسکن شهر 
تهران از ۲۶.۳ میلیون تومان در اسفندماه 
۱۳۹۸ به ۵۳ میلیون تومان در اسفندماه 
۱۳۹۹ رســیده کــه ۱۰۱ درصد افزایش 
قیمت را نشان می دهد. بیشترین میزان 
پیشنهادی مسکن  قیمت  ماهانه  کاهش 
در اســفندماه ۱۳۹۹ به میزان ۳.۴ درصد 
افت ماهانه اتفاق افتاده اســت. بالاترین 
میزان افزایش ماهانه قیمت پیشــنهادی 
نیز بــه میزان ۲۰ درصد در خردادماه رخ 
داد. بیشــترین میزان افزایش پیشنهادی 
قیمت نســبت به ماه مشابه سال قبل از 
آن نیز به میــزان ۱۲۴ درصد در مهرماه 

اتفاق افتاد.
مقایســه میانگین فصلی قیمت آگهی ها 
در مناطق مختلف تهران نیز نشــان می 
دهد که بیشــترین میزان افزایش فصلی 
قیمــت در تابســتان ۱۳۹۹ در منطقه ۴ 
بــه میزان ۵۷ درصد در مقایســه با بهار 
رخ داده و بیشترین میزان کاهش فصلی 
قیمت پیشــنهادی آگهی ها در زمستان 
۱۳۹۹ در منطقــه ۸ به میزان ۱۴ درصد 

افت فصلی اتفاق افتاده است.
قیمت ها در بازار اجاره ۱۰۳ درصد رشــد 

کرد
آمارهای بازار رهن و اجاره شهر تهران 
در سال ۱۳۹۹ هم از رشد ۱۰۳ درصدی 
قیمت رهن پیشــنهادی در هر متر مربع 
حکایــت دارد. اســفندماه ۱۳۹۸ قیمت 
از طرف مالکان ۳.۴  رهن پیشــنهادی 
میلیــون تومان در هر متــر مربع بوده 
کــه در اســفندماه ۱۳۹۹ به متری ۶.۹ 
میلیون تومان رسیده است. در این بین 
شــهریورماه ۱۳۹۹ قیمت پیشــنهادی 
رهــن کامل نســبت بــه مردادماه ۲۲ 
درصد افزایش یافته که بالاترین میزان 
رشــد ماهانه را نشان می دهد. دی ماه 
۱۳۹۹ نیز نرخ پیشــنهادی رهن کامل 
۱۰۸ درصد نســبت به ماه مشابه سال 
قبل افزایش داشــته که بیشــترین نرخ 
رشد ســالیانه بوده است. کمترین میزان 
افزایــش قیمــت رهن نســبت به ماه 
مشابه سال قبل به میزان ۴۷ درصد در 
مردادماه ۱۳۹۹ اتفاق افتاده و بیشترین 
کاهش قیمــت رهن کامل بــه میزان 

۱۳.۳ درصد کاهش در مردادماه ۱۳۹۹ 
نســبت به تیرماه اتفاق افتاده است. در 
مناطق شــهر تهران منطقه ۱۴ در پاییز 
۱۳۹۹ بالاتریــن افزایــش نــرخ رهن 
کامل فصلــی را به میزان ۴۲ درصد به 
خود اختصــاص داد. منطقه ۱۱ نیز در 
تابســتان ۱۳۹۹ بیشترین کاهش قیمت 
رهن کامل فصلــی به میزان ۱۰ درصد 

افت را نشان داد.
رونــد معکوس عرضــه و تقاضا در بازار 

مسکن
از طــرف دیگر بررســی عرضه و تقاضا 
در ســال ۱۳۹۹ در بخش خرید و فروش 
مســکن حاکی از آن است که ۴۷ درصد 
از کل تقاضای بالقوه )بازدید آگهی های 
شــهر تهران( به متراژهای زیر ۹۰ متر 
اختصاص داشته در صورتی که تنها ۲۹ 
درصد از عرضه )آگهی های ثبت شــده 
بخش خرید و فروش شــهر تهران( در 

سال ۱۳۹۹ متراژ زیر ۹۰ متر داشته اند.
در بخش اجــاره نیــز ۴۸ درصد از کل 
تقاضای بالقوه )بازدید آگهی های بخش 
خرید و فروش شــهر تهران( متراژهای 
زیر ۹۰ متر بوده در صورتی که فقط ۲۹ 
درصد از عرضه )آگهی های ثبت شــده 
رهن و اجاره( در ســال ۱۳۹۹ متراژ زیر 

۹۰ متر داشته اند.
توزیع آگهی های ملک در ســال ۱۳۹۹ 
بر اساس ســن بنا نیز حاکی از آن است 
واحدهای تا ۵ سال ساخت ۲۶ درصد کل 
آگهی ها را به خود اختصاص داده اند. در 
رتبــه بعدی واحدهای ۵ تا ۱۰ ســال به 
میــزان ۲۱ درصد و خانه های ۱۵ تا ۲۰ 
سال ۱۹ درصد از آگهی ها را در بر گرفته 
اند. خانه های بالای ۳۰ سال نیز با ۳.۲ 
درصد کمترین میزان آگهی ها را به خود 

اختصاص دادند.
همچنن نســبت قیمــت به اجــاره در 
مردادماه ســال ۱۳۹۹ در بازار مســکن 
شهر تهران به بالاترین میزان خود یعنی 
عدد ۳۴ رسید. سپس روند نزولی گرفت 
و تا اســفندماه به عدد ۲۱ رسید. یکی از 
شاخصهایی که سرمایه گذاران مسکن در 
نظر می گیرند شــاخص قیمت به اجاره 
اســت )P/R( که متناظــر P/E بازار 

سرمایه است.

حد نصاب سهام در 
صندوق های با درآمد ثابت 

به 9 درصد رسید
مدیر نظارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس 
و اوراق بهادار، از افزایش حد نصاب ســهام در 

صندوق های با درآمد ثابت به ۹ درصد رسید.
به گــزارش خبرگزاری مهر به نقل از ســازمان 
بورس و اوراق بهادار، میثم فدایی، مدیر نظارت 
بر نهادهای مالی ســازمان بورس و اوراق بهادار 
الزامی خرید  در خصوص موضــوع حدنصــاب 
سهام صندوق های با درآمد ثابت در سال ۱۴۰۰ 
گفت: به طور کلی قرار بر این بود، صندوق هایی 
که حــد نصاب زیر ۱۵ درصد ســهام دارند، در 
اسفند ماه ۳ درصد سهام بخرند و در سال ۱۴۰۰ 
در هر فصل هــم ۳ درصد به صورت پلکانی به 

حدنصابات سهام اضافه کنند.
وی افــزود: برخی صندوق های بــا درآمد ثابت 
نوع دوم هستند که این صندوق ها هیچ اجباری 
برای خرید این ۱۵ درصد ســهام ندارند. برخی 
از صندوق هــا نــوع دوم بوده و مشــمول این 
ابلاغیــه نمی شــدند که با توجه به محاســبات 
انجام شــده در بازار، صندوق هــای درآمد ثابت 
تقریباً باید ۷ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان ســهام 
تا آخر ۱۳۹۹ می خریدنــد که همه به خصوص 
صندوق های بزرگ بازار این کار را انجام دادند، 
حتی می توانیم بگوییم، ۳ تا ۴ صندوق اول بازار، 
بیش از سهم خودشان هم حتی سهم خریداری 

کردند.
به گفته وی، روال به این صورت بود، صندوق ها 
باید در فروردین مــاه ۳ درصد از خالص ارزش 
دارایی های خود را ســهم بخرند، در فصل های 
بعدی هــم ۳ درصد خریداری کننــد تا به ۱۵ 
درصد برســند. از حد نصــاب ۱۵ درصد به بعد 
دیگر اجباری وجــود ندارد، اما تــا حداکثر ۲۵ 
درصد خالــص ارزش دارایی ها هــم می توانند 

سهام بخرند.
وی در پاســخ بــه اینکه تا پایان ســال ۹۹ آیا 
صندوق هــا این حد نصــاب را رعایت کرده اند 
و به آن رســیده اند؟ گفت: عدد ۹ هزار میلیارد 
تومان تخمین زده شــده توســط بازار برای کل 
صندوق هــای ســرمایه گذاری بــا درآمد ثابت 
)فیکــس اینکام( بــود، اما در بیــن صندوق ها 
همانطور که اشاره شــد، برخی، صندوق های با 
درآمد ثابت نوع دوم هســتند که این صندوق ها 
هیــچ اجباری به خرید ۱۵ درصد ســهام ندارند 
که با وجود اینکه تعدادشــان هم زیاد نیســت 
)حدود ۵ صندوق(، اما حجــم آن ها تقریباً یک 
عدد قابل توجهی می شود. درنتیجه عدد دقیقی 
که صندوق های با درآمد ثابت باید تا آخر ســال 
ســهم می خریدند حدود ۷ هــزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومان است که این عدد خرید انجام شده است.

فدایــی افزود: در مــورد حد نصاب ســهام در 
صندوق های »فیکس اینکام«، فکر می کنم، در 
حال حاضــر میانگین نصاب شــأن به ۹ درصد 
رسیده اســت که تقریباً با این روند، امکان دارد 
در آخر فصل تابستان یا پاییز همه به آن نصاب 

مورد نظر برسند.

تعیین تکلیف حساب های مازاد 
مشتریان حقیقی بانک ملت

تمامی حســاب های مازاد فعال )دارای تراکنش( 
بانک ملت شــامل حســاب های قرض الحسنه 
پس انداز، جاری بدون دســته چــک، جاری با 
دســته چک و بدون برگ چک نزد مشتری، در 
روز ۲۲ فروردیــن ۱۴۰۰ تعیین تکلیف و مانده 
قابل برداشــت حســاب مازاد مشتری به حساب 

دیگر وی از همان نوع واریز شد.
بــه گزارش گروه بانک و بیمه پول نیوز، در این 
اقدام که در راســتای اجرای دســتورالعمل های 
صــادره بانک مرکزی و پیرو مفاد اطلاعیه های 
صادره با موضوع »تعیین تکلیف حســاب های 
مازاد قرض الحســنه جــاری و پس انداز دارای 
تراکنــش )فعال(« و به موجب اقدامات و اطلاع 
رسانی های انجام شــده صورت گرفت، پس از 
واریز مانده قابل برداشت حساب    یا حساب های   
مازاد مشــتریان به حســاب دیگر وی از همان 
نوع، این حســاب یا حســاب ها به علت »عدم 

تعیین تکلیف حساب مازاد« مسدود شد.
بر اســاس این گزارش، انتخاب حســاب مقصد 
جهت واریز مانده حســاب های مازاد، بر مبنای 
تعداد تراکنش های آن حساب در سال قبل بوده 

است.
همچنین با توجه به اطلاع رســانی های انجام 
شده به مشتریان دارای حساب مازاد کوتاه مدت 
عادی و قرض الحســنه جاری با دســته چک 
دارای چک نزد مشــتری، در زمینه حساب های 
مازاد کوتاه مدت عادی مشــتریان، مشابه روال 
یادشده در تاریخ ۲۸ فروردین ماه ۱۴۰۰، مانده 
قابل برداشت حســاب مازاد مشتری به  حساب 
دیگــر وی از همان نوع واریز و حســاب مازاد 

مسدود خواهدشد.
در عین حال در خصوص حساب قرض الحسنه 
جــاری دارای چک نزد مشــتری و بــه منظور 
تعیین تکلیف چک های نزد مشــتری، روز ۱۵ 
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۰ خدمــات کارت و حواله 
غیرحضوری حســاب مربوطــه غیرفعال خواهد 

شد.

تکلیف سرمایه غیرمستقیم های 
سهام عدالت چه می شود؟

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت اقتصاد با اشاره به 
برگزاری مجامع الکترونیک شرکت های استانی سهام 
عدالت در بازه زمانی نیمه اردیبهشت تا نیمه خرداد ماه 
سال ۱۴۰۰ توضیحاتی را در مورد نحوه انتخاب اعضای 
هیات مدیره این شرکت ها و نحوه مشارکت مردم ارائه 

کرد.
علــی عســکری در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به 
شکل گیری شرکت های ســهامی عدالت گفت: بیش 
از ۱۰ ســال قبل اعضایی برای شــرکت های استانی 
و شهرســتانی سهام عدالت تایید شــد و سرمایه این 
شرکت ها در اختیار این اعضاء قرار گرفت تا شرکت ها را 
مدیریت کنند. در این راستا انتظار می رفت افرادی که به 
عنوان عضو هیات مدیره تعیین شدند مدیریت لازم را 

برای به کارگیری سرمایه شرکت ها ایفا کنند.  
وی ادامه داد: اما این اتفاق نیفتاد و نه تنها این شرکت ها 
هم افزایی نداشتند بلکه اعضای هیات مدیره بدیهی ترین 
و ابتدایی ترین روش ها و اصول شرکت داری را رعایت 
نکردند. برای نمونه در بیش از ۱۰ ســال گذشــته نه 
مجمعی برگزار شد و نه صورت مالی شرکت ها توسط 

حسابررسی بررسی شد.
معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت اقتصاد با بیان 
این که براســاس قیمت روز ارزش دارایی شرکت ها در 
۳۱ استان بیش از ۳۸۰ هزار میلیارد تومان است، تصریح 
کرد: اگر افراد خبره و متخصص مسائل مالی و شرکت 
داری در این شرکت ها گمارده می شدند، می توانستند از 

این سرمایه به نحوه کارآمدی استفاده کنند.
مهم ترین تاکیدات رهبری در آزاد سازی سهام عدالت 

عسکری در ادامه با اشاره به ابلاغیه مقام معظم رهبری 
مبنی بر صدور فرمان آزاد ســازی سهام عدالت اظهار 
کرد: مقام معظم رهبری در نهم اردیبهشــت ماه سال 
۱۳۹۹ به دولت دســتور دادند که شــرکت ها را از آن 
شرایط نجات دهند و سهام عدالت آزاد شده و در اختیار 

سهامداران قرار بگیرد.
وی ادامه داد: مقام معظم رهبری در ابلاغیه مذکور بر 
سه نکته مهم تاکید کردند. نخست آنکه دارندگان سهام 
عدالت مجاز هستند در محدوده زمانی مشخص مالکیت 
مستقیم سهام شرکت های ســرمایه پذیر را انتخاب و 
به تناســب نقش مدیریتی خود را ایفا کنند. دوم آنکه 
مقررات مورد نیاز برای انتقال سهام به صاحبان سهام 
عدالت توسط شــورای عالی بورس تدوین و تصویب 
شــود و این مصوبات برای کلیه دستگاه های اجرایی 
لازم الاجرا باشد و سوم نسبت به سهامی باقی مانده در 
شرکت های سرمایه گذاری استانی، شورای عالی بورس 
موظف است ضمن تشویق ماندگاری صاحبان سهام در 
شرکت های مذکور از طریق مبادی ذیربط هرچه زودتر 

زمینه ی ورود آن شرکت ها را در بورس فراهم کند.  
وی ادامــه داد: در ابلاغیه رهبری آمده بود که با توجه 
به تاخیری که در طول زمان نســبت به تحقق اهداف 
واگذاری این سهام پیش آمده است و به دلیل ضرورت 
بهره مندی هرچه ســریع تر مردم از منافع ســهام خود 
لازم است دولت محترم هرچه زودتر اقدامات مقتضی 
را مقتضــی در جهت تحقق مــوارد مذکور در بندهای 

سه گانه به عمل آورد.
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت اقتصاد تصریح کرد: 
بنابراین با تاکید مقام معظم رهبری سازمان خصوصی 
سازی صورت های مالی آخرین دوره شرکت ها را تهیه 
و شورای عالی بورس مقدمات لازم برای پذیرش این 
شرکت ها در بورس را فراهم کرد تا شرکت ها در فضای 
شفاف فعالیت کنند و اطلاعات آنها روی سایت کدال 
سازمان بورس برای اطلاع عموم مردم و ذی نفعان این 
شرکت ها قرار بگیرد. بنابراین این شرکت ها مانند سایر 
شرکت های بورسی باید هر سال مجمع برگزار کرده و 
گزارش حسابررسی آنها به تایید بورس برسد. همچنین 
هر ســه ماه یکبار باید گزارش مالی خود را به سازمان 

بورس ارائه دهند.  
وی با بیان این که ممکن اســت شرکت های سرمایه 
گذاری اســتانی از تغییر رویکرد پیــش آمده دلخور و 
نگران باشــند، اظهار کرد: وقتــی مقام معظم رهبری 
دستور می دهند که روش قبلی ترک و روش جدید اجرا 
شود شرکت ها موظف هستند کمک کنند نه این که مانع 

ایجاد کنند.  
عســکری در ادامه با اشاره به انتخابات اعضای هیات 
مدیره شــرکت های سرمایه گذاری استانی اظهار کرد: 
دولت می توانســت برای هر شرکت پنج نفر به عنوان 
هیات مدیره تعییــن و جایگزین اعضای هیات مدیره 
فعلی کند، امــا طبق مصوبات شــورای عالی بورس 
فراخوان داد تا افراد صاحب صلاحیت برای این منظور 
ثبت نام کنند. با این رویکرد عملًا مدیریت سهام مردم 
و مهمترین شرکت های اقتصادی مشمول واگذاری در 
ســهام عدالت به مردم واگذار می شود و این اولین گام 
مردمی سازی اقتصاد به معنای واقعی خود به شمار می 

رود.
وی ادامه داد: براین اســاس به دانشــگاه ها، اتاق های 
بازرگانی، افرادی که شرکت داری کردند و در حوزه های 
مالی فعال اند و هر ایرانی که می تواند به عنوان اعضای 
هیات مدیره فعالیت کند، فراخوان داده شد تا در سامانه 
ستان سازمان بورس و اوراق بهادار کشور ثبت نام کرده 

و صلاحیت اش توسط سازمان بورس بررسی شود.  
معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت اقتصاد در ادامه 
افزود: افراد داوطلــب نمایندگی فرصت دارند تا ۲۸ ام 
فروردین سال ۱۴۰۰ در این سامانه ثبت نام کنند. اطلاع 
رســانی این موضوع نیز در تمام رسانه های خبری و 
به ویژه از طریق صداوســیمای ملی و استانی در حال 
انجام اســت. علاوه براین اطلاع رسانی سراسری، از 
کانال های مختلف این موضوع به روسای دانشگاه ها، 
اســتانداری ها، ادارات و غیره اطلاع رسانی شده و این 

اطلاع رسانی ادامه دارد.

اخباراخبار

بورس اول شد، مسکن دوم
مقایسه چهار بازار موازی در سال ۹۹

بورس 9600 واحد 
افت کرد

بیتکوین عقب رفت
دوج کوین منفجر شد

شاخص کل بورس تهران، در پایان معاملات امروز شنبه ۲۸ فروردین ۱۴۰۰ با 
کاهش ۹۶۳۴ واحدی به یک میلیون و ۲۳۳ هزار و ۷۲۳ واحد رســید.به گزارش 
خبرنگار مهر، شــاخص کل بورس تهران، در پایان معاملات امروز شــنبه ۲۸ 
فروردین ۱۴۰۰ با کاهش ۹۶۳۴ واحدی به یک میلیون و ۲۳۳ هزار و ۷۲۳ واحد 
رسید.همچنین شاخص کل هم وزن نیز ۱۱۲۱ واحد افت کرد و به ۴۳۳ هزار و 
۳۳۶ واحد رسید.نمادهای فولاد، فملی، شستا، کچاد، شیران و شپنا بیشترین تأثیر 

منفی و نماد فارس بیشترین تأثیر مثبت را بر شاخص امروز داشتند.

ارشز دوج کوین طی یک هفته اخیر بیش از چهار برابر شده است.به گزارش ایسنا 
به نقل از سی ان بی سی، بانک مرکزی ترکیه با صدور بیانیه ای اعلام کرد استفاده 
از ارزهای دیجیتالی به عنوان ابزار پرداخت در این کشور را ممنوع اعلام می کند 
چرا که این کار ممکن است خسارات غیر قابل جبرانی داشته باشد. طبق تصمیم 
بانک مرکــزی، دارایی های دیجیتالی، ارزهای دیجیتالی یا هر چه که از فناوری 
نردبان غیرمتمرکز اســتفاده می کند نباید چه به طور مســتقیم و چه غیرمستقیم 

برای پرداخت بهای کالا و خدمات مورد استفاده قرار گیرد.

نماینده سابق مجلس:

باید با تغییرات ناگهانی نرخ ارز مقابله شود

برای جلوگیری از سفته بازی اعمال شد

محدودیت های جدید برای معاملات اوراق تسهیلات مسکن

نماینده ســابق مجلس معتقد است: دو 
نرخی بودن ارز از مشــکلات اقتصاد در 
طول سالیان محسوب می شود و باید به 
سمت تک نرخی کردن ارز حرکت کنیم.

به گزارش پول نیوز، اهمیت ثبات نسبی 
بازار ارز در توسعه اقتصادی کشور، برکسی 
پوشیده نیست. همگان می دانند که پیش 
بینی پذیــر بودن نرخ ارز بــرای فعالان 
اقتصــادی از اهمیت بســزایی برخوردار 
است. اما دستیابی به این هدف آن هم در 
شرایط تحریم و فشار حداکثری دشمنان، 
دشوار به نظر می رسد. اما برغم همه این 
محدویت ها، بانک مرکزی کشورمان در 
مقام بازارســاز تمام تلاش خود را برای 
کاهش نوســانات ارزی داشته است. هر 
چند سال گذشته به دلیل فشار حداکثری 
که بــه گفته دکتر همتی بدترین ســال 
کشور هم بود، ابزار بازارساز برای کنترل 
بازار محدود شــد، اما بــا نگاهی به روند 
نرخ ارز در ماه های گذشــته، بازهم شاهد 
مانــدگاری شــاخص ارزی در محدوده 
مشــخصی بودیم. این در حالی است که 
بسیاری انتظار نرخ های بالاتری را داشتند، 
اما با تلاش بازارساز، ارقام مورد نظر برخی 

افراد، محقق نشد.
علی ابراهیمی نماینده ســابق مجلس در 
خصوص درآمد های ارزی کشور و تاثیر آن 
بر توان بازارساز اظهار داشت: هر زمانی که 
پشتوانه ارزی ضعیف و کم می شود، نرخ 
ارز بالا می رود و به صورت کاملا مستقیم 

بر روی ارزش پول ملی اثر منفی خودش 
را می گــذارد. بر عکس زمانی که ارز وارد 
کشور می شود و ذخایر ارزی به طور نسبی 
تقویت می شوند، در نتیجه ارزش پول ملی 

نیز متناسب با آن تقویت می شود.
وی با اشاره به تلاش های بانک مرکزی 
بــرای ثبات و آرامش در بــازار ارز خاطر 
نشــان کرد: با توجه به اینکه از سال ۹۶ 
به بعد، زمان زمزمه هــای خروج آمریکا 
از برجام شنیده شــد، شاهد بودیم که به 
دلیل احتمال کاهش ورود ارز به کشــور، 
شــوک های ارزی ایجاد شد. در حقیقت 
تقاضای داخلــی بالا رفت و این تقاضا با 
عرضه هماهنگ نشد و قیمت ارز افزایش 

یافت.
به گفته ابراهیمی، بــا ایجاد هیجانات و 
جو های مصنوعی و طبیعی، باعث می شود 
که همواره اقشار ناآگاه و ضعیف، هیجانی 
وارد بازار ارز شــوند و به همان نســبت، 
هیجانی اقدام بــه فروش و خروج از بازار 
کننــد. مردم باید دقت کننــد که گرفتار 
هیجانات بازار ارز نشوند، زیرا تجربه ثابت 
کرده که در این شــرایط، سرمایه از جیب 
اقشار کم درآمد و متوسط جامعه خارج و 

به جیب ثروتمندان وارد می شود.
نماینده ســابق مجلــس در ادامه اظهار 
داشــت: با توجه به اینکه تمام اهرم های 
تحریمی بر علیه کشورمان اعمال شده و 
بیش از این ابزاری برای تحریم کشورمان 
وجــود ندارد و با توجه به تنوع درآمد های 

کشور که واقعا جزو کشور های استثنایی 
هســتیم که هم تولیــدات داخلی و هم 
منابع طبیعی و راه هــای ارتباطی متعدد 
داریم، خوشبختانه دشمنان موفق نشدند 
تا بازار ارز را دچار افسارگســیختگی کنند 
و باید اذعان داشت که بیشتر از این، فشار 
تحریم ها بر کاهش ارزش پول ملی یا در 
واقع افزایش نرخ ارز، موثر نبوده و به یک 

ثبات رسیده ایم.
وی در ادامه با اشاره به جایگاه موثر بانک 
مرکزی در ثبات بازار ارز به موارد و عوامل 
موثر دیگر در اینباره اشاره داشت و افزود: 
من فکر می کنم که تثبیت نرخ ارز در کنار 
سیاست های بانک مرکزی، یک مقداری 
هم به بازشدن دریچه های تجارت برای 
کشور بستگی داشته و البته ناگفته نماند که 
مردم هم بعد از چندین بار تجربه ضرر و 
زیان در معاملات ارزی و رفتار هیجانی در 
بازار، حالا مدتی است که احتیاط می کنند 
و از این بــازار فاصله گرفته اند. گواه این 
ادعا نیز آن اســت که علی رغم خبر های 
تکان دهنده و مثبت و منفی در چند وقت 
اخیر، ولی بازار ارز دیگر مثل قبل واکنش 
نشان نمی دهد و این اتفاق به مولفه های 
موثری همچون سیاســت گذاری ارزی 
بانک مرکزی و تغییر رفتار هیجانی مردم 
و کاهش انتظــارات تورمی در جامعه بر 
می گردد. این کارشناس اقتصادی معتقد 
اســت بازار ارز در کشــور ما بــه تدریج 
رفتار های هیجانــی را کنار می گذارد و با 

واقعیت خودش را تطبیق می دهد.
ابراهیمــی تاکید کــرد: در افق پیش رو 
تصورم این اســت که همیشه یک سری 
نیاز هــای دائمی برای ارز داریم، نیاز هایی 
برای واردات صنعتی، نهاده های حساس 
و کالا های اساســی که همیشه به تامین 
ارزی آن احتیاج داریم؛ که خوشــبختانه 
می توان گفت که فروش و صادرات نفت، 

این نیاز را تامین می کند.
وی با اشاره به تلاش های بانک مرکزی 
برای آزادســازی منابــع ارزی ایران در 
کشور هایی همچون کره جنوبی، عراق و 
سایر کشور ها اظهار داشت: جای نگرانی 
این قضیه آن جایی است که وقتی ارز های 
بلوکه شده ایران به داخل بازگردد، شاهد 
فشار هایی به بانک مرکزی برای تزریق 

این منابع به بازار ارز باشیم.
ابراهیمی تاکید کرد: اگر دوباره بخواهیم 
نیاز های جاری بــازار را بــا منابع ارزی 
آزادشده تامین کنیم شاهد خروج این ارز 
از چرخــه اقتصادی کشــور خواهیم بود. 
ابراهیمــی تاکید کرد: ارز هایی که در کره 
و عراق و جا های دیگر داریم باید مستقیما 
در صندوق توســعه ملی و بانک مرکزی 
نگهداری شود و به عنوان پشتوانه پول و 

در راستای تولید قرار گیرد.
به گفته نماینده سابق مجلس، آنچه که 
باید آســیب ببینیم را دیده ایم و آنچه که 
باید مردم صبور ما این فشــار ها را تحمل 
کنند، تحمل کرده اند، بنابراین حالا دلیل 

ندارد که ارز های آزادشــده در بازاری که 
فضای دلالی و رانتی دارد توزیع شــود. 
به بیان دیگر نباید این منابع در راســتای 

ارزپاشی باشد.
وی با اشــاره به جایگاه بانک مرکزی در 
مقام سیاست گذار ارزی و پولی کشورمان 
اظهار داشــت: مدیریت بانک مرکزی در 
جنــگ اقتصادی، باید هــم در خصوص 
افزایش ناگهانــی و هم کاهش ناگهانی 
نرخ ارز به شکلی باشد که جریان تجارت 
کشور ما دچار شوک نشود. هر چند که تا 
به امروز نیز این مسیر به گونه ای بوده که 
بر خلاف پیش بینی دشمنان ملت ایران، 
شاهد جلوگیری از ایجاد شوک های دوباره 

به بازار ارز هستیم.
ابراهیمی در پایان گفتگو با ایبنِا به موضوع 
تک نرخی شــدن ارز در آینده اقتصادی 
کشور اشــاره داشــت و گفت: متاسفانه 
مشکل جدی که کشورمان در این سال ها 
با آن مواجه بوده و دولت ها و مجلس ها به 
آن دامن زده اند، دو و چند نرخی بودن ارز 
است که باید یک روزی دولت و مجلس 
به اتفاق هم این شهامت را داشته باشند 
که چند نرخی بودن ارز را برطرف بکنند و 
اجازه دهند نرخ ارز از طریق سازوکار بازار 
تعیین شود و به معنای واقعی در راستای 
اقتصــاد آزاد گام بردارند کــه آن موقع 
می توان گفت ما به سمت رفع شکاف های 
طبقاتی و توزیــع عادلانه ثروت حرکت 

خواهیم کرد.

محدودیت های جدید برای معاملات اوراق 
تسهیلات مسکن

مدیــر عملیات بــازار فرابــورس ایران 
محدودیت های مربــوط به اوراق گواهی 
حق تقدم استفاده از تسهیلات مسکن دو 
بانک تخصصی بخش مســکن و ملی را 
اعــلام کرد.به گزارش خبرگزاری مهر به 

نقل از بازار سرمایه، محدودیت زمانی عدم 
فروش توسط خریداران در کلیه نمادهای 
معاملاتی اوراق تسهیلات مسکن بانک 
تخصصی بخش مســکن به مدت چهار 
ماه خواهد بود.همچنین محدودیت عدم 
فــروش توســط خریــداران اوراق برای 
نمادهای اوراق گواهی که فقط چهار ماه 

تا پایان معامــلات آن در بازار فرابورس 
ایران باقی مانده اســت، اعمال نخواهد 
شد؛ بنابراین در این مقطع زمانی، نمادهای 
معاملاتی تســه ۹۸۰۲، تسه ۹۸۰۳، تسه 
۹۸۰۴ و تسه ۹۸۰۵ مشمول محدودیت 

مذکور نخواهند بود.
در خصــوص اوراق گواهی صادره بانک 

عامــل بخش مســکن محدودیت ورود 
ســفارش خرید و انجام معامله به میزان 
حداکثر ۲۸۰ ورقه برای هر کد معاملاتی 
در هر جلســه معاملاتی است.متقاضیان 
خرید باید محدودیت هــای مذکور را در 
خصوص ورود سفارشات خرید و معاملات 
انجام شــده رعایت کنند، تخطی از پیام 

ناظر بازار و ورود سفارش منجر به ارجاع 
موضوع به مرجع رســیدگی به تخلفات 
خواهد شد.متقاضیان جهت اطلاع از سایر 
جزئیات می توانند بــه اطلاعیه های این 
شرکت مندرج در سایت رسمی فرابورس 
نشانی www.ifb.ir مراجعه  به  ایران 

کنند.
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کلیه سرپرســتان خانوار اعم از شهری 
و روســتایی، مالک و مستاجر و تمامی 
واحدهای مســکونی مکلف  مالکیــن 
هســتند که اطلاعات محل ســکونت 
)اقامتگاه( و املاک تحت مالکیت خود 
)با مالکیت های رسمی، وکالتی، تعاونی 
شهری و روســتایی( را ظرف مدت دو 
مــاه از تاریــخ ۱۹ فروردین ۱۴۰۰ در 
ســامانه املاک و اســکان درج کنند. 
خانه های خالی ایران ۱۰ برابر انگلیس 
استمعاون وزیر راه و شهرسازی با بیان 
اینکه ســرمایه های هنگفتی از کشور 
در ۲.۵ میلیــون واحد خالی از ســکنه 
حبس شده است گفت: ایران ۱۰ برابر 

کشور انگلیس خانه خالی دارد.
 محمــود محمــودزاده در گفت و گو 
با ایســنا اظهار کرد: عــدد هنگفتی از 
ســرمایه های کشــور در ۲.۵ میلیون 
واحد مسکونی خالی حبس شده است. 
تعداد قابل توجهی زمین مسکونی هم 
بدون اســتفاده رها شده است. این در 
حالی اســت که برای ساخت هر واحد 
مسکونی، ســرمایه های کشور مصرف 
می شــود. از طرف دیگــر یک خانه 
تا بخواهد قابل ســکونت باشــد برای 
زیرساختهای آن از جمله خطوط انتقال 
آب، برق، گاز، مدرسه، بیمارستان، راه، 
ســد و غیره هزینه می شــود. بنابراین 

نباید بگذاریم که واحدها خالی بماند.
 وی افــزود: اگر خانه هــا خالی بمانند 
حاکمیت باید شــهرها را توســعه دهد 
و محل جدید  برای ســاخت و ســاز 
نیازهــای جدید ایجاد کنــد که هزینه 
مضاعفــی از منابع عمومــی می طبد. 
 ۵۴ ماده  اصلاحیــه  منطق  بنابرایــن 
قانون مالیاتهای مستقیم این است که 
واحدهای مسکونی را خالی نگه نداریم 
تا کســانی که متقاضی مسکن هستند 

بتوانند استفاده کنند. 
معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان 
اینکه هرکس می تواند هرچقدر که می 
خواهد ملک داشــته باشد گفت: اینکه 
۱۰۰۰ واحد مســکونی در اختیار یک 
نفر باشــد به هیچکس ربطــی ندارد 
و اگــر خالــی نماند مشــمول مالیات 
دغدغه  هموطنان  بنابراین  نمی شــود. 
ثبت املاک خود را نداشــته باشند. در 
واقــع فقط واحدهای اجــاری با متراژ 
بیــش از ۱۵۰ متر در تهران و بیشــتر 
از ۲۰۰ متر در شهرســتانها مشــمول 
مالیات اجاره است که رقم آن کمتر از 

مالیات واحدهای خالی است.

کرد: ســاکنان  تصریح   محمــودزاده 
روستاها و شهرهای کمتر از ۱۰۰ هزار 
نفر جمعیــت در صورتی که اطلاعات 
ملکی خود را ثبت کنند مشمول مالیات 
نیســتند. این در حالی است که بخش 
زیادی از شهرهای کشور کمتر از ۱۰۰ 
هزار نفــر جمعیت دارند. این نشــان 
می دهد کــه نیت قانون گذار، مدیریت 
کردن بازار مسکن است. بنابراین همه 
مردم باید از این موضوع استقبال ویژه 
کنند کــه موضوع مســکن قابل حل 

شود.
 بنابراین گزارش، ثبت اطلاعات ملکی 
و سکونتی خانوارها در سامانه املاک و 
amlak.mrud. نشانی  به  اسکان 
ir از روز پنجشنبه )۱۹ فروردین( آغاز 
شده است. کلیه سرپرستان خانوار اعم 
از شهری و روستایی، مالک و مستاجر 
و تمامی مالکین واحدهای مســکونی 
محل  اطلاعــات  که  هســتند  مکلف 
ســکونت )اقامتــگاه( و املاک تحت 
مالکیت خود )با مالکیت های رســمی، 
وکالتی، تعاونی شــهری و روســتایی( 
را ظرف مــدت دو مــاه از تاریخ ۱۹ 
فروردین ۱۴۰۰ در ســامانه املاک و 

اسکان درج کنند. 
در مرحلــه اول زمان بنــدی مراجعه 
به ســامانه ملی املاک و اســکان بر 
اســاس آخرین رقم کد ملی سرپرست 
خانوار اســت اما از ۱۰ اردیبهشــت تا 
۱۹ خــرداد تمامی کدهای ملی قابلیت 
ثبت نــام دارد. از روز ۱۹ فروردین تا 
۹ اردیبهشــت افرادی که آخرین رقم 
کد ملــی آنها به ترتیــب ۹، ۸، ۷، ۶، 
۵، ۴، ۳، ۲، ۱ و صفر اســت به ترتیب 
هرکــدام دو روز فرصت نام نویســی 
دارند. ســپس همانطور که گفته شــد 

از روز ۱۰ اردیبهشــت تا ۱۹ خردادماه 
تمامی افراد می توانند اطلاعات ملکی 

خود را ثبت کنند.
مالیات خانــه خالی چه تاثیری بر بازار 

مسکن دارد؟
۱۰ روز اســت کــه ثبت نــام مالکان 
در ســامانه ملی املاک آغاز شــده تا 
امســال بازار اجاره شاهد دو طرح مهم 
باشــد؛ اجاره داری حرفه ای و مالیات 

واحدهای خالی .
این طرح با هدف شناســایی واحدهای 
مسکونی خالی و دریافت مالیات از آنها 
اجرایی می شود. وزیر راه و شهرسازی 
معتقد اســت اعلام اجرای این قانون 
در ماه های پایانی ســال گذشته، زمینه 
را بــرای کاهــش ۲۵ درصدی قیمت 

مسکن فراهم کرد.
در کنار این طرح، هفته گذشته محمود 
محمودزاده، معاون مســکن وزیر راه و 
شرکت های  راه اندازی  از  شهرســازی 
اجــاره داری حرفه ای برای نخســتین 
بار در کشور در ســال ۱۴۰۰ با هدف 
تنظیم بازار اجاره در خرداد ماه امسال 

خبر داد.
وی از برنامــه دولت بــرای عملیاتی 
کردن اجــاره داری حرفه ای خبر داد 
و گفت: آیین نامــه اجاره داری حرفه 
ای نگاشته شده و اکنون در کمیسیون 
های تخصصی دولت در حال بررســی 
اســت و امیدواریــم قبــل از پایــان 
اردیبهشــت ماه و یا تا نیمه خرداد ماه 
بتوانیم مصوبه دولت را برای تاســیس 
موسســه دریافت کنیم. اخبار منتشــر 
شــده دربــاره این دو طــرح در حوزه 
مسکن ، منجر به واکنش های فراوانی 
در جامعه شــد به طوری که برخی بر 
این باورند اجرای قانون مالیات از خانه 

های خالی و همچنین تشکیل شرکت 
می تواند  حرفــه ای  اجــاره داری  های 
به کاهــش قیمت اجاره بها و ســامان 
این بــازار منجر شــود و برخی نتیجه 
این قرارداد را البتــه افزایش قیمت ها 

می دانند.
تجربه موفق همســایه ایران در زمینه 

صنعت اجاره داری
رییس اتحادیه مشاوران املاک درباره 
تاسیس شرکت های اجاره داری حرفه 
ای در کشــور گفت: بنده سال هاست 
تاکید کرده ایم که صنعت اجاره داری 
باید در کشور فعال شود ، اکنون وزارت 
راه و شهرسازی از اجاره داری حرفه ای 

سخن می گوید .
مصطفــی قلی خســروی افــزود: در 
همسایگی ما و در کشــور ترکیه عده 
ای در محــلات مختلــف اقــدام به 
ســاخت خانه کرده اند که این واحدها 
زیر نظر دولت قیمت گذاری شــده و 
به مســتاجران داده می شود؛ در اصل 
زمین متعلــق به دولت اســت که به 
سازنده واگذار شده و او زیر نظر دولت 
قراردادی با مدت زمان مشــخص بین 
۱۰ تا ۲۰ ســال با وزارتخانه و مراکز 
مربوطــه منعقد کرده و بر اســاس آن 
واحدهــا را به مســتاجران اجاره داده 

می شود.  
اجاره  ایــن روش  وی تصریح کــرد: 
داری حرفه ای اســت و چنین صنعتی 
در کشــور باید فعال شود و اگر منظور 
آقــای محمــودزاده، معــاون وزیر از 
داری،  اجاره  تاســیس شــرکت های 
چنین روشی باشد می توان گفت طرح 

خوبی است.
وی تاکید کرد: البته باید توجه داشت طرح 
با اجرای یک پروژه بســیار متفاوت است 
و فاصلــه فراوانی میان این دو وجود دارد 
متاسفانه مدت زمان زیادی از عمر دولت 
امیدواریم  البتــه  نمانده  باقــی  دوازدهم 
دوستان در وزارت راه و شهرسازی بتوانند 
در این مدت نتایج طرح اجاره داری حرفه 

ای را مشاهده کنند.
اجاره داری حرفه ای به نفع مستاجران 

است
قلی خســروی تاکید کرد: این طرح به 
طــور حتم به نفع مســتاجران و مردم 
اســت زیرا در گذشــته نیــز تعدادی 
ســازنده حرفه ای واحدهای مسکونی 
را خــود را اجاره می دادند و اکنون نیز 
نیاز اســت تا با برنامه ریزی و تاسیس 
شرکت های اجاره داری مشکل بخش 

مسکن را ساماندهی کنیم.
وی تصریــح کرد: این طرح در صورت 
اجرای صحیح ،بســیار خوب و مناسب 
اســت و دولت بســیار زودتر از اکنون 
می توانســت وارد این موضوع شود و 
متاسفانه تقریبا ۸ ســال از این مساله 

عقب هستیم.
تاثیر تاسیس شرکت های اجاره داری 

در کاهش نرخ اجاره ها
وی درباره تاثیر تاســیس شرکت های 
حرفه ای اجــاره داری در تعدیل نرخ 
اجاره بهاء توضیــح داد: اگر این طرح 
انجام شود به صورت ۱۰۰ درصد نرخ 
اجاره بهاء مسکن را تعدیل خواهد کرد 

.
اقدام مناســب دولت در اخذ مالیات از 

خانه های خالی
رییس اتحادیه مشاوران املاک درباره 
موضوع مهم ثبت املاک و اخذ مالیات 
از خانه هــای خالی بیان کرد: موضوع 
مالیات بر خانه های خالی از حدود ۲۰ 
سال پیش در مجلس مطرح و مصوب 
شد اما در این سال ها اجرای نشد. در 
دولت دوازدهم بر مساله اجرایی شدن 
این مصوبه پافشــاری شــد و اکنون 
نیز ســامانه ای برای ثبت مشخصات 
مالکان و املاک تعریف شده و مالکان 
۲ مــاه فرصت برای ثبــت نام در این 

سامانه دارند.
وی ادامــه داد: اگــر مالــکان در این 
سامانه ثبت نام نکنند ، مشمول جریمه 
و مالیات و ... می شــوند. وی توضیح 
داد:  باید توجه داشت که در کشورهای 
پیشرفته و جهان اول و دوم سال هاست 
که برای خانه های خالی مالیات تعیین 
کرده و از مالکان اخذ می کنند. در آن 
املاک  ندارند  جرأت  مالکان  کشورها، 

خود را خالی نگه دارند.
حرکت به ســمت اقتصاد بدون نفت با 

اخذ صحیح مالیات
وی بیان کرد: این مصوبه قرار اســت 
پس از ســال ها در کشور اجرایی شود 
و بسیار خوب است و حتی اخد مالیات 
از عایدات مســکن نیز می توان طرح 

موفق دیگری در این بخش باشد.
وی افــزود: اخذ مالیــات از خانه ها و 
خودروهــای لاکچری ، طرح بســیار 
خوبی است و نشان می دهد می توان 
بــا اخذ صحیح چنیــن مالیات هایی به 
ســمت اقتصاد بدون نفت حرکت کرد؛ 
تعادل  تواند  مالیات مــی  اینکه  ضمن 

بین ثروت را در جامعه تامین کند.

آغاز عملیات اجرایی 
طرح اقدام ملی و مسکن 

محرومان در استان اصفهان 
احمد اصغری مهرآبادیمدیرعامل ســازمان ملی زمین 
و مســکن در سفری به استان اصفهان از آغاز عملیات 
اجرایی ۱۳۲ واحد از پروژه های طرح اقدام ملی مسکن 
و ۴۳۰ واحد از پروژه های مسکن محرومین شهرستان 

اردستان خبر داد.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی، احمد 
اصغری مهرآبادی در دیدار با مدیرکل راه و شهرسازی 
استان اصفهان به بررسی پیشرفت فیزیکی پروژه های 
مسکن مهر و اقدام ملی استان پرداخت و گفت: اجرای 
طرح های عمرانی در گرو اســتفاده بهینه از زمین های 
دولتی اســت و ما برای اســتفاده از ایــن زمین ها باید 

برنامه ریزی دقیقی داشته باشیم.
معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: چند سالی است که با 
کمک مجلس شورای اسلامی موفق شده ایم تا از منابع 
دولت بودجه تکمیل طرح های نیمه تمام خود را تامین 
کنیم.قائم مقام وزیر راه و شهرســازی در طرح مسکن 
مهر در سفر استانی خود به اصفهان از سایت طرح اقدام 
ملی شهرســتان لنجان و اراضی سازمان ملی زمین و 
مسکن که در اختیار شرکت ذوب آهن قرار گرفته بازدید 
کرد و به بررســی مســائل مربوط به احداث و تکمیل 

پروژه های مسکونی در این استان پرداخت.
به گزلرش ســازمان ملی زمین و مسکن، گفتنی است 
فردین شاکری معاون فنی و مهندسی و ارسلان مالکی 
معاون املاک و حقوقی سازمان ملی زمین و مسکن در 

این سفر مهرآبادی را همراهی می کردند.

اتمام طرح توسعه فرودگاه 
خرم آباد در خرداد 1400 

علی کاملی.فرودگاه خرم آبادمدیر فرودگاه شهدای 
خرم آباد با اشاره به ادامه پروژه توسعه این فرودگاه 
با اعتبار شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران 

از اتمام این طرح تا پایان خرداد خبر داد.
علی کاملــی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری 
وزارت راه و شهرســازی با اعلام این خبر عنوان 
کرد: طرح توسعه فرودگاه شهدای خرم آباد مصوب 
سفر هیات دولت ســال ۹۲ از محل منابع استانی 
آغاز شد و تا تیر ۹۹ به پیشرفت ۸۵ درصدی رسید.

مدیر فرودگاه شهدای خرم آباد افزود: از ۲۰ بهمن 
سال گذشــته به دنبال برگزاری جلسه های ستاد 
اقتصاد مقاومتی با تاکید وزیر راه و شهرســازی و 
مســاعدت مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایــی ایران پروژه بر اســاس فهرســت بهای 
ســال ۹۲، با اختصاص ۱۲۰ میلیــارد ریال اعتبار 
شــرکت ادامه پیدا کرد.وی گفت: طرح توســعه 
فــرودگاه شــهدای خرم آباد شــامل تکمیل باند، 
بهسازی ســطوح پروازی، ساخت جاده حفاظتی و 

استریپ سازی است.

تکمیل چراغ های تقرب پرواز 
در فرودگاه مهرآباد 

 فرودگاه مهرآباد هواپیمابا تکمیل چراغ های تقرب 
پرواز، ضریب ایمنی پروازی در فرودگاه مهرآباد تا 

اندازه قابل توجهی افزایش یافت.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی، 
پــروژه تکمیل چراغ های تقرب پــرواز مهرآباد با 
روشــن شــدن ۳۰۰ متر انتهایی چراغ های اپروچ 
باند ۲۹ چــپ )میدان فتح( عملیاتــی و همزمان 
اقداماتی از جمله احیای مدار، کابل کشــی و قرار 
دادن ترانس هــا در مــدار انجام شــد. همچنین 
برای برقراری امنیــت کابل ها و چراغ های تقرب 
پرواز روی منهول ها و هندهول ها، حدود هشــت 
نیوجرســی ۲.۵ تا سه متری قرار داده شد.با انجام 
این پروژه، ضریب پروازی هواپیماها بویژه هنگام 
لندینگ در هوای مه آلــود و ابری تا اندازه زیادی 
افزایش یافت.بــه گزارش شــرکت فرودگاه ها و 
ناوبری هوایی ایران، در فرودگاه مهرآباد به عنوان 
بســیار  اقدامات  ایران،  فــرودگاه  پرترافیک ترین 
زیادی در جهت افزایش ضریب ایمنی انجام شده 

است.

افتتاح راه آهن یزد – اقلید 
در خرداد 1400 مشروط بر 

تزریق بودجه 
قطار باریمجری طرح راه آهن یزد – اقلید از نیاز فوری 
این پروژه به بودجه ۲۷۵ میلیارد تومانی خبر داد و تاکید 
کــرد که در صورت تخصیص ایــن بودجه، این پروژه 

می تواند در خرداد امسال به افتتاح برسد.
محمد منجمی، مجری طــرح راه آهن یزد – اقلید در 
گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی 
درباره زمان افتتاح این پروژه ملی اظهار کرد: مراســم 
افتتاح راه آهن یزد - اقلید می تواند در خرداد ماه باشــد، 
مشــروط بر آنکه ســازمان برنامه و بودجه مبلغ ۲۷۵ 
میلیــارد تومان را که ۱۷۵ میلیــارد تومان آن نقدی و 
۱۰۰ میلیارد تومان اســناد خزانه است به پروژه تزریق 
و پرداخت کند.وی گفت: در صورت پرداخت این مبلغ، 
این امکان وجود دارد که در خردادماه این پروژه تکمیل 
و به بهره برداری برســد.منجمی با تاکید بر اینکه پس 
از دریافــت مبلغ ۲۷۵ میلیارد، این بودجه صرف هزینه 
بخش های ناتمام مســیر ریلی اقلید – یزد خواهد شد، 
افزود: عمده این بودجه صرف هزینه مســیر ریلی بین 

ایستگاه ابرکوه تا ایستگاه فراغه خواهد شد.

خانه دار شدن حدود 9هزار 
خانوار شهرهای کم جمعیت 

مازندران
 تســریع در روند ســاخت و رفع موانع و مشــکلات 
پیش روی مســکن مهر در شهرهای کمتر از ۲۵ هزار 
نفر جمعیت در دولت تدبیر و امید باعث شــد تا روند 
ساخت هشت هزار و ۷۵۳ واحد مسکن مهر مازندران 

در شهرهای کوچک به سرانجام برسد.
به گزارش ایرنا، بر اســاس اعلام بنیاد مسکن انقلاب 
اســلامی مازندران سهمیه ساخت مســکن مهر در 
شــهرهای کمتر از ۲۵ هزار نفر جمعیت در این استان 
۱۶ هزار و ۶۸۸ واحد مسکن در نظر گرفته شد. ساخت 
این تعداد طرح مسکن مهر در شهرهای کتالم ، سادات 
شهر ، گلوگاه ، خلیل شــهر ، رستم کلا ، مرزن آباد ، 
ســرخرود ، عباس آباد ، سورک ، گتاب ، کیاکلا ، خرم 
آباد ، کله بست و عزت آباد شکل اجرایی به خود گرفت 
تا این شهرها که بخشی از آنها شهرهای تازه تاسیس 
نیز بودند زمینه صاحبخانه شدن ساکنان این مناطق را 

فراهم بکند .
تا ســال ۱۳۹۲ و پیش از روی کار آمدن دولت تدبیر و 
امید از سهمیه در نظر گرفته شده برای مازندان هفت 
هزار و ۹۳۵ واحد مسکن در قالب مسکن مهر ساخته و 
متقاضیان با این شیوه خانه دار شدند. اما تلاش ها برای 
به ثمر رساندن پروژه مهم مسکون اقشار آسیب پذیر در 
دولت تدبیر و امید شدت گرفت تا حجم بیشتر مسکن 

مهر باقیمانده به ستون آخر برسد.
طی مدت حدود هشت سال فعالیت دولت تدبیر و امید 
واحدهای مسکن مهر باقیمانده نزد بنیاد مسکن انقلاب 
مازندران به بهره برداری رسید و این نهاد اکنون قدم در 
اجرای طرح ملی دیگر مسکن سازی یعنی اقدام ملی 

مسکن گذاشته است.
معاون مسکن شــهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
استان مازندران در این باره به خبرنگار ایرنا گفت : در 
تقسیم بندی، اجرا و پیگیری ساخت طرح های مسکن 
مهر در شهرهای کمتر از ۲۵ هزار نفر به این نهاد واگذار 

شد .
میثم ربیعی افزود : برای این منظور طرح های مسکن 
مهر در قالب مسکن مهر خودمالک ، خودمالک انبوه 
ساز و دولتی در شهرهای کمتر از ۲۵ هزار نفر جمعیت 

مازندران کلید خورد .
وی ادامه داد : از این تعداد ســهمیه درنظر گرفته شده 
برای مازندران ۹ هزار و ۴۰۷ مســکن مهر خودمالک 
بود یعنی اینکه متقاضیان زمین برای ساخت مسکن در 
اختیار داشتند و از مزایای طرح یعنی تسهیلات یارانه 

دار با درصد کارمزد پایین برخوردار شدند .
به گفته معاون بنیاد مسکن انقلاب اسلامی مازندران 
این تعداد متقاضیان برخورداری از تسهیلات یارانه ای 
مسکن مهر توانستند از این مزایا برخوردار شوند و خانه 
های خود را بسازند و این بخش از سهمیه مسکن مهر 
زودتر از ۲ بخش دیگر به سرانجام و بهره برداری رسید 

.
وی بخش دیگر از مســکن مهر را شامل مسکن مهر 
خودمالک جمعی عنــوان کرد و گفت : تعداد این نوع 
مســکن مهر در مازندران ۵ هزار و ۶۸ واحد بود که در 
شهرهای کم جمعیت از جمله گلوگاه و شهرهای تازه 

تاسیس دابودشت در شهرستان آمل ساخته شد .

ربیعی افزود : البته در ســاخت این واحدهای مسکونی 
پاره ای مشکلات و اختلاف نظر بین اعضا ایجاد شد 
که با رفع این مشــکلات که البته موردی و اندک بود 
این پروژه ها نیز به بهره برداری رسید و این تعداد خانوار 

در اسرع وقت خانه دار شدند .
وی تعداد مسکن مهر که ساخت ان در اراضی دولتی 
یا همان اراضی ۹۹ ساله پیگیری شد را ۲ هزار و ۲۱۳ 
واحد عنوان کرد و گفت : برای این منظور بنیاد مسکن 
انقلاب اســلامی مازندران از طریق در اختیار گرفتن 
اراضی وزارت راه و شهرسازی برای ساخت این پروژه 

اقدام کرد.
ربیعی اضافه کرد: طرح های مســکن مهر نیز با اخذ 
پیمانکار روند اجرا به خود گرفته بود و البته در مسیر کار 
برخی مشکلات وجود داشت که با چاره اندیشی های 

صورت گرفته این مسائل مرتفع شد.
وی با اشاره به برخی مشکلات حقوقی و قانونی بین 
اعضا که در اجرای طرح های مسکن مهر رخ داده بود ، 
افزود : این مشکلات به سرعت برطرف شد تا خللی در 

اجرای طرح های مسکن مهر رخ ندهد.
به گفته معاون بنیاد مسکن مازندران همچنین تصمیم 
دولت برای افزایش ســقف پرداخت تسهیلات برای 
ساخت مســکن مهر در این نوع شــهرها از ۲۰۰ به 
۴۰۰ میلیون ریال یکــی دیگر از عوامل تاثیر گذار بر 
شتاب اجرای این طرح ها است که خوشبختانه اثرات 
این تصمیمات را اکنون با تکمیل این طرح ها شــاهد 

هستیم.
وی عنوان کرد: خوشــبختانه در اجــرای طرح های 
مسکن مهر شــهرهای کمتر از ۲۵ هزار نفر جمعیت 
مازندران با کمترین مشــکلات مواجه بودیم که این 
مساله توانست در روند تکمیل این طرح ها خود را نشان 
دهد.ربیعی با اشــاره به اجرای طرح دیگر دولت برای 
خانه دار شدن مردم گفت : در طرح اقدام ملی مسکن 
در شهرهای کمتر از ۲۵ هزار نفر در مازندران پنج هزار 
و ۱۵۰ نفر متقاضی بودند و از این طرح برخوردار شدند .

وی از اغاز طرح اقدام ملی مسکن در هشت شهرستان 
بابل ، آمل ، ســاری ، قائمشهر، بابلسر ، نکا ، رامسر و 
چالوس که شهرهای تابعه کمتر از ۲۵ هزار نفر جمعیت 
خبر داد و افزود : ۸۳۶ نفر سهم آورده خود برای اجرای 
طرح بــه میزان ۴۰۰ میلیون ریــال را برای هر واحد 
پرداخت کردند که در حال حاضر ۷۰۰ واحد مسکونی 

عملیات اجرای آن آغاز شده است.

اخباراخبار

کارشناسان از تاثیر مثبت اخذ مالیات بر اجاره و قیمت مسکن می گویند
خانه های خالی ایران 10 برابر انگلیس است!

آغاز عملیات اجرایی 
طرح اقدام ملی و 
مسکن محرومان در 
استان اصفهان

ضرورت جامع نگری 
برای ساخت جزیره 
مصنوعی در نوار 
ساحلی نوشهر 

احمد اصغری مهرآبادی مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن در سفری به 
استان اصفهان از آغاز عملیات اجرایی ۱۳۲ واحد از پروژه های طرح اقدام ملی 
مسکن و ۴۳۰ واحد از پروژه های مسکن محرومین شهرستان اردستان خبر داد. 
احمد اصغری مهرآبادی در دیدار با مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان به 
بررسی پیشرفت فیزیکی پروژه های مسکن مهر و اقدام ملی استان پرداخت و 
گفت: اجرای طرح های عمرانی در گرو استفاده بهینه از زمین های دولتی است 

و ما برای استفاده از این زمین ها باید برنامه ریزی دقیقی داشته باشیم.

محمدتقــی انزان پورمدیرکل بنــادر و دریانوردی مازندران گفت: برای ســاخت 
جزیره مصنوعی در نوار ســاحلی نوشــهر، جامع نگری، اخذ مجوزهای قانونی و 
رعایت مســائل زیســت محیطی ضرورت دارد.به گزارش پایگاه خبری وزارت راه 
و شهرسازی، محمدتقی انزان پور، مدیرکل بنادر و دریانوردی مازندران در نشست 
بررسی ساخت جزیره مصنوعی در نوار ساحلی نوشهر، خاطرنشان کرد: در اسفندماه 
سال ۹۸ موافقت اولیه با جانمایی ساخت اسکله تفریحی در منطقه کپورچال نوشهر 

توسط کمیته صدور مجوز سازه های دریایی سازمان بنادر و دریانوردی صادر شد.

معاون ساخت و توسعه راه های کشور خبر داد: 

بهره برداری آزمایشی از محور پاتاوه - دهدشت در خرداد امسال

رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس عنوان کرد:

بهره برداری آزمایشی از محور پاتاوه - دهدشت در خرداد امسال

 شــنبه کدخدازادهمعــاون ســاخت و 
از تلاش جهت  توسعه راه های کشــور 
رفع ســه نقطه بحرانی در محور پاتاوه 
– دهدشــت خبــر داد و اظهار کرد که 
ایــن مســیر در خرداد امســال با عبور 
خواهد  قرار  بهره برداری  مورد  آزمایشی 

گرفت.
ســاخت  معاون  کدخدازاده،  محمدرضا 
و توســعه راه های کشــور در گفت وگو 
با خبرنگار پایــگاه خبری وزارت راه و 
آخرین وضعیت  تشــریح  به  شهرسازی 

محور پاتــاوه – دهدشــت پرداخت و 
اظهــار کرد: عملیــات قطعه ۱ و ۲ این 
محور بــه طول ۵۵ کیلومتــر تقریباً به 

اتمام رسیده است.
وی افــزود: همچنین قطعه ۳ که طول 
آن ۶۳ کیلومتر است، حدود ۴۱ کیلومتر 
آن تکمیل شــده و بخش میانی مسیر 
که شــامل پل های خــاص و تونل به 
میزان ۵ هزار و ۸۰۰ متر )۵ دســتگاه( 
است، مراحل ساخت آن غالباً تمام شده 

است.

کدخــدازاده گفــت: عملیــات پل های 
خاص مسیر نیز انجام شده و در مرحله 
نصب علائــم ایمنی قرار دارد و مطابق 
برنامه ریزی هــای انجــام گرفته، مقرر 
است تا خرداد ســال جاری به صورت 

برسد. بهره برداری  به  آزمایشی 
معاون ساخت و توسعه راه های کشور با 
برشــمردن مشخصات فنی پروژه محور 
کرد: طول  عنوان  دهدشــت،   – پاتاوه 
پروژه حــدود ۱۱۸ کیلومتر اســت که 
تعداد و طول پل های آن ۱۲ دســتگاه 

پــل خاص به طول یــک هزار و ۲۷۰ 
متر و دیوار ســازی انجام شــده در آن 
۱۳ هــزار متر و عملیــات خاکی انجام 
گرفته، حــدود ۱۶ میلیون و ۵۰۰ هزار 

است. مترمکعب 
وی تصریــح کرد: هم اکنــون در این 
محور ســه نقطه بحرانــی وجود دارد؛ 
ایــن نقاط به دلیل بارندگی ها و ســیل 
ســال ۹۸ به وجود آمدند که باعث کار 

شده اند. مضاعف 
کدخــدازاده گفت: اولیــن نقطه مربوط 

به کیلومتر ۴ تا ۶ اســت که طی رانش 
شدید ایجاد شــده است، دومین مربوط 
به پــل کیلومتر ۳۸ اســت که مراحل 
پایانــی خود را طی می کند و ســومین 
مربــوط به تونل شــماره ۲ اســت که 
ریزش شــدیدی داشته و در حال حاضر 

همچنان بر روی آن کار می شود.
معاون ســاخت و توسعه راه های کشور 
تاکیــد کرد: این محــور در خردادماه با 
عبور آزمایشــی مورد بهره برداری قرار 

گرفت. خواهد 

شــهرک های صنعتی، تولیدی و فناوری 
در پســکرانه بنــادر ایجاد شــودعزت اله 
اکبریرییس کمیســیون صنایــع و معادن 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه 
درخشــش بنادر و پســکرانه ها در حوزه 
تولید نیازمند حمایت، اســتفاده از نیروی 
انسانی متخصص و جذب سرمایه بخش 
خصوصــی اســت، گفت: ضــرورت دارد 
شــهرک های صنعتی، تولیدی، خدماتی و 
شهرهای فناوری در پسکرانه بنادر ایجاد 

شود.
بــه گزارش پایــگاه خبــری وزارت راه و 
شهرســازی، عزت اله اکبری تالارپشتی با 
اشاره به شعار سال ۱۴۰۰ مبنی بر »تولید، 
پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« و اقداماتی که 
باید در راستای افزایش هرچه بیشتر تولید و 
فعالیت های ارزش افزوده در پسکرانه بنادر 
ایران انجام شــود، اظهار داشت: در جنگ 
اقتصادی بی رحمانه آمریکایی ها، »تولید« 
خط مقدم است و باید در تمامی حوزه ها و 

در تمامی نقاط کشور به ویژه کانون هایی 
که توجیه اقتصادی دارند مدنظر قرار گیرد.

وی ادامــه داد: دولــت اولین مجموعه ای 
اســت که باید پشتیبانی از تولید را مدنظر 
قرار دهد و با توجه به اینکه بیشترین موانع 
در بخــش قوانین و مقررات و نیز تصمیم 
گیری های اتخاذ شــده در راستای صدور 
بخشنامه ها و دســتورالعمل ها وجود دارد، 
در زمینه موانع زدایی ها گام بلندی بردارد.

امکانات و زیرســاخت های مورد نیاز حوزه 
بندری و دریایی فراهم شود

رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اســلامی با تاکید بر اینکه موانع 
اصلی تولید در کشــور بایــد بلافاصله از 
سر راه برداشته شود، گفت: نباید در مقابل 
تولید مانع تراشی کرد چراکه دستاورد این 
اتفاق، خســارت به اقتصاد کشور و همسو 
شــدن با دشمنان اســت و اینگونه منافع 

مردم پایمال می شود.
اکبــری با بیان اینکه کشــور مــا از نظر 

موقعیت جغرافیایی در شاهراه بین المللی 
قرار دارد، تاکید کرد: حوزه بندری و دریایی 
کشــور از ظرفیت فوق العاده ای برخوردار 
است و به طور حتم با پویایی هرچه بیشتر 
بنادر می تواند کمک شــایانی به افزایش 
درآمدهای اقتصادی کشــور داشته باشد و 
در این راستا باید امکانات و زیرساخت های 
مورد نیاز بــرای فعالیت در حوزه بندری و 

دریایی فراهم شود.
وی با اشاره به اینکه قوانین لازم و کافی 
در کشور وجود دارد، خاطرنشان کرد: دولت 
موانع تولید را احصاء و به مجلس شورای 
اسلامی در راســتای مانع زدایی ها اعلام 
کند، هرچند که مجلس نیز در این راســتا 
فعالیت خود را آغاز کرده تا شاهد بازکردن 
گره های قانونی در راســتای تسهیل تولید 

باشیم.
امکان استفاده از پسکرانه بنادر در راستای 

فعالیت های تولیدی
رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس 

شورای اسلامی با بیان اینکه در پسکرانه 
ایجاد شهرک های  بنادر می توان شــاهد 
صنعتی، شــهرهای فنــاوری، خدماتی و 
تولیــدی بود، عنوان کرد: بنادر کشــور از 
ظرفیت اقتصادی بسیار عظیمی برخوردار 
هســتند و با ایجــاد شــرایط و امکانات 
لازم می توان از پســکرانه آنها در راستای 
فعالیت های تولیدی و اقتصادی اســتفاده 

کرد.
به گزارش ســازمان بنــادر و دریانوردی، 
اکبــری با اشــاره به اینکه بــا حمایت و 
پشتیبانی باید ظرفیت اقتصادی بالقوه بنادر 
را بالفعل کرد، اظهار داشــت: با حمایت، 
استفاده از نیروی انسانی متخصص و جذب 
ســرمایه بخش خصوصی باید درخشش 
بنادر و پسکرانه بنادر در حوزه تولید را رقم 
زد و با تعریف پروژه های مختلف اقتصادی، 
ارزش  تولیدی، صنعتی، معدنی، خدماتی، 
افزوده ای، تجاری و...چرخ اقتصاد کشور را 

به بهترین شکل ممکن چرخاند.
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ســخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا 
آخرین وضعیت بیماری کرونا در کشور 
و اقدامــات انجام شــده جهت تامین و 

تولید واکسن را تشریح کرد.
به گزارش ایســنا، دکتر علیرضا رئیسی 
در حاشــیه شــصت و پنجمین جلسه 
ســتاد ملی مقابله با کرونا، گفت: امروز 
بحث های مختلفی در جلسه مطرح شد 
اما محور این بحث ها بررســی وضعیت 
ایــران و دنیا بود و بویژه مباحث مهمی 
پیرامون واکسن شکل گرفت و مروری 
بر میزان واکسیناسیون و تولید و وارادت 

آن داشتیم.
وی افزود: خوشــبختانه تولید داخلی به 
مراحل خوبی می رسد. واکسن شفافارمد 
یا همان واکســن کووایــران برکت در 
آســتانه ورود به فاز ســوم است و ان 
شــاءالله اگر با موفقیت به اتمام برســد 
ما می توانیــم دیگر از این شــرکت ها 
واکسیناســیون را به طور کامل دریافت 
کنیم و  واکسیناسیون سریع انجام شود.

رییسی ادامه داد: واکسن موسسه رازی 
در آســتانه ورود به  فاز دو و واکســن 
وزارت دفاع هم که به اســم میلاد دارو 
نور تولیــد می کند در آســتانه ورود به 
فاز دوم اســت. از طرفی واکسن تولید 
مشترک  انستیتو پاستور در آستانه ورود 
به فاز ســه است. واکسن سیناژر هم در 
مرحله اخذ تاییدیه کمیته بالینی اســت . 

این خبر خوبی اســت که نشان دهنده 
مراحل امیــدوار کننده واکســن تولید 
داخل اســت و ســازمان غــذا و  دارو 
تاییدیــه لازم را بر اســاس کارآزمایی 
بالینــی بدهــد. امیدواریم یــک یا دو 
واکســن ســاز از تیرماه به شکل انبوه 

واکسن در اختیار ما بگذارند.
تحویل یــک میلیون و ۸۹۵هــزار دُز 
وارداتی،  وی درباره میزان واکسن های 
اظهار کرد: تاکنون حدود ۴۲۰ هزار دز 
از روســیه، ۶۵۰ هزار دز از کشور چین، 
۱۲۵ هزار دز از هندوستان که البته قرار 
بود ما از این کشور ۵۰۰ هزار دز واکسن 
بگیریم که تاکنون ۱۲۵ هزار دز تحویل 
داده شده اســت  و از کشور کره جنوبی 
واکسن آســترازنکا حدود۷۰۰ هزار دز 

واکســن تحویل گرفتیم. مجموعا یک 
میلیون و ۸۹۵ هزار دز واکسن در اختیار 
ما قرار گرفته اســت و چون واکسن ها 
دو دزی تزریق می شــود تاکنون قریب 
به ۵۰۰ هزار نفر واکسیناســیون انجام 
دادیم و امیدواریــم ظرف یک هفته تا 
۱۰ روز آینــده واکسیناســیون فاز اول 
شــامل کادر درمان، گروهی از بیماران 
صعب العلاج، ســرطانی و افــراد خانه 
ســالمندان را بتوانیم انجام داده و تمام 
کنیم و از اواسط اردیبهشت ماه وارد فاز 

دوم واکسیناسیون شویم.
رییسی درمورد وضعیت کرونا در ایران، 
ادامه داد: همه با نــگاه به اطرافیانمان 
می بینیم که یک یــا دو نفر به بیماری 
مبتلا هستند و این نشــان دهنده بالا 

است  بیماری  بودن سرعت گســترش 
شــدیدی  مراقبت های  اســت  لازم  و 
داشــته باشــیم. همانطور که می دانید 
محدودیت ها تا آخر این هفته تمدید شد 
و نیاز است در شهرهای قرمز و نارنجی 

پروتکل ها به دقت رعایت شود. 
وی گفت: البتــه در حال حاضر اجرای 
پروتکلها خیلی راضی کننده نیســت و 
علی رغم اعلام محدودیت ها در برخی 
اســتان ها خیلی دقیق رعایت نمی شود 
گرچه وضعیت رعایت پروتکل ها نسبت 
به دو هفتــه قبل بهتر شــده اما هنوز 
راضی کننده نیســت و رعایت پروتکل 
۵۸.۵ درصد برای کشــور بسیار پایین 
است و دســتگاه های مسئول باید رصد 
کنند و با متخلفین برخورد قاطعانه کنند 
و دســتگاه های دولتی باید مســئولانه 

عمل کنند و به پای کار بیایند.
رییســی افزود: هنــوز ۷۱ درصد نقض 
تردد در شهرهای قرمز داریم. ۶ استانی 
که بیشــترین نقض تردد در آنها اتفاق 
می افتد شــامل اســتان های اصفهان، 
البــرز، همــدان، مازنــدارن، فارس و 
آذربایجان شــرقی است البته این نقض 
تردد مربوط به خود این استان ها نیست 
و از اســتان های دیگر وارد آنجا شــده 
اند.  ۷۳ درصد نقض تردد در شهرهای 
نارنجی مربوط به ۶ اســتان دیگر است 
که در استان های اصفهان، البرز، فارس، 
مازندارن، همدان و خوزســتان اســت. 

همچنین  ۶۶ درصد از نقض تردد شبانه 
در ۶ اســتان رخ می دهــد که در صدر 
استان تهران است ســپس استان های 
خراسان رضوی، اصفهان، البرز، گیلان، 

فارس قرار دارد.
وی در ادامــه تاکید کــرد: در رابطه با 
عبور مرزی هم ۳۸ درصد مسافران وارد 
شــده و  ۴۴ درصد مسافرلن خارج شده 
اتباع خارجی بودند. ۶ استان هم که در 
اعمال قانون خــوب عمل کردند و ۷۰ 
درصد تذکرات و پلمب ها را استان های 
خوزســتان، مرکزی، یــزد، آذربایجان 
شرقی، لرستان و گیلان صورت گرفته 

است.
رئیســی درباره رنگبندی شهرها، اظهار 
کرد: در حال حاضر ۲۵۷ شــهر قرمز، 
۱۲۹  شهر نارنجی، ۵۱ شهر زرد و ۱۱ 
شــهر آبی داریم که این آمار دوشنبه به 
روز رسانی خواهد شــد. در این شرایط 
راهی به جز رعایــت دقیق پروتکل ها 
نداریم و دورهمــی و تجمع در فضای 
سر بسته بسیار می تواند خطرناک باشد. 
شاید در این ماه دیگر نتوانیم مثل قبل 
مهمانی افطاری و نذری بدهیم و بهتر 
است یا به شکل بیرون بر افطاری دهیم 
یا مواد خشــک به نیازمندان بدهیم تا 
مبادا در این ایام ســبب شویم مومنان 
بیمار شــوند. از صبــر و حوصله مردم، 
کسبه، بازاریان  و اصنافی که پروتکل ها 

را رعایت می کنند ممنون هستیم.

وزیر بهداشت دستور داد

عزل سوءاستفاده کنندگان از 
واکسن کرونای پاکبانان آبادانی

در پی سوء استفاده برخی از مدیران  و کارمندان شهرداری 
آبادان در راستای تخصیص سهمیه واکسن به پاکبانان، 
وزیر بهداشت در نامه ای به رییس دانشکده علوم پزشکی 
آبادان، دستور عزل فوری معاون بهداشتی و مدیران ناظر 

بر اجرای برنامه ایمن سازی را صادر کرد.
بــه گزارش ایســنا و بنا بر اعلام وبدا، متــن نامه وزیر 

بهداشت به شرح زیر است:
جناب آقای دکتر سلمان زاده

رییس محترم دانشکده علوم پزشکی آبادان
متاسفانه با خبر شدیم که بعضی از مدیران  و کارمندان 
منتســب به شــهرداری آبادان در راســتای تخصیص 
سهمیه واکسن به پاکبانان از این حرکت خداپسندانه و 
خیرخواهانه برای گروهی که در معرض شــدید آلودگی 
با پســماندهای آلوده قرار دارند، سوء استفاده و واکسن 
تزریق نموده اند. این در حالی است که تاکنون مسئولین 
ارشــد وزارتخانه که مســتمراً در بازدیدهای میدانی در 
معرض گرفتاری با ویروس می باشــند و به عنوان گروه 
اولویت دار پزشکی حق استفاده از واکسیناسیون را دارند 
به نفع نیازمندان دیگر، از این حق قانونی، شرعی و عرفی 
خود گذشتند. گروهی که در اولویت های سوم و چهارم 
می باشند چنین سوءاستفاده ای نموده اند. لذا ضروری است 

در اسرع وقت موارد زیر اجرا شود:
۱- معاون بهداشــتی و مدیران ناظر بــر اجرای برنامه 

ایمن سازی در اسرع وقت عزل گردند.
۲-  کلیه کسانی که عامداً با این رفتار غیر منصفانه و سوء 
استفاده همراهی کرده اند و کسانی که به نحو ناشایست و 
ناعادلانه واکسینه شده اند، به مراجع قانونی معرفی شوند.
۳- نتیجــه حداکثر تا پایــان وقت اداری فردا شــنبه 

۱۴۰۰/۱/۲۸ به اینجانب گزارش شود.
بدیهی اســت هرگونه تکرار مورد فوق  الذکر با برخورد 

محکم تری مواجه خواهد شد.

توسعه شبکه جمع آوری آبهای 
سطحی بزرگراه شهید چمران

شــهردار منطقه ۲ از اجرای پروژه توسعه کانال جمع 
آوری و هدایت آب های سطحی بزرگراه شهید چمران 

خبر داد.
به گزارش ایسنا، حســن صفات با اشاره به ضرورت 
احداث و ساماندهی شبکه جمع آوری آبهای سطحی 
جهت جلوگیری از سرازیر شــدن آبهای سطحی در 
معابر در فصول بارندگی، گفت: در راستای سیاستهای 
شــهرداری تهران در توســعه تکمیل و به روز کردن 
شــبکه جمع آوری و هدایت آبهای سطحی این طرح 

عمرانی در بزرگراه شهید چمران اجرایی شد.
او با اشــاره به اینکه بزرگراه شــهید چمران یکی از 
محورهــای اصلی پایتخت اســت، گفــت: با توجه 
به تغییر و تحولات ســاختاری ایجاد شــده  در بدنه  
این بزرگراه که مشــکلاتی را درجمع آوری و هدایت 
آب های ســطحی ایجاد کرده بود، احداث کانال جمع 
آوری آبهای سطحی به عنوان یکی از اولویت طرح ها 
در دســتور کار منطقه قرار گرفت.صفات افزود: شبکه 
جمع آوری آبهای ســطحی در ۵ فاز طراحی و پیش 
بینی شــده است که در ســال های گذشته دوفاز آن 
شــامل کانال شــرقی بزرگراه چمران حد فاصل دور 
برگردان شــمالی تونل توحید تا میدان توحید و کانال 

خیابان گلبار تکمیل و به بهره برداری رسید.

افزایش 84 درصدی 
جانباختگان تصادفات در نوروز 
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سازمان پزشکی قانونی اعلام کرد که در نوروز ۱۴۰۰ 
روزانه به طور متوســط بیــش از ۴۷ نفر در حوادث 
رانندگی جان خود را از دســت دادند که این رقم در 
مقایســه با متوســط تلفات روزانه تصادفات در مدت 

مشابه سال قبل رشد ۸۴ درصدی داشته است.
به گزارش ایســنا، سازمان پزشکی قانونی اعلام کرد 
که در ایام نوروز امســال با وجود شرایط شیوع کرونا 
در کشور شــاهد افزایش چشــمگیر حجم سفرها و 
ترددهای بین شهری نسبت به مدت مشابه سال قبل 
بودیم و همین موضوع آمــار تلفات حوادث رانندگی 
را با رشــدی قابل توجه مواجه کرده اســت.مطابق 
آمارهای اولیه جمع آوری شــده در سازمان پزشکی 
قانونی کشــور، در نوروز امســال  یعنی از ۲۵ اسفند 
۱۳۹۹ تا ۱۵ فروردین سالجاری، ۹۹۹ نفر در حوادث 
رانندگی جان خود را از دســت دادند که از این تعداد 
۷۷۷ نفر مرد و ۲۲۲ نفر زن بودند. این در حالیست که 
آمار تلفات تصادفات در نوروز ســال گذشته در همین 
بازه زمانی، به دلیل محدودیت های اعمال شــده بر 
ســفرها و نیز همراهی هموطنان، کمترین رقم طی 
سال های گذشته بوده و ۵۱۷ مورد گزارش شده بود.
همچنین از آنجا که سال گذشته کبیسه بود؛ مقایسه 
آمار اولیه تلفات تصادفات با مدت مشابه سال قبل بر 
اساس متوسط مرگ و میر روزانه در بازه زمانی مشابه 
دو سال انجام شده است. بر این اساس متوسط مرگ 
در حوادث رانندگی نوروز امسال ۴۷.۶ نفر بوده که در 
مقایســه با متوســط تلفات روزانه تصادفات در نوروز 
گذشته که ۲۵.۹ نفر بود، ۸۴ درصد بیشتر شده است.
 بر اساس تعاریف و استانداردهای موجود، آمار نهایی 
حوادث رانندگی نوروز هر سال تا نیمه اردیبهشت ماه 
پس از مشــخص شدن وضعیت مصدومین تصادفات 
این ایام، جمع آوری و پس از تجزیه و تحلیل منتشر 

می شود.

فاضلاب و  پسماند منشاء 
بوی نامطبوع »پرند« نیستند

درپی انتشار گزارش هایی از استشمام بوی نامطبوع 
در شــهر  پرند طی روزهــای اخیر، رییــس اداره 
حفاظت محیط زیست شهرستان رباط کریم گفت: 
محدوده هایی که استشــمام بــوی نامطبوع در آن 
گزارش شده بود مورد  پایش قرار گرفتند و مشکلی 
در زمینه فاضلاب و تخلفات  پسماند گزارش نشده 

است.
علیرضا عطائی در گفت و گو با ایســنا با اشــاره به 
اینکه اواخر هفته گذشــته تعدادی از شهروندان از 
محدوده  شــهر  پرند در ســاعات مختلف شبانه روز 
گزارش هایــی مبنی بر استشــمام بــوی نامطبوع 
دادنــد، اظهار کــرد: اداره حفاظت محیط زیســت 
شهرســتان رباط کریم کارشناسانی را به محل های 
گزارش شــده اعزام کرد اما در این محدوده ها بوی 
نامطبوعی استشمام نشــد چراکه باتوجه به شرایط 
خاص آب و هوایی در ســاعات مختلف شبانه روز 

رصد و  پیگیری بوی نامطبوع دشوار است.
وی ادامه داد: براساس گشــت و  پایش های انجام 
شــده در محدوده هــای گزارش شــده، هیچ مورد 
دپوی زباله یا زباله سوزی مشــاهده نشد همچنین 
سیســتم فاضلاب در این محدوده هــا مورد  پایش 
قرار گرفت و مشــکلی در این زمینــه نیز گزارش 

نشده است.
عطائی با بیان اینکه فاصلاب و  پســماند به عنوان 
منشــا انتشــار بوی نامطبوع در محدوده شهر  پرند 
شناســایی نشــده اند و  پایش محدوده های گزارش 
شــده از هفتــه گذشــته به صورت مســتمر انجام 
می شــود، گفت: نمونه بــرداری از تصفیه خانه های 
شــهری  پرند نیز طی امروز و فردا انجام خواهد شد 
تا احتمالات در این زمینه نیز بررســی شود اما بعید 
به نظر می رسد سیستم تصفیه خانه فاضلاب شهری 
 پرند منشــاء انتشار بوی نامطبوع باشد چراکه کمتر 
از ســه سال از فعالیت این تصفیه خانه ها می گذرد و 

مدول جدید آن نیز در مرحله آزمایشی است.
وی ادامــه داد: تا زمانی که منشــاء انتشــار بوی 
نامطبوع شناسایی نشــود عملا نمی توان راهکاری 
برای رفــع آن ارائه کرد همچنین شــرایط دما در 
ســاعات مختلف شبانه روز و سرعت و جهت وزش 
باد  در نحوه انتشــار بــوی نامطبوع تاثیر می گذارد 
و این موارد شناســایی منشا بوی نامطبوع را دچار 
مشکل می کند. رییس اداره حفاظت محیط زیست 
شهرستان رباط کریم افزود: سایر دستگاه ها از جمله 
شــهرداری ها، شرکت عمران، آب و فاضلاب،  امور 
آب، جهاد کشــاورزی و سایر دســتگاه های متولی 
در زمینه محیط زیســت، منابع طبیعی و بهداشــت 
نیز اگر بتوانند در گشــت و  پایش و شناسایی منشا 
بوی نامطبوع در شــهر  پرند به ما کمک کنند شاید 

بتوانیم در زمان کوتاه تری به نتیجه برسیم.
عطائی در  پایان با اشــاره به اینکــه آخرین مورد 
استشــمام بوی نامطبوع صبح روز چهارشنبه )۲۵ 
فروردین(  از ســوی شهروندان گزارش شده است، 
گفت: شهروندان از محدوده های مختلف شهر  پرند 
از جمله محدوده میدان اســتقلال استشــمام بوی 
نامطبوع را گزارش کردند اما کارشناسان ما در این 
محدوده ها موردی را به عنوان منشــا بوی نامطبوع 
شناسایی نکردند همچنین کمربند جنوبی  شهر پرند 
نیز مــورد  پایش قرار گرفت اما مــوردی از دپو یا 
تخلف در زمینه  پســماند به عنوان عامل انتشار بوی 

نامطبوع مشاهده و گزارش نشده است.

ایجاد دفتر اطلاعات رفاه 
ایرانیان در وزارت رفاه

رئیس مرکــز اطلاعات، ارتباطات و تحول اداری 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی از ایجاد دفتر 
اطلاعات رفاه ایرانیان ذیل معاونت رفاه اجتماعی 

این وزارتخانه خبر داد.
به کزارش ایســنا، ســید جواد رضوی گفت: در 
راســتای تکالیف مبنی بر ایجاد نظــام متمرکز 
تامیــن اجتماعی و تاکیدات وزیــر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی مبنی بر پایدار ماندن فعالیت های 
مرتبط با پایگاه ملی رفاه ایرانیان و بروز رســانی 
ها در ساختار رسمی وزارتخانه و در انطباق با بند 
م ماده ۱۶ قانون ساختار نظام جامع رفاه و تامین 
اجتماعی، با پیشــنهاد مرکز فنــاوری اطلاعات، 
ارتباطات و تحول اداری و تایید امور ساختارهای 
اســتخدامی کشور،  و  اداری  سازمانی ســازمان 
»دفتر اطلاعات رفاه ایرانیان« ذیل معاونت رفاه 
اجتماعی ایجاد شــد.وی با بیان اینکه دفتر بیمه 
ســلامت به دفتر اطلاعات رفــاه ایرانیان تغییر 
عنوان داده اســت اظهار کرد: »گــروه راهبری 
پایگاه اطلاعات رفــاه اجتماعی«، »گروه تحلیل 
توصیفــی و اطلاعات رفــاه اجتماعی«، » گروه 
مدیریت اطلاعات و حاکمیت داده رفاه اجتماعی« 
و » گروه اســتحقاق ســنجی و آزمون وسع« در 
سامانه ملی مدیریت ساختار دستگاه های اجرایی 
کشور، گروه های زیر مجموعه این دفتر هستند.

به گــزارش مرکز روابط عمومــی وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی، وی افــزود: تقویت پایگاه 
ملی اطلاعات رفاه ایرانیان ، تشــریک مساعی با 
دستگاه های ذیربط برای تبادل اطلاعات آنلاین 
برای ارتقــای کمی و کیفی پایگاه ملی اطلاعات 
رفاه ایرانیان، انســجام، یکپارچگی و تسهیل در 
خدمات رســانی به متقاضیان در راستای پنجره 
واحد خدمات، ارزیابی خدمات رفاهی با اســتفاده 
از پایــگاه ملی اطلاعات بــا ایرانیان از مهمترین 

وظایف دفتر اطلاعات رفاه ایرانیان است.

اخباراخبار

اتمام واکسیناسیون گروه اول تا ۱۰ روز آتی
سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا تشریح کرد

عقب ماندگی استان 
تهران درزیرساخت 
بهداشت ودرمان

قرنطینه 50 مسافر 
مشکوک به کرونا در 
مبادی ورودی کشور

اســتاندار تهران گفت: امروز عقب ماندگی استان تهران در زیرساخت بهداشت 
و درمان و ســلامت کاملا مشــهود است و این اســتان در پایگاه های سلامت 
خانه بهداشت و پایگاه های اورژانس استان تهران کم برخوردار است.به گزارش 
ایسنا، دکتر انوشیروان محسنی بند پی در جلسه بررسی زیرساخت های بهداشتی 
اســتان تهران، افزود: خانه بهداشت به ازای هر ۱۰۰۰نفر ۲۸صدم درصد است و 
در شاخص کشوری ۸۶درصد است. در خانه بهداشت شهری هم اختلاف بسیار 

فاحش است و به ازای هر ۵۱هزار نفر یک خانه بهداشت را داریم.

سخنگوی جمعیت هلال احمر از کنترل سلامت بیش از ۱۷۰ هزار نفر از مسافران ورودی 
به کشور از نظر ابتلا به کرونا خبر داد.

محمدحسن قوسیان مقدم در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اجرای طرح مراقبت بهداشتی 
از مسافران ورودی به کشور که جمعیت هلال احمر در همکاری با وزارت بهداشت آن 
را اجرایی کرده اســت، گفت: با تصمیم ستاد ملی مقابله با کرونا، از ۲۰ اسفندماه کنترل 
بهداشــتی مسافران ورودی به کشــور از ۲۶ مرز رسمی هوایی، زمینی و دریایی در ۱۶ 
استان برعهده جمعیت هلال احمر قرار گرفته و اجرای آن با فعالیت ۴۳۱ نیروی عملیاتی 

و آموزش دیده همچنان ادامه دارد.

دبیرکل جمعیت هلال احمر در گفتگو با مهر مطرح کرد

برپایی نقاهتگاه های هلال احمر درصورت اعلام نیاز وزارت بهداشت

مدیرعامل اتحادیه تاکسیرانی های شهری کشور عنوان کرد

افزایش ۲۵ تا ۳۵ درصدی نرخ کرایه تاکسی درکشور

مدیرعامل بنیاد برکت خبر داد

ساخت یک هزار مدرسه جدید و جایگزینی شان با مدارس کانکسی

دبیرکل جمعیت هــلال احمر گفت: در 
صــورت اعلام نیاز وزارت بهداشــت یا 
دانشــگاه های علوم پزشکی استان ها، 
هلال احمر آمادگی برپایی بیمارســتان 
های صحرایــی و نقاهتگاه های خود را 

دارد.
محمد حســن قوســیان مقدم دبیرکل 
جمعیت هلال احمر در گفتگو با خبرنگار 
مهر، در خصوص راه اندازی نقاهتگاه ها 
جمعیت  بیمارســتان های صحرایــی  و 
هلال احمر گفت: امروز جلســه ســتاد 
برگزار شد  کرونای جمعیت هلال احمر 
و در این جلســه با توجه به شروع موج 
جدید کرونا، در خصــوص نحوه برپایی 
نقاهتگاه ها و بیمارســتانی صحرایی در 

کشور تصمیم گیری شد.

وی در ایــن خصوص توضیــح داد: بر 
بیمارستان های  امروز،  اســاس جلســه 
صحرایی جمعیت هلال احمر در تمامی 
استان ها و سراسر کشــور با درخواست 
دانشــگاه های علوم پزشکی برپا خواهد 
شــد. در واقع در صورتی که هر استان 
با مشکل کمبود تخت بیمارستانی مواجه 
شود، در صورت اعلام نیاز دانشگاه علوم 
پزشکی استان یا شهر مورد نظر جمعیت 
هلال احمر آمادگی برپایی بیمارســتان 

صحرایی را خواهد داشت.
افزود:  احمــر  جمعیــت هلال  دبیرکل 
بــه عــلاوه در تمامی اســتان ها نیز در 
صورتیکه ســالن مورد نظر تأمین شود 
بنا بر درخواســت وزارت بهداشــت،  و 
هــلال احمر آمادگــی لازم برای ایجاد 

نقاهتگاه ها را دارد.
قوسیان مقدم در پاسخ به این سوال که 
تاکنون اســتانی بــرای برپایی نقاهتگاه 
یــا بیمارســتان صحرایی اعــلام نیاز 
کرده اســت یا خیر عنوان کرد: تاکنون 
درخواستی بر این مبنی اعلام نشده است 
اما برخی اســتان ها برای تأمین نیروی 
انسانی اعلام نیاز کرده اند. به طوری که 
تاکنون دو اســتان در هفته گذشته برای 
اعزام نیروهای داوطلب انسانی به منظور 
کمک در بیمارستان ها اعلام نیاز کرده اند 

که این امر انجام شده است.
وی در خصوص نحوه برپایی نقاهتگاه ها 
تصریح کرد: بر اساس تصمیمات گرفته 
شده، در صورت تأمین سالن و لجستیک 
از سوی ســتاد ملی کرونا، هلال احمر 

آمادگی برپایی نقاهتگاه را دارد.
دبیــرکل جمعیت هلال احمر با اشــاره 
بر دیگر مصوبه جلســه ســتاد کرونای 
جمعیت هلال احمر عنــوان کرد: یکی 
دیگر از مباحث مد نظر ما کاهش حضور 
نیروهای انســانی به منظــور مقابله با 

شیوع کرونابود. البته این کاهش حضور 
افراد به نحوی اســت که در پاسخگویی 
به نیازها مشــکلی ایجاد نشود اما در هر 
حوزه مدیران با توجه به تشخیص خود، 
باید حضور نیروهای انسانی را به منظور 

مقابله با کرونا کاهش دهند.

مدیرعامــل اتحادیــه تاکســیرانی های 
شــهری کشــور با بیان اینکه میانگین 
رقم پیشنهادی افزایش کرایه تاکسی در 
کشور بین ۲۵ تا ۳۵ درصد است، گفت: 
این افزایش پــس از طی مراحل قانونی 

قابل اجراست.
مرتضی ضامنی در گفت وگو با ایسنا، در 
تشــریح روند افزایش نرخ کرایه تاکسی 
برای ســال جاری، گفت: هر ســال در 
بهمن یا اســفند مــاه فرآینــد افزایش 
قیمت کرایه تاکســی پیشنهاد می شود، 
شوراهای اسلامی شهر مرجع تغییر نرخ 
کرایه تاکســی ها اســت به این ترتیب 
که فرآیند تعیین نرخ کرایه تاکســی بر 
اساس قانون شهرداری ها در اواخر سال 
کارشناسی  واحدهای  پیشنهاد  اساس  بر 
سازمان تاکســیرانی در قالب لایحه به 

شورای اسلامی هر شهر ارسال می شود 
و شورای شــهر در ادامه پس از بررسی، 
تصویب و در نهایــت، تایید فرمانداری 
مربوطه کرایه قانونی هر شــهر را اعلام 
می کند که در سال جاری نیز این فرآیند 

در جریان است.
وی افزود: میانگین رقم پیشنهادی برای 
افزایش کرایه تاکسی در کشور بین ۲۵ 
تا ۳۵ درصد اســت که در برخی شهرها 
این پیشــنهادها مورد بررسی قرار گرفته 
و در باقی شــهرها نیز در دست بررسی 
است و نتیجه نهایی پس از طی مراحل 
قانونی و تصویب به شهرداری ها اعلام 
و در داخل تاکســی ها بصورت برچسب 

نصب خواهد شد.
ضامنی با اعــلام اینکه موضوع افزایش 
کرایه ها در برخی شــهرها اجرایی شده 

و در ســایر شــهرها نیز تا اردیبهشــت 
ماه شــاهد اصلاح قیمــت خواهیم بود، 
افزود: تاکســیرانی با سایر وسایل حمل 
و نقلی متفاوت اســت، چراکه تاکسی ها 
هیچ یارانه دولتــی نمی گیرند و مباحث 
خودرو و پرداخت ســایر مبالغ، بر عهده 

راننده است.
وی با تاکید بر اینکه در چنین شــرایطی 
راننــدگان باید هزینه فایــده معقولی را 
دریافت کننــد، ادامه داد: هزینه ســفر 
در شــهرداری ها محاســبه می گردد و 
حقوقی مانند ابلاغیــه های وزارت کار، 
برای راننده لحاظ می کنند که در نهایت 
به درصد افزایش کرایه منجر می شود و 
متناســب با تورم اعلامی بانک مرکزی 
خواهــد بود.ضامنــی رقم تعیین شــده 
برای ســال جاری را بسیار کمتر از تورم 

اعلامی دانست و گفت: درآمد رانندگان 
در ایــن حوزه فزونی نمــی گیرد و تنها 
تلاش اســت درآمد متعارف که در تمام 
مشاغل وجود دارد، در خصوص رانندگان 
تاکسی هم حفظ شود.مدیرعامل اتحادیه 
تاکسیرانی های شهری کشور در بخشی 
دیگر از صحبت های خود با اشــاره به 
اینکه نــرخ تورمی که از ســوی بانک 
مرکزی اعلام شــد، نزدیک ۴۰ درصد 
بود و امروز بطــور میانگین، نرخ کرایه 
های تاکســی ۲۵ تا ۳۵ درصد افزایش 
خواهد داشت، افزود: الزامی بر فقط یک 
بار افزایش در ســال وجــود ندارد، بلکه 
اگر فرآیند افزایش براساس قانون پیش 
بینی شــده باشــد و مراحل آن هم طی 
شــود می تواند بیش از یک بار در سال 
هم باشد، اما در ابتدای هر سال با توجه 

به افزایش نرخ تورم شــاهد افزایش نرخ 
کرایه تاکسی هم هستیم.

وی تاکیــد کرد: به عنوان مثال ســال 
با توجه بــه شــیوع ویروس  گذشــته 
کرونــا و کاهــش ترددهای شــهری و 
تعداد مســافران در  همچنین کاهــش 
تاکســی ها و اینکه رانندگان تاکســی 
ها موظف شــدند بیش از سه مسافر را 
جابجــا نکنند در برخی شــهرها دو بار 
کرایه تاکســی افزایش یافت.ضامنی در 
خاتمه افــزود: در صورتی که تخلفی در 
افزایش کرایه هــا صورت گیرد،  زمینه 
با شهرداری های  می توانند  شــهروندان 
شــهر خودشــان ارتباط برقرار کنند و با 
درگاه های مشخص  شده شکایت خود را 
اعلام کنند تا برخورد لازم نسبت به این 

موضوع انجام شود.

مدیرعامــل بنیاد برکت ســتاد اجرایی 
فرمان امام از ساخت ۳۰ مدرسه برکت 
سردار شهید سلیمانی در مناطق محروم 

و روستایی کشور خبر داد.
امیرحســین مدنی  ایســنا،  به گزارش 
ضمن بیان این مطلب افزود: ۳۰ مدرسه 
برکت سردار شهید سلیمانی در مناطق 
استان های خراسان  محروم و روستایی 
رضوی، خوزســتان، زنجان، سیســتان 
و بلوچســتان، فارس، کرمان، گلستان، 
لرســتان، مرکزی و هرمزگان ســاخته 

شده است.
بــه گفتــه مدیرعامــل بنیــاد برکت، 

ســرمایه گذاری این بنیاد برای مدارس 
برکت ســردار شــهید ســلیمانی ۲۱۰ 
میلیارد ریال اســت.مدنی خاطرنشــان 
کرد: این ۳۰ مدرســه بــا ۲۱۰ کلاس 
درس تحویل وزارت آموزش و پرورش 
شــده تا در اختیار دانش آموزان مناطق 
محروم و کمتر توسعه یافته این استان ها 
قرار گیرد.وی تصریح کرد: مدرسه سازی 
یکــی از بنیادی تریــن و ماندگارترین 
اقدامــات بنیاد برکت در مناطق محروم 

و کم برخوردار کشور است.
مدنی ادامه داد: بنیاد برکت در راستای 
تحقق منویات رهبــر معظم انقلاب و 

از ســوی ستاد  سیاســت های ابلاغی 
اجرایی فرمان امام، نهضت مدرسه سازی 
را به منظور توســعه فضاهای آموزشی، 
امکانــات تحصیلی و  توزیع عادلانــه 
برقــراری عدالت اجتماعــی در مناطق 
محروم و روســتایی راه اندازی کشــور 
برکت  بنیــاد  اســت. مدیرعامل  کرده 
این  مدرسه ســازی  فعالیت های  درباره 
بنیــاد در مناطق محــروم توضیح داد: 
بنیاد نسبت به ســاخت ۲  هزار مدرسه 
با ۱۰ هزار و ۷۵۰ کلاس درس متعهد 
اســت که از این تعداد، یک هزار و ۴۸۰ 
مدرسه با ۷ هزار و ۸۵۰ کلاس درس و 

ظرفیت پذیرش ۲۳۰ هزار دانش آموز به 
بهره برداری رسیده است.

وی میزان ســرمایه گذاری بنیاد برکت 
برای ساخت مدارس در مناطق محروم 
را ۱۰ هــزار و ۲۵۰ میلیارد ریال اعلام 
کرد و افزود: ۳ هزار روستای محروم در 
سراسر کشور تحت پوشش فعالیت های 

مدرسه سازی بنیاد قرار دارند.
مدنــی بــا اشــاره بــه ســاخت هزار 
مدرســه ســوم برکت اظهار کرد: اخیرا 
تفاهم نامــه ای میــان بنیــاد برکت و 
سازمان نوســازی مدارس برای ساخت 
یک هزار مدرسه جدید و جایگزینی شان 

به امضا  با مدارس کانکســی کشــور 
رسیده است.

مدیرعامــل بنیــاد برکت خاطرنشــان 
کرد: مدارس برکت بر اســاس آخرین 
اســتانداردهای مدرسه ســازی دنیا و با 
رعایت استانداردها و الزامات آموزشی و 
ضوابط فنی و زیربنایی ساخته می شوند 

و از بالاترین کیفیت برخوردار هستند.
مدنی از ســاخت ۲۵۰ مدرسه برکت در 
سال گذشــته خبر داد و تصریح کرد: تا 
زمانی که کشور نیاز به فضای آموزشی 
داشــته باشــد، نهضت مدرسه سازی را 

ادامه خواهیم داد.



گفت و گو

بــا وجود دســتور ســازمان ســینمایی مبنی بــر الزام 
تهیه کنندگان برای توقف فیلمبرداری ها، شــواهد نشان 
می دهد که نه تنهــا برخی گروه های در حال تولید فیلم 
و ســریال شبکه نمایش خانگی هیچ اهمیتی به اطلاعیه 
این ســازمان نداده اند بلکه نظارتی هــم بر اجرای این 

دستور وجود ندارد.
بــه گزارش ایســنا، پس از آن که ســازمان ســینمایی 
در روز ۲۱ فروردین مــاه همزمــان بــا اعــلام تعطیلی 
سراسری مشــاغل - بجز گروه یک -به مدت ۱۰ روز، 
تهیه کننــدگان پروژه های ســینمایی و نمایش خانگی را 
در شــهرهای قرمز ملزم به توقف فیلمبرداری کرد، خبر 
رســیده که تعدادی از این گروه ها همچنان مشغول کار 
هستند در حالی که اعضای گروه از این وضعیت گله مند 

و شاکی اند.
پیگیری های ایسنا نشان می دهد که در روزهای گذشته 
با وجود تاکید بــر توقف پروژه ها، فیلم های ســینمایی 
و ســریال ها شــبکه نمایش خانگی مختلفــی در حال 
فیلمبــرداری بوده اند که البته خبــر توقف کار بعضی از 
آن ها در یکی دو روز گذشــته منتشر شد، اما نکته قابل 
تامل اینجاســت که بسیاری از ســریال هایی که مجوز 
ســاخت خود را از سازمان سینمایی گرفته اند به اطلاعیه 
این ســازمان برای تعطیلی کار بهایی نمی دهند چرا که 

هیچ نظارتی برای توقف کار وجود ندارد.
همچنیــن خانه ســینما هــم فقط از اعضــای صنوف 
خود درخواســت کرد که برای پیشــگیری از گســترش 
کرونــا با دیگر اقشــار جامعه همراهــی کنند. این ها در 
شــرایطی اســت که برخی عوامل تولید این مجموعه ها 
خبــر  می دهند امــروز هم مجبور به حضــور در صحنه 
فیلمبرداری شده اند و حتی برای حضور در صحنه تهدید 

شدند!
هفته گذشته، گزارشی درباره رعایت نشدن پروتکل های 
بهداشــتی در برخی پروژه هــای فیلمبــرداری در این 
خبرگزاری منتشر شد و حالا که گروه ها ملزم به تعطیلی 
شــده اند خبر می رســد که فقط در برخی گروه ها تست 
کرونا گرفته شــده کــه نتیجه تعدادی هــم مثبت بوده 
اســت. در حال حاضر بجز سریال های جدیدی که برای 

شــبکه نمایش خانگی در حال ســاخت هســتند، برخی 
آثــار در حال پخــش هم هنوز در حــال فیلمبرداری اند 
که همین ســبب اعتــراض و انتقاد بعضــی عوامل این 
گروه ها شــده اســت، این در حالی اســت که نسبت به 
کیفیت تعدادی از این آثــار جدید؛ انتقادهای زیادی در 
فضای مجازی و نیز به طور مشــخص از سوی منتقدان 

یافته است. بازتاب  سینمایی در روزهای گذشته 
در این بیــن اگر چه عــده ای معتقدند وقتــی از مردم 
خواسته می شود که در خانه بمانند باید خوراک فرهنگی 
برای آن ها تامین شــود و هنرمندان، هم برای معیشت 
خود و هم تولید ســرگرمی مشــغول کارنــد و با همین 
توجیه ســاخت پروژه ها را ادامه می دهند، اما از آن ســو 
اعضای همین گروه های ســینمایی و ســریال به دلیل 
نبودن شــرایط اطمینان بخش برای حفظ سلامتی خود 
معتقدند بیش از هر چیز معضل مسایل مالی و اقتصادی 
در این شرایط پر رنگ اســت و برهمین اساس به اسم 
»خصوصی سازی« دســتور هیچ دستگاهی برای تعطیلی 

جدی گرفته نشده است.
از ســوی دیگر بــا تولید بی کیفیت برخــی از این آثار،  
تعدادی از صاحب نظران معتقدند؛ خلا خوراک فرهنگی 
را می توان به واســطه تولیدات قدیمی و خاطره ســاز 
ســینما و تلویزیون هم در این شرایط پُر کرد؛ فیلم ها و 
سریال های که تماشــای چند باره آنها به دلیل کیفیت 

خوب شان همچنان لذت بخش است.

با گذشــت چهار روز از ماه رمضــان و پخش تنها یک 
قسمت، شــبکه تهران به حذف سریال »رعد و برق« از 

۱۴۰۰ تصمیم گرفت. کنداکتور رمضان 
به گزارش ایسنا، روابط عمومی شبکه تهران در توضیح 
علت این تصمیم آورده اســت: »ســریال رعد و برق به 
دلیل ســنگینی پس تولید، از کنداکتور حذف شد و شبکه 
پنج ســیما ضمن عذرخواهی از مخاطبــان و همراهان 
همیشگی، آنها را به تماشای سریال »شکرانه« هر شب 
ساعت ۱۹ و ســریال »با هم« محصول کشور چین در 

ساعت ۲۳ دعوت می کند.«
در ادامه این مطلب آمده اســت، »علیرغم برنامه ریزی 
در بیش از یک ســال گذشته برای پخش سریال رعد و 
برق، اما به دلیل ســنگینی پروژه، حجم زیاد جلوه های 
ویژه و تروکاژهای زیبا)تصویر پیوســت(، عوامل سازنده 
رعد و برق موفق نشــدند این ســریال را به موقع و در 
زمان تعیین شــده به آنتن برســانند، لــذا این مجموعه 
تلویزیونــی به صورت موقت از کنداکتــور ماه رمضانی 

شبکه پنج سیما حذف شد.«
روابط عمومی شــبکه پنج تاکید کرده اســت که »این 
تصمیم گروه فیلم و سریال شبکه پنج سیما، در راستای 

احتــرام به مخاطبان حرفه ای و به دلیل افزایش کیفیت 
ســریال رعد و برق و انتظام در پخش تلویزیونی اتخاذ 

شده است.«
به کارگردانی ســعید ســلطانی،  ســریال »شــکرانه« 
تهیه کنندگی  و  کریمــی  هــادی  نویســندگی محمــد 
منصور ســهراب  پور اســت و پوریا پورســرخ، زنده یاد 
حســن جوهرچی، عاطفه رضوی، فرهاد قائمیان، مریم 
کاویانی، هوشــنگ توکلــی و ... در آن ایفای نقش می 
کنند.در خلاصه داســتان شکرانه آمده است: حامد برای 
تأســیس یک کارگاه، مجبور به دریافــت کمک نقدی 
از پــدرش می شــود اما پس از مدتی متوجه می شــود 
کــه پول دریافتــی متعلق به زن عمویش اســت که در 
تاجیکســتان به ســر می برد. حامد که خود را مدیون او 
می داند به تاجیکســتان می رود اما زن عمویش سالها 

پیش فوت کرده است و ... 
ســریال »با هــم« محصــول ۲۰۲۰ چین بــا موضوع 
شــیوع بیماری کرونا و برخورد با این بیماری در کشور 
چیــن روی آنتن می رود. در این ســریال اتحاد ملی و 
مبــارزه برای ریشــه کن کردن ویــروس کووید ۱۹ به 

شود. می  تصویرکشیده 

پــس از تعطیلات عید نوروز موج چهارم کرونا 
در حالی از راه رســید که متخصصان هشــدار 
داده انــد این مــوج از موج های قبلی بســیار 
خطرناک تر اســت و تعــداد قربانیان روزانه به 

۵۰۰ نفر خواهد رسید.
چند مــاه از موج ســوم کرونا گذشــت و در 
حالی کــه علی رغم هشــدارهای متخصصان 
نســبت به شکننده بودن وضعیت و خطر وقوع 
موج چهارم کرونا، خیال مردم کمی از این بابت 
راحت شــده بود، موج چهارم بدتر از همیشه از 

راه رسید و ترس ها را تبدیل به واقعیت کرد.
در این بین مانند همیشه عمده تقصیر به گردن 
مردم انداخته شــد که با رفتارهای پرخطر خود 
در عید نوروز مانند رعایت نکردن پروتکل های 
بهداشــتی، دیدوبازدید نوروز، سفر و خریدهای 
عید این موج خطرناک را رقم زده اند ولی این 
در حالی است که پیش از تعطیلات نوروز هیچ 
مقررات جدی برای محدودیت سفرها و... وضع 
نشد و مســئولان مربوطه تنها به توصیه هایی 
که الزام آوری خاصی نداشــتند، اکتفا کردند. 
همین مسئله باعث شد تا عموم جامعه انداخته 
شــدن تقصیر به گردن مردم را تحمل نکرده 
و نســبت به این رویکرد همیشگی مسئولان 
انتقاداتی جدی داشــته باشــند. دکتر سیمین 
کاظمی پزشک و جامعه شناس به برخی از این 

سوالات پاسخ داده است.
بیش از یک ســال اســت که با کرونا زندگی 
می کنیــم و این دومین نوروزی اســت که با 
حضور کرونا گذشته است اما سال گذشته رفتار 
مردم در قبال این همه گیری متفاوت تر بود و 
امســال با وجود اینکه شرایط تفاوتی نداشت، 
مردم مانند ســال های قبل رفتار کردند. همین 
باعث شیوع موج چهارم کرونا شد و مسئولان 
بار تقصیر را به گــردن مردم انداختند. به نظر 

شما می توان مردم را مقصر دانست؟
اینکه موج چهارم کرونا در کشور گسترده شده 
اســت، نمی توان گفت تقصیر مردم است؛ به 
این دلیل که وقتی همــه گیری یک بیماری 
مسری تنفســی در جامعه اتفاق می افتد، لازم 
اســت مجموعه اقداماتی هم در سطح خرد و 
هم کلان انجام شود. در این باره انتظار می رود 

دولت بــه وظایف خود عمل کند و اقداماتی را 
برای کنترل و پیشــگیری از همه گیری انجام 
بدهد و از سمت دیگر مردم هم رفتارهای خود 
را در جهت پروتکل ها شــکل داده و در قبال 

همه گیری مسئولیت فردی بپذیرند.
آنچه که مــا در نوروز ۱۴۰۰ منتظر آن بودیم، 
این بود کــه با توجه به اینکــه آیین نوروز را 
می شناســیم و می توانیم رفتارهــای مردم را 
در ایــن بازه پیش بینی کنیــم، دولت برنامه و 
سیاســت مدونی برای کنترل رفتارهای مردم 
داشته باشد و به توصیه اکتفا نکند؛ اما متاسفانه 
اینطــور نبود و تنها به توصیه هایی اکتفا شــد 
کــه هیچ الزام آوری نداشــتند و در واقع هیچ 
قاطعیتی در رویکرد برنامه ریزان وجود نداشت.

از طرف دیگر کاری که دولت می توانست برای 
کنترل همــه گیری انجام بدهــد این بود که 
واکسینانسیون عمومی را پیش ببرد در حالیکه 
در حال حاضر نه تنها واکسیناســیون عمومی 
شروع نشده که حتی واکسیناسیون کادر درمان 

هم به اتمام نرسیده است.
از سوی دیگر مردم هم به مسئولیت فردی شان 
در قبــال یک همــه گیری عمل نکــرده اند 
و ایــن خــودش دلایلــی دارد. ماننــد اینکه 
محدودیت های کرونا مدت زمان زیادی طول 
کشــیده و مردم را افسرده و خسته کرده است. 
از طرفی وقتی مردم دیدنــد که برنامه ریزان 
بهداشتی هم نســبت به برنامه های نوروز منع 
جدی ندارند، خودشان را آزاد دیدند که نوروز را 
مانند سال های قبل برگزار کنند و دید و بازدید 
و ســفر بروند و یا خریدهای عیدشان را انجام 

بدهند که نتیجه آن را الان می بینیم.
به نظر شما بخشی از این رفتار می تواند ناشی 
از به بی اعتمادی مردم به دولت باشــد؟ یعنی 
پیش از نوروز مســئولان بهداشــتی بارها به 
مردم هشــدار دادند که شرایط خوب نیست و 
از آنها خواســتند که سفر نرفته و پروتکل های 

بهداشتی را جدی بگیرند.
بله قســمتی از این بی اعتنایی مردم به علت 
همین بی اعتمادی اســت چون دولت برنامه 
مدونی در قبال همه گیری کرونا نداشته است. 
مثلًا مــا می بینیم که حتــی در موقعیت های 

خطرســاز دوگانــه برخورد کرده اســت. مثلا 
درمورد برخی آداب و مراسم اغماض می کنند 
و درمــورد برخی مناســبت ها مثــل نوروز، 
چهارشنبه ســوری و سیزده به در ممکن است 
پیام های بهداشتی بیشتری بدهند که البته این 

پیام ها هم الزام آوری نداشته اند.
به هر حال نمی تــوان تمام  بار این بیماری را 
بر دوش مردم گذاشت که به پروتکل ها پایبند 
نبوده اند، باید در نظر داشــته باشیم که دولت 
به وظایف اش عمل نکــرده و مدیریت اش در 
کنترل اپیدمی ضعیف بوده اســت.  ما یکی از 
کشورهایی هســتیم که درگیری مان با مساله 
کرونا بیشــتر از خیلی از کشــورهای دنیا بوده 
اســت و انتظار می رود که دولــت در کنترل 
بیمــاری بهتر از دولت های دیگر عمل کند که 
متاســفانه تاکنون عملکردش ناامیدکننده بوده 

است.
در روزهــای اخیــر تنها راه نجات کشــور را 
تعطیلی سراســری دوهفته ای دانستند، اما در 
این خصوص وحدت رویه بین مسئولین وجود 

نداشت. به نظر شما برای آینده باید چه کرد؟
در حــال حاضر وحــدت رویــه در مجموعه 
حاکمیت وجود ندارد و به نظر می رســد اصلا 
اراده ای هــم برای کنتــرل همه گیری وجود 
ندارد. به نظر می رســد هدف دولت بیشتر از 
آنکه کنترل همه گیری باشد، رعایت و در نظر 
داشــتن ملاحظات دیگر اســت. مثلًا در مورد 

تعطیلی سراســری به عنــوان یک راه کاهش 
سرعت انتشار بیماری، ملاحظه دیگر این است 
که ممکن اســت تبعاتی داشته و نارضایتی در 
بین برخی گروه های ذینفع ایجاد کند؛ به طور 
مثال هیچوقت در مقطــع خریدهای نوروزی 
محدودیتی ایجاد نشــد که بازار ناراضی نشود. 
از طرف دیگر می بینیم بعضی مسئولان برای 
اینکه نشــان بدهند که بیشتر به فکر سلامت 
عمومی جامعه هستند، پیشنهاداتی می دهند اما 

مجبور به عقب نشینی می شوند.
اینجا چیزی که نیاز اســت، این است که اگر 
هــدف کنترل همــه گیری اســت، اقدامات 
لازم و متناســب بــا آن اتخاذ شــود که چند 
برنامه بیشــتر نیســت و با گذشــت بیش از 
یک ســال از این همه گیــری ما می دانیم که 
 چه اقداماتی موثــر خواهد بود  و چه اقداماتی

 خطرساز است.
یکی از ایــن اقدامات موثر اجــرای بی تنازل 
پروتکل های بهداشــتی اســت و اگر کشور به 
ســطح بالایی از شــیوع بیماری رسیده، لازم 
اســت قرنطینه و تعطیلی عمومی اجرا شــود 
فارغ از اینکه بازار یا برخی اصناف ممکن است 
ضــرر و زیان ببینند؛ اگر واقعا هدف ســلامت 
عمومی است باید از بعضی مسائل چشم پوشی 
شــود. علاوه بر این باید تلاش شــود برنامه 
واکسیناسیون عمومی هرچه سریعتر به نتیجه 

برسد.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

واکسیناسیون ژن برتر!
مدیران شــهرداری آبادان در اقدامی عجیب، برای دریافت واکســن ضد کرونا، نام خود را در فهرســت پاکبانان 

قرار دادند!

نوروز پر سفر، واکسیناسیون لاک پشتی و تصمیم گیری های غیر قاطع

مردم مقصر موج چهارم کرونا هستند؟

 اعتراض پنهان گروه های فیلمبرداری
 در روزهای سیاه کرونایی

سریال بهروز افخمی از آنتن حذف شد
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خسرو امیری : دبیر سرویس سیاسی 
 فرخنده امیری : دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی

الگوی ژاپن برای جبران خسارت کرونا

4 روز کار و ۳ روز تعطیلی در هفته

آشنایی با زادگاه خورشید ایران

دولت ژاپن برای جبران خســارت های ناشــی 
از کرونــا، از تهیه الگوی چهار روز کار و ســه 
روز تعطیلــی در هفته بــرای تحریک اقتصاد و 

گردشگری داخلی خبر داده است.
به گزارش ایسنا، بســته شدن مرزها و کاهش 
پروازها و ســفرهای بین المللی با شیوع ویروس 
کرونا، اقتصاد کشــورها را بــه ویژه در بخش 
گردشگری، کوچک کرده است. هنوز پیش بینی 
دقیقی برای بازگشت ســفرهای بین المللی به 
حالت عادی وجود ندارد. از همین رو، کشورهای 
زیادی روی گردشگری داخلی متمرکز شده اند 
و ترجیــح می دهند بــا دادن امتیازهایی، مثل 
کاهش نرخ خدمات هتل و هواپیما و یا افزایش 
روزهای مرخصی برای کارمندان، با اســتفاده از 
تجربه های دورکاری، اقتصــاد خود را تا حدی 

روی پا نگه دارند.
مهدی عباســی ـ کارشــناس گردشــگری ـ 
در ادامه بررســی راه کار کشــورها برای جذب 

گردشــگر در دوران کرونا، بــه الگوی ژاپن که 
به تازگی مطرح شــده است، پرداخت و به ایسنا 
گفت: ژاپنی ها بــرای کاهش روزهای کاری به 
چهار روز و افزایش روزهای تعطیل به ســه روز 
در هفته، درحال بحث هســتند. مقامات دولت 
این کشــور اعلام کرده اند مدل تعطیلات ســه 
روز در هفتــه می تواند بــرای تقویت اقتصاد و 

گردشگری داخلی مفید باشد.
او ادامــه داد: در بیانیه ای که بــه تازگی جناح 
حامــی دولت ژاپن منتشــر کرده، آمده اســت 
پیش نویس پیشنهادی این طرح ظرف یک ماه 
آینده به مجلس ارائه می شود. همچنین در بیانیه 
عنوان شــده که وقتی این طرح اجرایی شود به 
کارمندان حق انتخاب برای اســتفاده از این سه 
روز تعطیلی داده خواهد شد. دولت ژاپن امیدوار 
است مدل جدید، بهره وری کارمندان را افزایش 

دهد.
این کارشــناس گردشــگری افزود: این بیانیه 

تاکیــد می کند صنعت گردشــگری ژاپن که با 
همه گیر شدن بیماری کووید ۱۹ زمین گیر شده 
اســت، می تواند با افزایــش روزهای مرخصی 

دوباره احیا شود.
عباســی اظهار کرد: پیش از این، مایکروسافت 
ـ غــول فناوری ایالات متحــده ـ در ژاپن حق 
تعطیلی ســه روزه را به کارکنــان خود که چهار 
روز در هفتــه در محدوده پــروژه کار می کنند، 
داده بــود. در این طرح، کارمنــدان همانند پنج 
روز کاری قبلی و دو روز تعطیلی در هفته حقوق 
دریافت کرده اند. در نتیجه، این طرح بهره وری 
کارمندان مایکروسافت را تا ۴۰ درصد افزایش 

داد و در هزینه های اداری نیز صرفه جویی شد.
طــرح و ایده افزایش تعطیــلات پایان هفته به 
دو روز، در ایران نیز چند ســالی اســت مطرح 
شــده و حتی به دســت نمایندگان مجلس در 
دوره های قبل رســیده، اما برخی مخالفت ها و 
متقاعد نشدن بعضی دستگاه ها، مانع از به نتیجه 

رسیدن آن شده است.
طــرح دیگری بــا عنوان تعطیلات زمســتانی 
بــرای افزایش تعطیلات مــدارس و خانواده ها 
به منظور توزیع ســفر، حدود هشت سال پیش 
از ســوی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی مطرح شــد که از همان ابتدا با 
مخالفت های وزارت آمــوزش و پرورش مواجه 
شد و هرچند در ادامه اختلافات بر سر این طرح 

کم شد، اما هنوز به سرانجامی نرسیده است.
عــلاوه بر این هــا، وزارت میــراث فرهنگی و 
گردشگری در اواخر سال ۹۸، همزمان با شیوع 
ویروس کرونا با این پیش بینی که فرصت سفر 
در نوروز ۹۹ از بین خواهد رفت، طرح تعطیلات 
یا »فرصــت مرخصی« برای ســفر کارمندان 
دولت و مردم را پیشنهاد کرد تا پس از فروکش 
کردن تب این ویروس در کشــور، اجرا شــود؛ 
فرصتی که هنوز فراهم نشده و آن طرح نیز در 

حد پیشنهاد محفوظ مانده است.

دیدن مناظــر طبیعی، یکــی از لذت بخش ترین و 
کم هزینه ترین تفریحاتی است که می توان در زندگی 
تجربه کرد؛ در این میان کشور ما دارای تنوع بی نظیر 
و شــگفت انگیزی از جاذبه های طبیعی است که در 
اقصی نقاط این جغرافیا، قرار گرفته اند و یکی از این 
مناطق »روستای خرانق« در نزدیکی شهر یزد بوده 

که به »زادگاه خورشید ایران« معروف شده است.
اســتان یزد یکی از توریستی ترین و مسافرپذیرترین 
استان های ایران است. جاذبه های طبیعی و تاریخی 
این استان مانند مسجد جامع یزد، قنات ها، بادگیرهای 
ســنتی و تعدادی زیادی از دیدنی های دیگر همواره 
نام این استان را بر سر زبان آورده است. با این  وجود 
در دل جاذبه های فراوان یکی از جذاب ترین مناطق 
طبیعی استان یزد، روســتای »خرانق« در نزدیکی 
شهر اردکان اســت که تاکنون کمتر به آن پرداخته 

شده است.
روســتای خرانق در نزدیکی شــهر اردکان و در ۸۵ 
کیلومتری شهر یزد، در میان کوهستان های مرکزی 
ایران واقع شــده اســت. جغرافیای این روستا و قرار 
گرفتن در میان کوه های بلند، باعث شــده است تا 
آب وهوای این روستا بســیار خنک تر و مطبوع تر از 

شهر یزد باشد.
اگرچه که این روســتا در اقلیمی کویری و در مرکز 
ایران قرار دارد، اما وجود کوه های بلند در اطراف این 
روستا باعث شده است تا میانگین دمای سالانه در این 
روستا حدود ۱۵.۵ درجه سانتیگراد و میزان بارندگی 
۷۵ میلی متر در ســال ثبت شود. خرانق را می توانیم 
یکی از ییلاقات استان یزد بدانیم چرا که در گرم ترین 

روزهای سال هم از سایر مناطق استان خنک تر است.
این روســتا به  دلیل وجود منابع سنگ آهن، اورانیوم، 
ســاغند، باریت، روی و گرانیت از اهمیت اقتصادی 
بسیار بالایی برخوردار است. همچنین خرانق به  دلیل 
دارا بودن ویژگی های خاص طبیعی، زیستگاه امنی 
برای گونه های جانوری مثل یوزپلنگ، کل، بز، قوچ و 

میش، به  شمار می رود.
با این حال اما این روســتا به لحــاظ برخورداری از 
ســفره های آب زیرزمینی در وضعیــت خوبی قرار 
ندارد، تا جاییکه اراضی اطراف به شــدت در معرض 
فرسایش، تخریب و نفوذ شوری قرار گرفته اند و این 
تهدید آنقدر جدی اســت که درحال حاضر لایه های 
گچ و نمک، درصد زیادی از منطقه را پوشــانده اند و 
طبق پیش بینی ها ممکن است به علت فرسایش زیاد، 

در آینده اثری از این روستا وجود نداشته باشد.
قدمت روســتای خرانق را حدود ۴۵۰۰ ســال پیش 
تخمین زده اند، که محل زندگی زرتشتیان بوده  است. 
همچنین قدیمی ترین اسناد تاریخی که به این منطقه 
اشاره کرده اند، مربوط به دوره ساسانیان است و نشان 
از ایــن دارد که این منطقه از زمان باســتان دارای 
اهمیت تجاری بوده؛ به همین دلیل از دوره حکومت 
هخامنشیان قلعه ها، راهدارخانه ها و چاپارخانه هایی به 
منظور حفاظت از کاروان های هجاری در مقابل حمله 

چادرنشینان در این منطقه ساخته شده است.
در آثار مکتوب به جامانده از این روستا با نام »خورنق« 

نیز یاد شــده، اما در طول زمان این نام به »خرانق« 
تغییر کرده است و معنای آن  را »محل تولد خورشید« 

عنوان کرده اند.
روستای خرانق با حدود ۴۰۰ نفر جمعیت، از دو بخش 
جدید و قدیم تشکیل شده است و ساکنان این روستا 
در حال حاضر در منطقه جدید زندگی می کنند. بیشتر 
ساکنان این روستا به شغل های کشاورزی، باغداری، 
دامداری و قالی بافی اشــتغال دارند و از محصولات 
عمده کشاورزی در این روستا، می توان به گندم، پنبه 

و هویج اشاره کرد.
به دلیل بافت تاریخی و کهن این روســتا معماری 
آن نیز همیشه بر ســر زبان ها بوده و همواره چشم 
تعداد زیادی از گردشــگران ایرانــی و خارجی را به 
خود خیره کرده است. به  عنوان مثال از ویژگی های 
خاص معماری این روستا می توان به بافت ارتباطی 
و کوچه های تو در تو اشــاره کرد که به نحو جالبی 
بــا یکدیگر ارتباط دارند. همچنین کوچه هایی که به 
خانه ها ختم می شوند به  صورت تنگ و با طاقی پایین 
ساخته شده اند تا کسی سوار بر اسب نتواند وارد بخش 

مسکونی این روستا شود.
شرایط استراتژیک، امکانات آب وهوایی و ویژگی های 
اقلیمی همواره در طول تاریخ این روستا را مورد توجه 
قرار داده اســت و باعث رونق آن در کنار کویر شده 
است. سنگ نگاره های قدیمی که تاریخ این منطقه را 
به قرن ها پیش برمی گرداند و هنوز هم در این منطقه 

وجود دارد، خود سند و مدرکی بر قدمت تاریخی این 
منطقه اســت، اما در این بین »قلعه خشتی خرانق« 
به عنوان اصلی ترین جاذبه گردشــگری این روستا، 
شایان توجه است.این قلعه بر سر تپه ای بلند و با هدف 
دفاع آسان تر در برابر مهاجمان ساخته شده است که 
بر کل زمین های اطراف احاطه دارد و در طول هزاران 
سال، موجودیت خود را حفظ کرده است. این قلعه از 
دیوارهای گلی و سقف هایی از جنس تیرهای چوبی، 
حصیرهای الیافی و چوب ســاخته شده و در اطراف 
خود ۶ برج نگهبانــی دارد. همچنین از نکات جالب 
توجه این قلعه می توان به حدود ۸۰ خانه دو یا ســه 
طبقه ای که در داخل این قلعه ســاخته شده اند اشاره 
کرد. »قلعه خرانــق« از یادگاری های دوران پس از 
اســلام و حکومت ساسانیان بوده که در سال ۱۳۸۳ 
به  عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.

از جمله جاذبه های گردشــگری دیگر این روســتا 
می توان از کاروانسرای خزانق، بقعه مشهدک، مزار بابا 
خادم، پل خرانق، حمام خرانق، آب انبار خرانق، مسجد 
جامع و حسینیه خرانق و منارجنبان خرانق را نام برد 
که هرکدام تاریخ و فرهنگی را در دل خود جا داده اند 
و هرســاله گردشگران بسیاری از اروپا را به تماشای 

خود می کشانند.
برای تماشــای روستاهای  گردشــگران می توانند 
تاریخی که هرکدام از خشت های گلی شان داستانی 
طولانی و پر رمز و راز از سیر اتفاقات تاریخی که بر 
روستا گذشته است را روایت می کند، می توانند پس از 
همه گیری کرونا به این روستای منحصر به فرد سفر 

کنند و از مناظر طبیعی و تاریخی لذت ببرند.


